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Prazniki in »zima«
Praznične lučke, ki so zasvetile v teh dneh, naznanjajo, da je spet 
prišel čas praznikov. Praznično obarvano je tudi tokratno Klas-
je. Zadnja deseta številka v jubilejnem letu v katerem smo se 
spominjali dvajset let od ustanovitve občine in izhajanja našega 
časopisa, prinaša tudi vrsto vabil na najrazličnejše prireditve in 
dogodke v naši občini. Udeležimo se jih in si tudi na ta način po-
lepšajmo praznike.
Ker je čas zime, vam v tokratni številki izdajamo tudi nekaj na-
migov kako in kje v naši občini uživati v zimskih radostih. Seveda 
ob pogoju, da nam bo narava poklonila kaj snega ali vsaj nizkih 
temperatur. Na to žal, ali pa na srečo ne moremo vplivati ljudje.
Pred bližajočim referendumom, nas k udeležbi in odločitvi pozi-
vajo nekatere stranke, ki delujejo v naši občini. Odločitev o gla-
sovanju je prepuščena vsakemu posamezniku, ko bo prišla refe-
rendumska nedelja pa se le spomnimo, kako enotni smo bili pred 
25 leti, ko smo se na plebiscitu odločili za samostojno državo Slo-
venijo. Tega dogodka se bomo spomnili tudi na osrednji občinski 
svečanosti ob dnevu samostojnosti in enotnosti.
Ob koncu leta, vam spoštovane bralke in bralci tudi v uredništvu 
Klasja voščimo in vam v prihajajočem letu želimo tudi veliko do-
brega branja. Srečno!

Matej Šteh, urednik
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Na Korinju se dogaja!

Čista 10-ka Folklorne skupine Stična

Letos v soju prazničnih lučk pričakali svetega Miklavža
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Ko l o fo n Prispevke za naslednjo številko sprejemamo do 15. januarja.

Klasje - Glasilo prebivalcev občine Ivančna Gorica; Ustanovitelj časopisa: Občinski svet Občine Ivančna Gorica; Sedež uredništva: Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, telefon: 781 21 30, faks: 
781 21 31, e-pošta: klasje.casopis@siol.net, spletna stran: www.klasje.net; Uredniški odbor: Matej Šteh - glavni in odgovorni urednik, Leopold Sever - Kratkočasnik, Siva in Severna stran, Simon Bre-
gar, Jože Glavič, Franc Fritz Murgelj, Janko Zadel, Jožefa Železnikar; Lektoriranje: Mateja D. Murgelj; Oblikovna zasnova: Robert Kuhar; Priprava za tisk: AMSET, d. o. o.; Tisk: Tiskarna Skušek d.o.o., Ljubljana,  
Časopis KLASJE izhaja v 6.000 izvodih mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno.

Ob zaključku leta 2015

Ko nastopi najbolj prazničen čas leta, se kljub pregovornemu hitenju in 
naglici, če je le mogoče, vsaj malo ustavimo in naredimo pregled opravlje-
nega dela. Ob obujanju spominov in risanju kljukic na seznamu opravlje-
nih nalog pa že delamo nove načrte in sezname tistih stvari, ki jih želimo 
spraviti pod streho v novem koledarskem letu. 
Tudi v naši občini je tako. Z veseljem lahko potegnemo črto pod leto 2015, 
saj smo uspešno nadaljevali z uresničevanjem načrtov tudi v novem man-
datnem obdobju. Gotovo najbolj odmeven dosežek iztekajočega se leta je 
odprtje nove šole, vrtca in športne dvorane v Zagradcu.  Novi sodobni pro-
stori niso pomembni samo za predšolsko vzgojo in osnovnošolski pouk. 
Veliko pomenijo za razvoj celotnega suhokranjskega dela naše občine, to-
rej krajevnih skupnosti Zagradec, Ambrus in Krka. Menim, da je na ta do-
sežek lahko ponosna celotna občina. Gradili smo tudi v drugih delih občine 
in tako skrbeli za njihov razvoj. Kanalizacija, vodovodi, javna razsvetljava, 
ceste in prometna ureditev bodo gotovo pripomogli k boljši kvaliteti življe-
nja. Poskrbeli smo za nemoteno delovanje šol, vrtcev in številnih društev. 
Veliko pozornosti smo namenili skrbi za socialno šibke in starejše ljudi. 
Seveda vsega tega ne bi bilo brez tvornega sodelovanja občinskega sveta, 
svetov krajevnih skupnosti, strokovnega dela občinske uprave, vodstev in 
delavcev v naših šolah, vrtcih ter zavodih in požrtvovalnega prostovoljnega 
dela številnih občank in občanov. Vsem se za sodelovanje in pomoč iskre-
no zahvaljujem. 
Žal za prihodnost ne morem biti tako optimističen in napovedati podobne-
ga tempa aktivnosti kot do sedaj. Seveda se bomo vsi trudili po najboljših 
močeh, vendar naša vlada vidi občine samo kot velik strošek in jim stalno 
niža sredstva za delovanje. Župani smo se temu odločno uprli, vendar na-
ših zahtev vlada noče slišati. Zmotno je  mnenje, da se župani borimo zase. 
Nižanje sredstev za delo občin pomeni manj sredstev za društva, zavode in 
socialne programe, investicije pa se bodo ustavile. S tem se bo ustavil tudi 
razvoj občin. Proti temu se borimo. Je to cilj te vlade? 
V teh dneh sprejemamo Proračun občine Ivančna Gorica za leto 2016. 
Kljub zgoraj povedanemu, smo si v njem zastavili precej ambiciozne načrte 
v zvezi z investicijami, čeprav nekaterih seveda ne bo mogoče izvesti. Tudi 
za delo vrtcev in šol bo denar zagotovljen, žal pa smo morali za malenkost 
znižati sredstva za delo društev, se nekaterim načrtom v celoti odpovedati 
oziroma posamezne postavke proračuna krepko oklestiti.  Verjamem, da 
se vse to zaenkrat še ne bo pretirano poznalo pri kvaliteti življenja in bi-
vanja v občini. 

Kot pred 25 leti
Podobno kot smo Slovenke in Slovenci odšli na volišča pred 25 leti in z ve-
liko enotnostjo potrdili plebiscitarno odločitev o samostojnosti slovenske 
države, smo tudi v teh dneh postavljeni pred izziv demokracije. Referen-
dumsko vprašanje nas sprašuje o temeljnih človeških odnosih, ki so osno-
va življenja družbe.  Sam zagovarjam tradicionalne vrednote. Zato bom 
glasoval PROTI.
Za praznično vzdušje smo na začetku decembra poskrbeli tudi z obiskom 
Miklavža in slovesnim prižigom luči. Bližajoči prazniki pa so kot nalašč za 
vsesplošen poziv k ohranitvi naših domačih, slovenskih, če hočete celo do-
lenjskih vrednot. Izklopimo digitalni svet, ki nas obdaja in se udeležimo 
katere izmed številnih božično-novoletnih prireditev, ki potekajo v naši 
občini. Vsak lahko prispeva, da obarvamo konec leta s prijetno domačim 
vzdušjem. 

Drage občanke in občani, 
skupaj s sodelavci občinske uprave vam želim miren zaklju-
ček leta 2015, doživeto praznovanje božiča, srčno praznova-
nje dneva samostojnosti in enotnosti ter zdravo, pogumno in 
ustvarjalno leto 2016.

Dušan Strnad, župan

Obisk občinskih svetnikov  
v podjetju Livar d. d.
Občinski svetniki so pred začetkom 10. redne seje Občinskega sveta Občine Ivančna Go-
rica, obiskali podjetje Livar d. d. v Ivančni Gorici. Predstavniki občinskega sveta so se ob 
srečanju z glavnim izvršnim direktorjem podjetja mag. Jožetom Kaligarom in njegovimi 
sodelavci seznanili s potekom proizvodnih procesov in načrti podjetja v prihodnje.
Podjetje Livar je eno izmed največjih 
podjetij, kot tudi eden izmed največ-
jih zaposlovalcev v občini. Glede na 
lego v samem središču Ivančne Gori-
ce zelo vpliva tudi na okolje in glede 
na dejavnost, s katero se ukvarja, je 
v preteklosti v povezavi s podjetjem 
velikokrat prihajalo tudi do okoljskih 
težav. Če temu dodamo še težave po-
slovanja v preteklih letih in skorajšnji 
stečaj podjetja, je to, kar so občinski 
svetniki slišali na tokratnem obisku, 
povsem druga zgodba in lahko re-
čemo, da iz podjetja prihajajo same 
odlične novice. Livar je danes priso-
ten v kmetijski industriji, strojegrad-
nji, električni industriji, po novem 
se usmerjajo tudi v segment vetrnih 
elektrarn. Prisotni so še v industriji z 
zavornimi sistemi, predvsem za to-
vorna vozila in železniški promet. 
Ob obisku je župan Dušan Strnad 
povedal: »Direktor nam je dokončno 
potrdil, da se je podjetje rešilo iz 
težav in da ima velike načrte za 
prihodnost, tudi z vključevanjem 
dejavnosti v občini in v kraju, kjer 
deluje. Eno izmed skupnih točk, s ka-
terim se zadnje čase pogovarjamo 
tako s podjetjem Livar kot podjetjem 
Akrapovič, je prihodnost naše Sred-
nje šole Josipa Jurčiča, ki se srečuje 
z zmanjševanjem števila dijakov. 
Skupaj smo ugotovili, da v Sloveniji 
primanjkuje kadrov metalurgov in li-
varjev. Skupaj z njimi in tudi drugimi 
podjetji iz občine si bomo prizadevali, 
da vsaj enega od omenjenih progra-
mov »pripeljemo« v našo srednjo 
šolo, ki ima tako kader kot prostor«. 

Direktor podjetja Livar mag. Jože 
Kaligaro pa je ob srečanju s pred-
stavniki Občinskega sveta poudaril 
dobro sodelovanje z občino Ivančna 
Gorica, ki se je še posebej razvilo le-
tos. »Z županom in občinskimi svet-
niki smo dogovorjeni, da določene 
projekte izpeljemo skupaj. Mi smo 
pripravljeni te projekte tudi finan-
cirati, gre pa za področje ekologije, 
varstva okolja in predvsem izobra-
ževanja. V dolenjski regiji opažamo 
pomanjkanje kadra strokovne rav-
ni, nekje od tretje stopnje in naprej, 
tako da smo izrazili pripravljenost 
skupaj z drugimi industrijski subjek-
ti, da bi skupaj pripravili določene 
izobraževalne programe in mlade iz 
tega okolja pritegnili v to dejavnost. 
To je deficit in ga je treba zapolniti«.  
Kaligaro je izrazil tudi zadovoljstvo 
kar se tiče poslovanja Livarja v letu 

2015. S spremembo prodajne struk-
ture in modela, kar je ključnega po-
mena in še z nekaterimi ukrepi, ki 
so jih izpeljali, od re-inženiringa po-
slovnih procesov, pa tudi do samega 
sistema nagrajevanja, jim je uspelo 
trend poslovanja obrniti navzgor. 
S podjetjem IMP Armature d. o. o. 
imajo zelo dober partnerski odnos, 
prav sodelovanje na prodajni in do-
bavni strani pa je še posebej zgledno, 
zato ker drug drugemu prinašajo 
kupce, prav tako pa si pomagajo pri 
cenovni politiki.
Ogled proizvodnje je potrdil, da so na 
dobri poti, na koncu koncev pa so se 
občinski svetniki z županom na čelu 
prepričali tudi, v kakšnih pogojih de-
lavci delajo. Prav dobremu počutju 
zaposlenih vodstvo Livarja namenja 
posebno pozornost.

Gašper Stopar

Letos v soju prazničnih lučk pričakali 
svetega Miklavža
Tudi letos je središče Ivančne Gorice 
zažarelo v soju prazničnih lučk. Slo-
vesen prižig z odštevanjem župana 
Dušana Strnada je Občina Ivančna 
Gorica pripravila v petek, 4. decem-
bra. Številne najmlajše pa je ta večer 
v spremstvu staršev, dedkov in ba-
bic, s svojim prihodom razveselil in 
obdaril sveti Miklavž.
Ob tej priložnosti je zbrane nagovo-
ril župan, ki je izrazil zadovoljstvo, da 
prižig prazničnih lučk postaja tradi-
cionalen dogodek v Ivančni Gorici. 
Kot je dejal, dogodek lepo sovpada 
s prihodom prvega izmed dobrih 
decembrskih mož. To je tudi čas, ko 
se lahko sprostimo in pozabimo na 
skrbi, ki nas tarejo celo leto. Vsem 
navzočim je še zaželel, da jim dobri možje prinesejo čim več daril in da bi se predvsem v krogu svojih družin, v tem 
decembrskem času, imeli lepo, prijetno in domače. Letošnja praznična okrasitev je bila v skladu s finančnimi mo-
žnostmi, novost pa je še ena novoletna jelka v krožišču pri železniški postaji.
Več kot 450 otrok se je še posebej razveselilo prihoda sv. Miklavža, ki se je v spremstvu konj, s kočijo pripeljal med-
nje. Seveda pa je s seboj pripeljal poln koš daril, ki jih je z veseljem razdelil med pridne otroke. Sledilo je še prijetno 
druženje ob toplem čaju in kuhanem vinu, zvoki ansambla Urok pa so dogajanje naredili še bolj praznično.

Gašper Stopar
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Kratke občinske

Vreme služi Višnjanom
Vremenske razmere odlično služi-
jo gradbenim delom po občini, zato 
tudi potek izgradnje kanalizacijskega 
sistema v Višnji Gori poteka nemote-
no. Nekateri odseki na trasi cest so 
po izgradnji kanalizacije že asfaltira-
ni, gradbinci pa bodo morali na ob-
močju železniške proge opraviti tudi 
pet prebojev pod tiri. Odsek ceste od 
gasilskega doma do podružnične šole 
je bil ob asfaltiranju tudi razširjen in 
ograjen, kar bo koristilo večji varnosti 
v prometu. Projekt izgradnje kanali-
zacije zajema 7 kilometrov dolg se-
kundarni kanalizacijski vod, ki ga se-
stavlja 60 kanalov oziroma odsekov. 
Sočasno z gradnjo kanalizacije pote-
ka tudi gradnja hišnih priključkov na 
kanalizacijo. Skupna pogodbena vre-
dnost projekta znaša 2.666.197,85 
evrov. 
Prebivalci Višnje Gore boste več po-
jasnil o poteku gradnje in načinu pri-
klopa na kanalizacijsko omrežje lahko 
prebrali v decembrski izdaji krajevne-
ga glasila Višnjan. 

Asfalterska dela se še nada-
ljujejo
Kot že rečeno dosedanja mila zima 
omogoča izvedbo načrtovanih asfal-
terskih del. V sklopu letošnjega inve-
sticijskega vzdrževanja lokalnih cest 
Občina Ivančna Gorica v teh dneh 
obnavlja del odseka ceste Krka – Vi-
dem, na križišču proti sosednjemu 
dobrepoljskemu Hočevju.
Pred kratkim so bili asfaltirani tudi 
cestni odseki v Malih Lesah in dotra-
jani odsek ceste Radohova vas – Breg 
pri Temenici, urejajo se tudi asfaltne 

plombe na nekaterih cestah na ob-
močju krajevne skupnosti Metnaj, do 
asfalta pa so po večletnih prizadeva-
njih prišle tudi domačije na vrhu za-
selka Culka nad Petrušnjo vasjo. Žal 
cesta pod Culko ostaja do ureditve 
lastniških razmerij še neasfaltirana.

Županovo priznanje za dia-
mantna maturanta
V nedeljo, 29. novembra, je Moški 
pevski zbor Dob v avli OŠ Ferda ve-
sela Šentvid pri Stični pripravil tra-
dicionalni letni koncert. Med gosti 
večera sta bila tudi njihova sovašča-
na, letošnja diamantna maturan-
ta Andreja Grabnar iz Boge vasi in 
Martin Čebular iz Doba. Ob tej pri-
ložnosti  jima je župan Dušan Strnad 
podelil spominski kovanec v podobi 
občinske znamke Prijetno domače. 
Ob tem je povedal: »Trenutno se v 
občini ukvarjamo s prenosom znanja 
med generacijami, starejši prenašajo 
na mlajše, izjemno pa smo veseli, da 
za nami prihajajo mladi, ki z vsem sr-
cem in vnemo delajo vsak v svojem 
kraju, sodelujejo v društvih in so ga-
rancija, da bo v naši občini še naprej 
prijetno domače. Zelo sem vesel, da 
so med mladimi posamezniki, kot sta 
diamantna maturanta iz KS Dob. Vsi 

smo lahko ponosni nanju, jaz osebno 
zelo, občina tudi, verjamem pa, da vi 
sokrajani še najbolj. Z veseljem jima 
izročam spominski kovanec Prijetno 
domače, naj vama bo v spodbudo, 
da bosta v življenju dosegla še veliko. 
Ponosni smo na vaju«, je še dodal žu-
pan Strnad.

Posodobitev dolgoročnega 
razvojnega načrta občine
V ponedeljek, 23. 11. 2015, je v sejni 
sobi občine Ivančna Gorica potekala 
delavnica za novelacijo dolgoročne-
ga razvojnega načrta Občine Ivančna 
Gorica. Delavnica je del priprav na 
posodobitev Lokalnega razvojnega 
programa, ki je bil sprejet v letu 2011. 
Delavnice so se udeležili predstavniki 
društev, zvez, zavodov in drugih orga-
nizacij v občini. Župan je ob tej pri-
ložnosti pojasnil: »Občina ima spre-
jet občinski razvojni program iz leta 
2011, takrat je bil sprejet tudi izved-

beni načrt do leta 2014 in razvojne 
usmeritve do 2018. V tem času so se 
razmere v občini delno spremenile, 
cilji, ki si jih je občina zadala do leta 
2015, so v veliki meri doseženi, pred 
nami pa so novi izzivi, pri katerih so-
delujejo tudi občani in predstavniki 
različnih interesnih skupin.« 
Prisotni predstavniki različnih občin-
skih javnih zavodov, zvez in društev 
so tvorno sodelovali in v pripravi t. i. 
SWOT analize podali prednosti, sla-
bosti, priložnosti ter nevarnosti za 
posamezna področja. Svoje izdelke 
so zapisali na plakate in jih potem 
tudi predstavili. Poleg javno dosto-
pnih informacij in statističnih podat-
kov bodo rezultati delavnice osnova 
za pripravo noveliranega razvojnega 
načrta občine Ivančna Gorica. Pred 
sprejemom na Občinskem svetu, pa 
ga bodo obravnavala še delovna tele-
sa Občinskega sveta.

Gašper Stopar

Občinski svetniki že o proračunu za leto 2016
V sredo, 25. 11. 2015, je potekala 10. redna seja Občinskega sveta, na kateri je bila osrednja točka dnevnega reda prva obravnava proračuna občine 
Ivančna Gorica za leto 2016.
Župan Dušan Strnad je v uvodu raz-
prave o predlogu proračuna obra-
zložil glavne smernice, ki so vplivale 
na sestavo proračuna. Izpostavil je 
neuspela pogajanja občin z vlado 
o višini povprečnine, iz katere se 
financirajo občine, zato je bilo tre-
ba pri sestavi novega proračuna 
upoštevati tudi pričakovane manjše 
prihodke v letu 2016. Tako občina 
načrtuje skupaj prihodke v višini 
približno 13 milijonov evrov in od-
hodke v višini 15 milijonov evrov. Za 
kritje razlike je predvideno zadolže-
vanje v višini skoraj dveh milijonov 
evro, vendar izkušnje kažejo, da vsa-
ko leto ni možno povsem realizirati 
vseh proračunskih postavk in tako 
tudi načrtovano zadolževanje ni re-

alizirano.
Svetniki in svetnice so komentirali 
posamezne postavke, splošno pa 
pohvalili, da je v predlogu proraču-
na kljub zmanjšanju sredstev mo-
žno čutiti razvojno naravnanost. 
Prejete pripombe in predloge po-
dane v času javne razprave bodo 
obravnavane na decembrski seji 21. 
12. 2015, ko se pričakuje tudi do-
končen sprejem proračuna. V Klasju 
bomo podrobnejšo sestavo prora-
čuna predstavili v januarski izdaji .
Svetniki so na seji sprejeli tudi Sklep 
o številu in višini štipendije iz pro-
računa Občine Ivančna Gorica za 
šolsko leto 2015/2016, na podlagi 
katerega se bo iz proračuna občine 
podelilo 25 štipendij in sicer 15 šti-

pendij za dijake ter 10 štipendij za 
študente. Vsak upravičenec bo pre-
jel 100 evrov mesečno. 
Drugi pomemben sklep pa je bil 
sklep o določitvi višine enkratne 
denarne pomoči za novorojence iz 
občine Ivančna Gorica. Za posame-
znega novorojence rojenega po 1. 
1. 2016 bo denarna pomoč znašala 
200 evrov. Zmanjšanje višine iz do-
sedanjih 300 evrov je zlasti posledi-
ca zmanjšanja proračunskih prihod-
kov. 
Svetniki so sprejeli še predlog Le-
tnega programa športa v občini 
Ivančna Gorica za leto 2016  in se 
seznanili z načrtom dela Zavoda Pri-
jetno domače za leto 2016.

Matej Šteh
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Na ogledu največjega kohezijskega 
projekta s področja okolja v Sloveniji
V ponedeljek, 7. 12. 2015, je Javno komunalno podjetje Grosuplje za predstavnike občin Ivanč-
na Gorica, Grosuplje in Dobrepolje organiziralo ogled obrata za mehansko-biološko obdelavo 
odpadkov na Regijskem centru za ravnanje z odpadki v Ljubljani. Člane treh občinskih svetov, 
predstavnike občinskih uprav, župana Dušana Strnada in direktorja grosupeljske komunale Sta-
neta Stoparja, sta sprejela direktor ljubljanskega javnega podjetja Snaga Janko Kramžar ter po-
močnik direktorja in vodja projekta RCERO Ljubljana, Mitja Praznik. 
Pred kratkim odprti Regijski center 
za ravnanje z odpadki v Ljubljani je 
največji kohezijski projekt s podro-
čja okolja v državi, v katerem do zdaj 
sodeluje že 37 občin, med njimi na 
podlagi pristopne pogodbe leta 2009 
tudi naša občina. Regijski center se-
stavljajo sprejem odpadkov, objekti 
za predelavo odpadkov, razširjeno 
odlagališče, čistilna naprava za iz-
cedne vode in drugi potrebni obrati 
za nemoteno obdelavo odpadkov. 
Novo odlagalno polje je v uporabi 
od leta 2010, čistilna naprava za izce-
dne vode obratuje od 2011, gradnja 
objektov za mehansko-biološko ob-

delavo odpadkov, ki je najzahtevnejši 
del projekta, pa se je zaključila pred 
kratkim.
Ključni del regijskega centra so trije 
objekti, v katerih bo potekala me-
hansko-biološka obdelava odpadkov. 
V teh objektih bosta obdelani dve 
vrsti odpadkov: ločeno zbrani biolo-
ški odpadki in preostanek mešanih 
komunalnih odpadkov. Sprejeti in 
sortirani bodo tudi kosovni odpadki. 
Časovnica RCERO Ljubljana predvide-
va poskusno obratovanje v letu 2016 
in garancijsko obdobje v letu 2017, 
z januarjem 2018 pa bo projekt iz-

Ljubljanski regijski center za ravnanje z od-
padki (RCERO Ljubljana) je 6. novembra dobil 
dovoljenje za poskusno obratovanje. V enem 
največjih tovrstnih centrov v Evropi bodo v 
objektih za mehansko biološko obdelavo od-
padkov z najsodobnejšo in trajnostno tehno-
logijo predelovali odpadke približno tretjine 
Slovencev. V projektu sodeluje 37 občin, zato 
je regijski center tudi edinstven primer dob-
re prakse na področju povezovanja in sodelo-
vanja občin ter povezovalni element ravnanja 
z odpadki v Sloveniji. RCERO Ljubljana bo za-
gotavljal zelena delovna mesta ter povezoval 
ravnanje z odpadki med vključenimi občinami 
in regijami v Sloveniji.
RCERO Ljubljana, kjer so združili moči Evropska 
komisija, Republika Slovenija in Mestna občina 
Ljubljana, je novembra začel s poskusnim delova-
njem.  Projekt se izvaja od leta 2009, ko je bilo zgraje-
no novo odlagalno polje. Kasneje je bila zgrajena še 
čistilna naprava za izcedne vode, ki obratuje od leta 

2011. Zaključil pa se je tudi najzahtevnejši del projek-
ta, gradnja objektov za mehansko-biološko obdela-
vo odpadkov (RCERO MBO). V sklopu tega bodo v 
objektih RCERO Ljubljana vsako leto pridobili prib-
ližno 60 tisoč ton trdnega goriva iz odpadkov različ-
ne kurilne vrednosti, 35 tisoč ton digestata po ana-
erobni obdelavi težke frakcije mešanih komunalnih 
odpadkov, 6 tisoč ton lesa, 7 tisoč ton komposta po 
obdelavi ločeno zbranih organskih, biorazgradljivih 
odpadkov, 25 tisoč ton izločenih sekundarnih suro-
vin, 17.000 MWh električne energije in 36.000 MWh 
toplotne energije iz pridobljenega bioplina v proce-
su. Tako bo po predelavi na odlagališču ostalo samo 
5 do 10 odstotkov odpadkov, ki jih ne bo mogoče 
ponovno porabiti kot surovine ali energente, pa še ti 
bodo brez škodljivih vplivov na okolje.
Center RCERO Ljubljana bo tako skrbel za predelavo 
zbranih bioloških odpadkov in preostanek odpadkov 
ter uresničeval ključne cilje, kot so:
• proizvodnja zelene električne energije iz obnovlji-

vega vira bioplina, 

• pridobivanje komposta iz bioloških odpadkov, 
• pridobivanje sekundarnega goriva iz odpadne lah-

ke frakcije preostanka komunalnih odpadkov in
• proizvodnja električne ter toplotne energije za 

lastno rabo. 

RCERO Ljubljana – največji okoljski  kohezijski projekt v Sloveniji
S projektom uresničujejo zavezo vseh mest, regij in članic EU o trajnostnem gospodarjenju z 
naravnimi viri in prehodu v krožno gospodarstvo

Ljubljana že sedaj dosega najvišji delež loče-
no zbranih odpadkov med evropskimi pre-
stolnicami (v letu 2014 so reciklirali 63 od-
stotkov odpadkov). Obenem so kot prvo 
evropsko glavno mesto stopili na pot k Zero 
Waste družbi ter osvojili laskavi naziv Zelena 
prestolnica Evrope 2016.

RCERO Ljubljana

clanekRCERO_klasje.indd   1 27/11/15   08:37

Obvestilo o oddaji neprofitnih 
stanovanj v najem
Občina Ivančna Gorica bo v januarju 2016 na spletni strani občine objavila 
javni razpis za dodelitev neprofitnih stanovanj v najem. Stanovanja so v 
lasti Občine Ivančna Gorica.
Oddajajo se stanovanja na naslednjih naslovih: 
1. Stantetova 5, Ivančna Gorica, stanovanje št. 5, v III. etaži, v velikosti 

31,47 m2, s pripadajočim kletnim prostorom. 
2. Ljubljanska cesta 28, Ivančna Gorica, stanovanje št. 6, II. nadstropje, v 

velikosti 38,45 m2, s pripadajočim kletnim prostorom. 
3. Ljubljanska cesta 30, Ivančna Gorica, stanovanje št. 12, IV. nadstropje, 

v velikosti 39,66 m2, s pripadajočim kletnim prostorom. 
4. Predvidoma bo razpisano tudi stanovanje na naslovu Stantetova 5 a, 

Ivančna Gorica, stanovanje št. 3, v velikosti 39,47 m2 s pripadajočim 
kletnim prostorom.

Upravičenci za pridobitev neprofitnega stanovanja v najem morajo biti 
državljani Republike Slovenije in imeti stalno prebivališče prijavljeno na 
območju Občine Ivančna Gorica.
Stanovanja bodo upravičencem dodeljena po prednostni listi. Prosilci 
bodo uvrščeni na ločene liste v okviru liste A (niso zavezanci za plačilo var-
ščine) oziroma liste B (zavezanci za plačilo varščine), odvisno od dohodka 
gospodinjstva.
Kriteriji in merila za dodelitev stanovanja bodo določeni v razpisni doku-
mentaciji.
Vlogo s prilogami, ki bo objavljena na spletni strani občine, bo treba odda-
ti do datuma, ki bo objavljen v javnem razpisu.
Javni razpis bo objavljen na spletni strani Občine Ivančna Gorica: http://
www.ivancna-gorica.si in na oglasni deski Občine Ivančna Gorica.

OBČINA IVANČNA GORICA

gradnje RCERO Ljubljana dokončno 
zaključen.
RCERO Ljubljana, ki je s 65 odstotki 
sredstev sofinanciran iz evropskega 
kohezijskega sklada, je primer dobre 
prakse na področju povezovanja in 
sodelovanja občin ter povezovalni 
element ravnanja z odpadki v Slove-
niji med občinami in regijami. Celotni 
projekt, za katerega je Evropska ko-
misija izdala odločbo aprila 2009, po 
pooblastilu Mestne občine Ljubljana 

(MOL) in preostalih občin vodi javno 
podjetje Snaga Ljubljana. V skladu 
s predpisi bodo po novem letu tudi 
mešane komunalne odpadke iz naše 
občine vozili na mehansko-biološko 
obdelavo v RCERO Ljubljana, pred 
Občino Ivančna Gorica pa je še spre-
jetje potrebnih odlokov in pogodb, 
o čemer bodo odločali tudi občinski 
svetniki na seji Občinskega sveta 21. 
decembra 2015.

Gašper Stopar

»Projekt delno financira Evropska unija, in sicer iz Kohezijskega sklada. Izvaja se v okviru Operativnega programa razvoja okoljske in prometne infrastrukture za obdobje 2007-2013.«
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90 let ustanovnega člana PGD Hrastov Dol Alojzija Šraja

V četrtek, 10. decembra, je 90 let do-
polnil Alojzij Šraj iz Hrastovega Dola. 
Ob tej priložnosti mu je čestitke ob 
jubileju izrekel tudi župan Dušan Str-
nad. Čestitkam sta se pridružila pred-
sednik Gasilke zveze Ivančna Gorica 
Lojze Ljubič in poveljnik Civilne zašči-
te Občine Ivančna Gorica Jože Kozinc. 
Slavljenec se je rodil 10. 12. 1925 v 
Hrastovem Dolu, kot četrti od petih 
otrok v družini. Že pri šestih letih mu 
je umrl oče in skrb za otroke je mora-
la prevzeti mati sama, kar na takrat 
majhni in skromni kmetiji ni bilo lah-
ko, zato so po svojih močeh morali za 
delo poprijeti tudi otroci. V letih od-

raščanja je doživljal vojno, po njej pa 
je tri leta služil vojaški rok, nekaj časa 
v Mostarju, kasneje pa v Brežicah in 
Ljubljani. Med tem časom je tudi na-
redil nižjo gimnazijo. Leta 1959 se je 
poročil z ženo Malko, s katero sta si 
ustvarila družino, v kateri so se jima 
rodile štiri hčerke. Danes imata dve 
vnukinji, tri vnuke in eno pravnuki-
njo. Gospod Lojze je takoj po poro-
ki naredil srednjo kmetijsko šolo v 
Ljubljani in se zaposlil v Kmetijski 
zadrugi Stična, kjer je najprej delal v 
enoti v Radohovi vasi, kasneje pa na 
sedežu v Ivančni Gorici. Sedaj je že 
skoraj 30 let upokojenec, vendar ne 

upokojenec v pravem pomenu, saj je 
še vedno zelo aktiven. Še vedno ima 
v hlevu nekaj živine, za katero skrbi. 
Skoraj vsak dan malo kolesari in gre 
na sprehod. Veliko bere in tudi kaj 
napiše. Še vedno vozi avto, rad obi-
skuje svoje prijatelje, če se le da, pa 
gresta z ženo dvakrat na leto za nekaj 
dni v toplice, kjer si malo odpočijeta 
in nabereta novih moči. 
Alojzij Šraj je tudi ustanovni član 
Prostovoljnega gasilskega društva 
Hrastov Dol, ki je bilo ustanovljeno 
leta 1951. Vse od ustanovitve pa do 
leta 2013 je v društvu opravljal tudi 
funkcijo tajnika. V okviru gasilskega 
društva so ustanovili tudi dramsko 
skupino, pri kateri je aktivno sode-
loval. Kot je še dejal med pogovo-
rom z županom, mu ni bilo vseeno 
za njegov rojstni kraj, do katerega ni 
bilo speljane spodobne ceste, v vasi 
ni bilo elektrike, vodovoda, šola pa 
je delovala v stari kmečki hiši, zato 
se je zavzel, da se te stvari postopno 
uredijo. Povezal je vaščane, da so 
ustanovili gradbene odbore in za-
čeli najprej z gradnjo šole, ki je bila 
dograjena leta 1953. V istem letu so 
do vasi napeljali elektriko. Cesto do 
Doba so večinoma udarniško zgradili 
med leti 1954 ̶ 1959.
Občina Ivančna Gorica mu je za dol-
goletno delo na družbenem področju 
v krajevni skupnosti in prispevek k ra-
zvoju in prepoznavnosti občine, leta 
2011 podelila občinsko nagrado Zlati 
grb občine.

Gašper Stopar

P R A V O   N A   V A Š I   S T R A N I
Najemna pogodba za stanovanje 
Na uredništvo Klasja je prispelo 
vprašanje občanke v zvezi z najem-
no pogodbo za oddajo stanovanja 
in prekinitev le-te s strani najemo-
dajalca. V Sloveniji najemniški trg 
ni tako razvit kot v tujini, saj večina 
Slovencev živi v lastniških nepremič-
ninah. Vseeno so tudi najemniška 
razmerja dokaj pogosta, zaradi spe-
cifičnosti tovrstnih razmerij pa je 
verjetnost spora med najemodajal-
cem in najemnikom velika. 

V zvezi s to temo je občanko zanima-
lo dvoje:
1. Ali se najemna pogodba za oddajo 
stanovanja sklepa za določen ali ne-
določen čas?
2. Kdaj lahko lastnik (najemodajalec) 
prekine najemno pogodbo, zaradi če-
sar se mora najemnik izseliti?
Najemna pogodba se lahko sklepa 
tako za določen, kot za nedoločen 
čas. Navedeno je odvisno od dogo-
vora med najemodajalcem in najem-
nikom, ki se določi v sami najemni 
pogodbi.
Najemna pogodba za določen čas 
preneha s potekom časa, za katere-
ga je sklenjena. Ob izteku tega časa 
mora najemnik stanovanje izprazniti 
in se odseliti. Če se ne, je treba za-
htevati na sodišču izpraznitev stano-
vanja.
Če želi najemnik podaljšati določen 
čas najema, mora najmanj 30 dni 
pred potekom tega časa pridobiti 
od lastnika (najemodajalca) odobri-
tev podaljšanja najemne pogodbe s 
sklenitvijo aneksa k najemni pogod-
bi, sicer mora izprazniti stanovanje v 

pogodbenem roku, razen če najemna 
pogodba ne določa drugače.
2. Kdaj lahko lastnik (najemodajalec) 
prekine najemno pogodbo, zaradi če-
sar se mora najemnik izseliti?
Glede tega kdaj lahko lastnik (naje-
modajalec) prekine najemno pogod-
bo, ločimo dva primera, ki jih ob-
ravnava Stanovanjski zakonik (SZ-1): 
krivdni/nekrivdni razlogi na strani 
najemnika.

Krivdni razlogi:
Lastnik lahko odpove najemno po-
godbo zaradi naslednjih krivdnih 
razlogov:
1. če najemnik oziroma osebe, 

ki z njim stanujejo, z načinom 
uporabe stanovanja povzročajo 
večjo škodo na stanovanju;

2. če opravlja v stanovanju 
dejavnost brez dovoljenja ali v 
nasprotju z dovoljenjem;

3. če najemnik ne vzdržuje 
stanovanja v skladu s predpisi;

4. če najemnik ne plača najemnine 
ali stroškov, ki se plačujejo poleg 
najemnine, v roku, ki ga določa 
najemna pogodba, če rok ni do-
ločen pa v 60 dneh od prejema 
računa;

5. če najemnik oziroma osebe, 
ki z njim stanujejo, z načinom 
uporabe stanovanja pogosto 
grobo kršijo temeljna pravila 
sosedskega sožitja določenega 
s hišnim redom ali z načinom 
uporabe huje motijo druge sta-
novalce pri njihovi mirni uporabi 
stanovanja;

6. če najemnik izvršuje ali izvrši v 

stanovanju in vgrajeni opremi 
spremembe brez poprejšnjega 
soglasja lastnika;

7. če stanovanje več kot 60 dni v 
obdobju treh mesecev uporablja 
poleg najemnika oseba ali več 
oseb, ki niso navedene v najemni 
pogodbi in če najemnik za to ni 
pridobil soglasja lastnika;

8. če najemnik odda najeto 
stanovanje v podnajem brez 
soglasja lastnika;

9. če najemnik ne dopusti vstopa v 
stanovanje lastniku ali vzdrževal-
cem pod določenimi pogoji;

10. če najemnik brez upravičenih 
razlogov ne prevzame stanovanja 
oziroma ne prične prebivati v 
stanovanju v 30 dneh po sklenitvi 
najemne pogodbe.

POZOR: najemne pogodbe ni mogo-
če odpovedati s tožbo, če lastnik ni 
predhodno pisno opozoril najemni-
ka, da krši najemno pogodbo. Opo-
min mora vsebovati kršitev in način 
odprave odpovednega razloga ter 
primeren rok za odpravo odpoved-
nega razloga. Rok za odpravo odpo-
vednega razloga ne sme biti krajši od 
15 dni.
Za isto kršitev, ki predstavlja odpo-
vedni razlog, opomni lastnik najem-
nika samo enkrat, razen če je med 
dvema zaporednima kršitvama pre-
teklo več kot eno leto.
Lastnik ne more odpovedati najem-
ne pogodbe, če najemnik dokaže, 
da krivdni razlog ni nastal po njegovi 
krivdi oziroma da ga brez svoje krivde 
ni mogel odpraviti v danem roku.

Nekrivdni razlog:
Lastnik lahko odpove najemno po-
godbo tudi iz nekrivdnih razlogov. To 
so razlogi, ki niso našteti v zgornjih 
točkah kot krivdni razlogi in razlogi, 
ki niso izrecno navedeni v najem-
ni pogodbi (npr. najemodajalec želi 
prenehati z oddajanjem stanovanja v 
najem, stanovanje želi oddati druge-
mu najemniku iz kateregakoli razloga 
...). Vendar pa lahko odpove najem-
no pogodbo iz nekrivdnih razlogov 
samo, če najemniku priskrbi drugo 
primerno stanovanje. Navedeno 
je varovalka za najemnike, ki se jim 
predčasno odpoveduje najemna 
pogodba iz nekrivdnih razlogov. Pri 
predčasnem prenehanju najemne 
pogodbe iz krivdnih razlogov na stra-
ni najemnika lastnik ni dolžan priskr-
beti drugega primernega stanovanja.
Lastnik stanovanja odpove najemno 
pogodbo z odpovednim rokom, ki ne 
sme biti krajši od 90 dni, vendar pa 

ne more zahtevati izselitve najemni-
ka, preden mu ne povrne vlaganj, ki 
jih je najemnik opravil v stanovanju s 
soglasjem lastnika.
Na koncu še izpostavljam, da se v 
primeru spora med najemnikom in 
najemodajalcem, ko izvensodna oz. 
pogodbena prekinitev najemnega 
razmerja ni mogoča, najemna po-
godba lahko odpove sodno, in sicer 
z vložitvijo tožbe pri sodišču. Ob tem, 
ko je s sodbo najemna pogodba od-
povedana, lahko določi sodišče tudi 
rok za izselitev, ki pa ne sme biti krajši 
kot 60 dni in ne daljši od 90 dni.
Vljudno vabljeni k spremljanju rub-
rike Pravo na vaši strani v časopisu 
Klasje še naprej, svoja pravna vpra-
šanja pa lahko naslovite na e-naslov 
urednistvo@klasje.net ali pa po 
pošti na naslov uredništva. 

Jože Petek,
Odvetniška družba  

Grobelnik, o. p., d. o. o.

BOŽIČNO-NOVOLETNI SEJEM
na Tržnici v Ivančni Gorici

sobota, 19. december 2015, med 8. in 12. uro
ob 10. uri prihod Božička in obdaritev otrok

V programu sodelujejo:
Ženski pevski zbor Harmonija, Plesni klub Guapa, Glasbena šola Grosuplje 
– podružnica Ivančna Gorica, Vrtec Ivančna Gorica

PRESENEČENJE ZA NAJMLAJŠE: glasbena-gledališka pred-
stava Snežaki Korenjaki (strokovne delavke Vrtca Ivančna 
Gorica)

Na stojnicah boste obiskovalci lahko nakupili raznovrstno zelenjavo in sad-
je, mesne in mlečne izdelke, med in medene izdelke, zelišča, rokodelske 
in druge izdelke, primerne za praznična darila in praznični jedilnik. Podje-
tje Miha trgovina, zastopstvo in prodaja piva Kraus iz pobratene občine 
Hirschaid, bo v času sejma izvedlo ob zaključku nagradne igre žrebanje 
nagrad.   

Za dobro razpoloženje bo skrbel Ansambel Hec.

Ob visokem jubileju smo v četrtek, 10. decembra 2015, obiskali slavljenca tudi 
člani PGD Hrastov Dol. Čestitali in zahvalili smo se mu za dolgoletno delo v 
gasilskem društvu. (Dušan Štepec)
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Vsaka minuta novo minuto ustvarja,
iz srca v roke se sreča podarja.

Vsaka sreča naj novo rodi,
kjer koli se dotikajo naše poti.

Člani OO DeSUS Ivančna Gorica želimo vsem občan-
kam in občanom Ivančna Gorica zdravja in osebne-
ga zadovoljstva v letu 2016. Naj bo prihajajoče leto 
čas novih priložnosti in nekaj korakov bližje k boljše-
mu in manj stresnemu življenju. Naj bo več zaupa-
nja, več spoštovanja, veliko prijaznih in nasmejanih 
obrazov, naj bo za vse veliko uspešnih in prijaznih 

dni …  

SREČNO IN ZDRAVO 2016!

OO DeSUS Ivančna Gorica

Prijateljstva, ki so prestala
preizkus časa in sprememb,

so gotovo najboljša.

Vesel božič in vse dobro v letu 2016
ŽELIMO VSEM OBČANKAM IN OBČANOM OBČINE IVANČNA GORICA.

NAJ BO LETO, KI PRIHAJA IZPOLNJENO Z URESNIČENIMI ŽELJAMI.

SLOVENSKA LJUDSKA STRANKA
OO IVANČNA GORICA

Voščilo
V Stranki modernega centra se vsem 
občankam in občanov zahvaljujemo 
za izkazano zaupanje v iztekajočem 

letu in iskreno čestitamo ob prazniku 
samostojnosti in enotnosti. Obenem 
želimo vam in vašim družinam vesel 

božič in obilo radosti v prazničnih 
dneh, v novem letu pa uspehov, zdrav-

ja in notranjega zadovoljstva. 

Lokalni odbor SMC
Špela Batis, podpredsednica

 
Svetniška skupina SMC

Biljana Gartner, Nataša Lukman, 
Sonja Maravič in Kristina Zadel

Spoštovani občanke in občani Ivančne Gorice,
v letu 2016 vam želimo polno zdravja, zadovoljstva  

in medsebojnega razumevanja.
Od dnevu samostojnosti in enotnosti vam želimo  
prijetno praznovanje in, da bi bili vsi naklonjeni  

naši domovini Sloveniji.  

OO SD Ivančna Gorica

9. Kongres NSi minil v predstavitvi 
konkretnih ukrepov za reševanje težav 
ljudi in kriznih situacij 
V Dravogradu je 21. novembra 2015 
potekal 9. Kongres NSi, ki se ga je 
udeležilo preko 500 delegatov ter 
članov in simpatizerjev stranke. Ge-
slo tokratnega kongresa je bilo Kon-
kretno za ljudi, vsebinsko pa je bil 
tokratni kongres posvečen predvsem 
dvema reformama, ki ju je stran-
ka pripravila na področju davkov in 
zdravstva. Delegati so ob robu kon-
gresa obravnavali in sprejeli tudi več 
kongresnih izjav.
Kongres NSi je ob koncu zasedanja 
sprejel štiri kongresne izjave – dve se 
nanašata na nosilni temi kongresa, 
dve pa sta bili sprejeti v povezavi z 
aktualnimi dogodki v Sloveniji in sve-
tu. Objavljamo jih v nadaljevanju.
V kongresni resoluciji glede ukrepov 
za nižje davke izpostavljamo potrebo 
po zmanjšanju davčnega bremena 
državljanov in po vzpostavitvi po-
gojev za razcvet podjetništva. Na to 
temo je zbrane na kongresu nagovo-
ril tudi nekdanji generalni direktor 
davčne uprave mag. Ivan Simič.
Ključne predlagane spremembe na 
področju zdravstva, o katerih je na 
kongresu spregovoril nekdanji mini-

ster za zdravje Dorjan Marušič, pa se 
nanašajo na sistemske spremembe 
v načinu delovanja Zavoda za zdra-
vstveno zavarovanje Slovenije. V NSi 
želimo vzpostaviti predvsem konku-
renčnost pri obveznem zdravstve-
nem zavarovanju in med izvajalci 
zdravstvenih storitev.
V kongresni resoluciji glede referen-
duma o noveli zakona o zakonski zve-
zi se stranka opredeljuje proti pre-

dlagani ureditvi, saj ta “osebne želje 
odraslih postavlja pred temeljne pra-
vice in dobrobit otrok”. Med bistve-
nimi predlogi za rešitev migrantske 
problematike pa so ustrezno zavaro-
vanje schengenske meje ter zaostri-
tev registracijskih postopkov in azilne 
zakonodaje.

Anton Černivec, 
predsednik OO NSi Ivančna Gorica
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PROTI posvojitvam otrok  
v homoseksualne skupnosti 

Leto se izteka in pred nami so prazniki, ki dajejo še poseben pomen družini. 
Kako je simbolično, da je ravno pred božično-novoletnimi prazniki naša država 
pred zelo pomembno odločitvijo o družini. 

20. decembra 2015 bomo na referendumu odločali, ali bo obveljala spremem-
ba Zakona o zakonski zvezi in družinskih razmerjih, ki je posegla v več kot 70 
drugih zakonov. 

V Novi Sloveniji pozivamo k udeležbi na referendumu, da ne bodo odločali 
tisti, ki jim je vseeno. Na referendumu bomo glasovali PROTI, ker se: 
1. uvaja možnost skupne posvojitve otrok s strani obeh homoseksualnih oseb, 

hkrati pa onemogoča starim staršem posvojitev vnukov; 
2. ukinja zakonska zveza med moškim in žensko, namesto tega pa uvaja zveza 

dveh oseb poljubnega spola. Zaradi tega se odpirajo neslutene možnosti na 
drugih področjih (zaradi načela enakopravnosti poseg v 70 zakonov), kot je 
umetna oploditev za homoseksualne pare in možnost zlorab ter izkorišča-
nje nadomestnega materinstva, t. i. »kupovanja otrok«, itd.;

3. ne omogoča ugovora vesti  tistim, ki se z zakonom ne strinjajo iz osebnih, 
filozofskih, verskih ali drugih razlogov (npr. matičarje, učitelje, socialne de-
lavce ipd.). 

Otrok ima pravico do mame in očeta, zato odločno zavrnimo možnost posvoji-
tve v homoseksualne skupnosti!

Občinski odbor Ivančna Gorica
Socialni demokrati v predreferendumski kampanji aktivno sodelujemo, saj no-
velo zakona podpiramo in hkrati menimo, da je odločanje o človekovih pravi-
cah manjšine na ponovnem referendumu nedopustno. Kljub temu se bomo 
Socialni demokrati množično udeležili referenduma in glasovali ZA novelo za-
kona, ki nikomur ničesar ne odvzema, ampak zgolj daje enake pravice vsem 
tistim, ki teh pravic zaradi svoje drugačne spolne usmerjenosti nimajo, kar na-
rekuje tudi Ustava Republike Slovenije.
Socialni demokrati smo novelo zakona o zakonski zvezi in družinskih razmerjih 
v DZ soglasno podprli.
Z uveljavitvijo zakona bi se pravice raznospolnih in istospolnih parov izenačile. 
Menimo, da je tako prav, saj je bil že čas, da se to zgodi. Predolgo namreč traja 
ta gonja proti drugačnosti, to zanikanje enakopravnosti, odrekanje neodtujlji-
ve svobode posameznika in kršenje v ustavi zapisanih pravic. Človekove pravi-
ce so temelj družbe. 
V pripravah na referendum smo popolnili volilne odbore s člani in simpatizerji 
stranke na vseh 16 voliščih v naši občini.
Socialni demokrati menimo, da bojkot referenduma ni odgovoren, zato je naša 
dolžnost, da se ga vsi skupaj udeležimo in glasujemo ZA zakon o zakonski zvezi 
in družinskih razmerjih. Zato, kot predsednik Občinskega odbora SD, vabim vse 
člane in simpatizerje naše stranke na volišča 20. 12. 2015.

Predsednik Občinskega odbora SD Ivančna Gorica,
Miloš Moretti

Občinski Odbor SLS Ivančna Gorica 
nasprotuje uveljavitvi Zakona o 

spremembah in dopolnitvah  
Zakona o zakonski zvezi in  

družinskih razmerjih (OdZZZDR-D), 
zato pozivamo člane,  

simpatizerje SLS ter vse občane, da 
na referendumu v nedeljo,  

20. decembra 2015, glasujete  

PROTI.

Upravni odbor SLS Ivančna Gorica
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Najzahtevnejši smučarji zelo dobro poznajo ime svojega prodajalca 
smučarskih čevljev. Ime mu je Lojze. 
Lojze Koleša v Višnji Gori v okviru športne trgovine Koala vodi edinstven laboratorij, ki mu v Sloveniji in na celotnem Balkanu ni para. Pravzaprav 
ima na celotni evropski celini le nekaj neposrednih konkurentov. Trži namreč smučarske čevlje po meri oziroma po naročilu. Vsakemu kupcu  najprej 
»vzamejo mero« in potem »ukrojijo« smučarske čevlje po njegovih merah. Tako kot to počno ekskluzivni italijanski krojači. In kot velja za krojača, si 
je tudi za nakup smučarskih čevljev treba vzeti čas. In Lojze si ga za vsakega kupca vzame dve do tri ure. 
Zato pričakuje, da si ga bo vzel tudi 
kupec. Za celoten proces od izmere 
stopala in spodnjega dela noge do 
primerjanja in prilagajanja izbranih 
čevljev. Zato brez predhodnega naro-
čila termina sploh ne hodite k Lojze-
tu po nove smučarske čevlje, ker vas 
bo odslovil. In to bo naredil za vaše 
dobro.  Če si za nakup »pancerjev« 
namenite toliko časa, kot ga recimo 
za nakup običajnih čevljev, potem 
kupujete smučarske čevlje na pamet 
– skoraj zagotovo izberete najbolj 
udoben par ali pa tisti par, ki vam 
jih svetuje prodajalec ali svetovalec 
v trgovini, ki med drugim prodaja 
tudi športno perilo, pripomočke za 
domači fitnes, loparje za badminton 
in športno perilo. Zato ne preseneča 
dejstvo, da imajo določene stranke, 
ki pridejo po nove smučarske čevlje k 
Lojzetu, doma že dva ali tri pare neu-
streznih čevljev iz zgrešenih nakupov. 
Skoraj z gotovostjo lahko trdimo, da 
ne poznate imen svojih prodajalcev 
čevljev in oblačil. Ko pa boste v Višnji 
Gori enkrat prvič kupovali smučarske 
čevlje, se boste celo življenje spomi-

njali te izkušnje in imena svetovalca 
oziroma prodajalca. Tako dobro, kot 
ga poznajo smučarski asi Kostelić, 
Šamsar, Valentič in asice, kot je Ka-
tarina Lavtar. Člani nacionalnih smu-
čarskih reprezentanc Slovenije in 
Hrvaške so redne stranke pri Lojzetu 
predvsem v zgodnjih poletnih mese-
cih, ko se pričnejo priprave na novo 
sezono. Tudi za vse prave smučarske 
navdušence pravzaprav ni nobenih 
sezonskih omejitev, saj ledeniki omo-
gočajo trening in rekreativno smuča-
nje praktično celo leto. Julija in avgu-
sta se regenerirajo na morju, potem 
pa je spet čas za ledene strmine.      
Smučarski čevlji so nepogrešljiv del 
opreme, ker smučar prek njih dobi 
neposreden stik s smučko. Osnovni 
modeli so narejeni po standardnih 
kalupih. Vsaj polovica ljudi ima, po 
Lojzetovih ocenah, nesorazmerno, 
oziroma »nestandardno« stopalo. 
Glavni problem je nesorazmerje med 
peto, gležnjem in širino stopala. Tudi 
levo in desno stopalo navadno nista 
popolnoma enaka. Zato lahko re-
snično govorimo, da je Koala pravi 

laboratorij za prilagajanje smučar-
skih čevljev na nogo. Pri tem osnovni 
kalup smučarskega čevlja razteguje-
jo, še večkrat pa brusijo. Ni namreč 
prijetno, ko naše kosti brusijo ob 
trdo plastiko. Zato je čisto vsak alpski 
smučarji čevelj obrušen najmanj na 
treh mestih, da je nosljiv. Za deseti-
no najzahtevnejših strank pa je edino 
sprejemljiva dejanska izdelava vložka 
in notranjega smučarskega čevlja po 
meri.
Smučarske čevlje naj bi vsak zame-
njal po 100 smučarskih dneh ali kot 
smuči, vsakih sedem do osem let. Ali 
prej, če se zaradi okoliščin spremeni 
oblika in dolžina stopala in obstoje-
či smučarski čevlji niso več primerni. 
Zato vse meritve za vsako stranko v 
Koali vodijo v računalniškem sistemu 
in tako lahko spremljajo spremembe. 
Imeli so namreč tudi ekstremni pri-
mer, ko se je stopalo pri eni stranki 
zaradi dvigovanja težkih bremen v 
fitnesu podaljšalo za 9 mm. Kot pra-
vijo, se oblika noge nekaterim zelo 
spreminja samo z nihanjem hidrata-
cije organizma.   

Še o cenah. Pri Lojzetu ne morete ku-
piti slabih (in poceni) smučarskih če-
vljev. Na zalogi imajo skoraj 2.000 pa-
rov čevljev višjega srednjega razreda 
s ceno od 300 do 420 evrov. Storitev 

prilagajanja, za katero bi v Avstriji ali 
Švici odšteli 100 evrov, pa je že všteta 
v ceno.

Franc Fritz Murgelj

20 zlatih let Zlatarstva Tadina
Letošnje leto je za Janeza Tadino in družinsko podjetje Zlatarstvo Tadina posebno leto. 
Oktobra so obeležili 20. letnico delovanja podjetja, ki sta ga z ženo ustanovila pod tem 
imenom davnega leta 1995. Danes podjetje vodi njun najstarejši sin, ki se jima je po kon-
čanem študiju leta 2001 pridružil v podjetju. In tako zlata zgodba o družinskem podjetju 
ponosno živi še naprej.

Na sedanji lokaciji na Sokolski ulici 
v Ivančni Gorici delujejo vse od leta 
2005, ko so pestro ponudbo zlatega 
in srebrnega nakita, biserov in otro-
škega nakita obogatili še s srebrnim 
nakitom s kristali Swarovski in roč-
nimi urami. Janez se je za zlatarsko 
obrt navdušil že zgodaj v najstniških 
letih. Že takrat je vedel, da si najbolj 
želi ustvarjati in izdelovati nakit. Prve 
izkušnje z izdelovanjem nakita je tako 
pridobil v zlatarski šoli, svoje znanje 

in ustvarjalnost pa je izpopolnjeval 
vseh 40 let svoje lastne prakse v zla-
tarstvu. Zato ni nič presenetljivega, 
da je svoje navdušenje prenesel tudi 
na sina, s katerim soustvarjata zlatar-
sko zgodbo že 15 let. V začetku leta 
2015 je sin prevzel vodenje obrtne 
delavnice. 
Trendi v zlatarstvu so, tako kot v dru-
gih industrijah, še kako prisotni. Pri 
Zlatarstvu Tadina ugotavljajo, da je 
bilo pred leti veliko bolj kot danes 

modno rumeno zlato. Danes je med 
mlajšimi generacijami precej bolj 
modno belo zlato in srebro, starejši 
pa še vedno raje nosijo nakit iz ru-
menega zlata. Kot pravijo zvezdnice v 
filmskih klasikah, tudi za nas velja, da 
so briljanti večni. Janez pojasnjuje, 
da so t. i. prestižna klasika, za katero 
se posamezniki odločajo predvsem 
za posebne priložnosti, kot so zaroke, 
poroke in različni jubileji. 

Franc Fritz Murgelj

Seminar o davčnem obračunu 
na OOZ Grosuplje
Območna obrtno – podjetniška zbornica Grosuplje vabi člane zbornice 
in ostalo zainteresirano javnost na seminar »Sestava davčnega obračuna 
2015 ter ostale novosti v davčni zakonodaji« v torek, 2. 2. 2016, ob 10.00 
uri v Dom obrtnikov v Grosuplje. Podrobnosti s prijavo najdete na spletni 
strani www.ooz-grosuplje.si oz. preko ooz.grosuplje@ozs.si ali po telefonu 
01 786 51 30. Vljudno vabljeni.

Vsem bralcem Klasja pa želimo lepe praznike 
in obilo uspehov v letu 2016.

Lojz Koleša: »Pri meni kupujejo smučarske čevlje vsi smučarski klubi. Naša 
trgovina je tudi avgusta tako polna kot v zimskih dneh, ker naša konkurenca 
takrat nima na zalogi nobenega smučarskega čevlja.«  

Janez Tadina: »Mlajše generacije bolj posegajo po nakitu iz srebra in belega zlata, starejši pa se bolj nagibajo k rume-
nemu zlatu. Povpraševanje po zlatem in srebrnem nakitu je bilo včasih dosti večje, nakit je bil veliko bolj cenjen. Zdi pa 
se mi, da se ta trend počasi spet vrača.«
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Energetski kiksi

Kako smo začeli graditi pasivno in razmišljati trajnostno
Pred dobrimi 10 leti je s senčne strani Alp k nam začel pljuskati val navdušenja nad pasivno gradnjo. Že prej so bili pri nas posamezni graditelji, ki so 
upoštevali načela sonaravne in energijsko varčne gradnje, vendar takrat zaradi pomanjkljivih tehničnih zahtev (in našega neznanja) še ne moremo 
govoriti o pasivnih hišah. So pa prav ti – za okolico »vaški posebneži«- orali ledino in kazali smer. 
Pionirji tovrstne gradnje smo infor-
macije iskali v Avstriji in Nemčiji, 
najbolj zagreti so tudi sodelovali  s 
projektanti in izvajalci onstran meje. 
Tudi pri nas so se pojavile prve hiše, 
ki izpolnjujejo standarde pasivne gra-
dnje in katerih lastniki so zadovoljni 
tako z bivalnim ugodjem kot s  stroški 
za energijo, ki jim to ugodje zagota-
vlja. S širjenjem informacij po medi-
jih, na raznih tematskih srečanjih in 
ne nazadnje tudi v ustreznih institu-
cijah (fakultetah), je naraščala potre-
ba med graditelji in sledil je odgovor 
izvajalcev. Najhitreje so se odzvali 
ponudniki lesenih (montažnih, ske-
letnih, masivnih) hiš ter prefabrici-
ranih uvoženih EPS gradnikov (takrat 
samo Isorast), z nekaj zamika so tudi 
izvajalci klasične gradnje spoznali, da 
se z veliko pazljivosti da izdelati zra-
kotesni objekt. Danes se seveda ne 
sprašujemo, ali je možno doseči pa-
sivni standard, temveč kako (še bolj) 
učinkovito stavbo želimo imeti in kdo 
nam to lahko zagotovi ob ne bistve-
no višji investiciji. Izkušnje kažejo, da 
so v vsej graditeljski verigi (investitor, 
ponudniki materialov, izvajalci, nad-
zorniki) najbolj zaspali nadzorniki, ki 
bi dejansko morali slediti trendom 
in odgovarjati za ustrezno kakovost, 
vendar so v praksi še vedno podalj-
šana roka izvajalcev in  ne zaščitniki 
stroke, dobre prakse in investitorjev. 
Krivda je zagotovo tudi na strani dr-
žave, ki svojo vlogo zaključi z izdajo 
gradbenega dovoljenja. Kaj se dogaja 

na terenu pa v primeru enostano-
vanjskih stavb prepušča iznajdljivosti 
in poučenosti investitorjev in uspo-
sobljenosti ter poštenosti izvajalcev. 
No, v tej zvezi  je potrebno pohvaliti 
Eko sklad pri vztrajanju na vsaj for-
malni izjavi o ustrezno izvedenih de-
lih. A premika se in zdaj se pri nas že 
gradijo tudi veliki večstanovanjski pa-
sivni objekti. Pasivnih vrtcev in šol (ki 
jih gradi lokalna skupnost) je že kar 
nekaj, čakamo samo še na objekte 
državne uprave …     
Zanimivo je, da so vsi lastniki oz. upo-
rabniki dobrih nizkoenergijskih ali 
pasivnih hiš zelo zadovoljni. Vsakdo, 

ki živi v dobro izolirani hiši z odličnimi 
okni in mehanskim prezračevanjem z 
vračanjem toplote, si ne predstavlja 
več življenja brez tega. Na dnevih 
odprtih vrat pasivnih hiš (evropski 
projekt, že 8x zveden tudi pri nas – 
letos je bila odprta tudi ena hiša v 
naši občini) so obiskovalci  začudeni 
in hkrati navdušenje nad računi za 
energijo, ki jih pokažejo zadovoljni 
uporabniki.  Za prihodnost energijsko 
varčne gradnje se nam torej ni bati. 
Če nam pri tem še država preko Eko 
sklada nakloni nekaj spodbude, ker 
smo delali po urejeni dokumentaci-
ji, si izbrali ustrezne komponente, so 

izvajalci izvedli svoje delo po pravilih 
stroke in bili zato tudi ustrezno pla-
čani - kar je dokazano z računi,  izja-
vami in testom zrakotesnosti - potem 
ugotovimo, da je bilo sicer naporno 
in zahtevno, a smo za vsaj naslednjih 
20 let rešeni visokih računov in misli 
na slabo počutje v svojem domu.
Energijsko varčna gradnja (torej krep-
ko nad zahtevami PURES-a) a vendar 
še ne pasivna, je pri nas že tako raz-
širjena, da Eko sklad daje spodbude 
le za energijska razreda 15 kWh/m2 a 
in 10  kWh/m2a (kar predstavlja po-
rabo 1,5 litra kurilnega olja/m 2 ogre-
vane površine na leto). Zato pa so po-
večali sredstva za celovite obnove že 
zgrajenih stavb, ki bodo v prihodnje 
(tudi s spodbudo davkarije) zagoto-
vo deležne večje pozornosti iskalcev 
novega doma. Mnogi že obnavljajo 
starejše stavbe, ki z novimi stanovalci 
dobivajo ne le novo podobo, temveč 
tudi drugačno, sodobno energetsko 
zasnovo. Še najbolj so v kot stisnjeni 
tisti lastniki, ki so v času navidezno 
debelih krav kupili nove objekte, zdaj 
pa se v njih kaže vsa brezbrižnost 
graditeljev za trg. Te objekte bo treba 
najprej odplačati, o resni energetski 
sanaciji, ki je že potrebna, pa žal la-
stniki v večini primerov še ne morejo 
razmišljati.
Z veseljem pa spremljamo pogumne 
odločitve lastnikov in upravnikov 
večstanovanjskih stavb, ko vidimo 
vgrajena nova okna in odre okrog 
objektov. Da bi se jih le čim več odlo-
čilo za temeljito in celovito obnovo in 
ne bodo zadovoljni s polovičarstvom. 
Država, od katere upravičeno priča-
kujemo, da bo s svojimi stavbami za 
zgled, je po sanaciji zadovoljna že s 
prepolovljenim računom za energi-
jo, namesto da bi si tako kot indivi-
dualni lastniki zastavila za cilj pasivni 
standard in 90 odstotne prihranke! 

V stanju, v kakršnem smo, bi mora-
la država ta potencial celovite (ne le 
energetske!) prenove obstoječega 
predvsem večstanovanjskega fonda 
čim bolj izkoristiti! Imamo kompo-
nente, materiale, delovno silo in zna-
nje.  Žal nam je gradnja nove termo-
elektrarne zaprla vrata energetske 
prenove za celo generacijo!
Zdaj preko naše severne meje pljuska 
drugi val, ki pri ozaveščenih gradite-
ljih vzbuja nekaj negotovosti z vpra-
šanjem: »Kako naj si zamislim in po-
stavim dom, ki bo v celotni življenjski 
dobi pustil kar najmanj slab vpliv na 
okolje?« Sprašujemo se torej o traj-
nostni gradnji, saj nas poraba energi-
je (ne le za delovanje hiše), odpadki, 
materiali, vplivi na okolje, v katerem 
želimo bivati - in ga prepustiti zanam-
cem – ne pusti ravnodušnih. Zgradi-
ti energijsko zelo učinkovito hišo v 
idiličnem podeželskem okolju, svoje 
vsakdanje delo pa opravljati v mestu 
in se zato dnevno voziti več kot 100 
km, zagotovo ni primer okolju prija-
znega razmišljanja. Če v hiši ob gozdu 
za primarni vir ogrevanja uporablja-
mo električno energijo (npr. za toplo-
tno črpalko zrak/voda), otrokom pa 
razlagamo, da je lokalna samozado-
stnost nekaj samoumevnega, ne de-
lujemo najbolj prepričljivo, še manj 
pa trajnostno.
Namen tega prispevka ni dajanje re-
ceptov, ampak opozarjanje na »zdra-
vo kmečko pamet«, ki naj bo podprta 
s sodobnimi rešitvami. Kot za gradi-
telje energijsko varčnih hiš velja, da 
je manj več, tako tudi vsi drugi premi-
slimo kaj vse nas v našem domu/oko-
lju obremenjuje in zakaj. Spremembe 
so že v naših glavah, le še spustimo 
jih na plano in naredimo prvi korak! 
In drugega …    

Simon Brlek

Uredba o 'net meteringu' sprejeta
Slovenija je na začetku decem-
bra izdala uredbo o samooskrbi 
z električno energijo iz obnovlji-
vih virov energije, znano tudi kot 
uredbo o net-meteringu, s katero 
Slovenija sledi smernicam EU gle-
de transformacije svojega ener-
getskega sistema. Nova ureditev 
bo omogočala gospodinjskim in 
malim poslovnim odjemalcem 
samooskrbo z električno energi-
jo, pri nas so najbolj aktualen in 
optimalen vir sončne elektrarne, 
na podlagi neto merjenja. To po-
meni, da bodo lastniki sončnih 
elektrarn imeli obračunano po-
rabo električne energije konec 
koledarskega leta,  (do)plačali pa 
bodo le razliko med dovedeno in 
odvedeno električno energijo v 
oziroma iz javnega omrežja.
Pri tem je zelo pomembno dodati, 
da če bo lastnik takšne elektrarne 
proizvedel več energije, kolikor je 
porabi, bo viške te elektrike brez-
plačno oddal energetskemu dobavitelju. Ker ne bo prodaje, tudi ne bo potrebe po registraciji fizičnih oseb za opra-
vljanje dejavnosti, saj v primeru samooskrbe ne gre za opravljanje pridobitne dejavnosti. Iz slovenske fotovoltaične 
prakse namreč poznamo primere, ko so nekateri investitorji zaradi prodaje nekaj kWh viškov proizvedene energije 
v energetski sistem države ostali brez svojih pokojnin, oziroma plačujejo precej višjo dohodnino (prestop v višji 
dohodninski razred), kot bi jo sicer. Zato je smiselno, da pri novih postavitvah nekoliko poddimenzioniramo moč 
elektrarne glede na oceno lastne porabe električne energije. 
Pozitivni učinki uvedbe ukrepa bodo poleg znižanja računa za električno energijo gospodinjstvom in malim po-
slovnim odjemalcem, ki se bodo samooskrbovali, še pridobivanje električne energije iz obnovljivih virov in s tem 
prispevek k zavezam Slovenije za trajnostni razvoj, zmanjševanje energetske odvisnosti države, zmanjševanje izpu-
stov ogljikovega dioksida, ukrep pa ne bo obremenjeval podporne sheme za obnovljive vire energije. Poleg tega 
bo proizvodnja in poraba električne energije na lokalni ravni razbremenila omrežje in s tem manjšala izgube zaradi 
prenosa električne energije po daljnovodih.
Zakaj bi se torej naložba v takšno elektrarno sploh splačala? Lastnik bo, poleg tega, da bi v teoriji lahko imel zastonj 
elektriko, oproščen tudi plačila prispevkov na elektriko. Znano je, da ti pomenijo okoli 70 odstotkov končnega ra-
čuna za elektriko. 

Franc Fritz Murgelj 

Pasivnih hiš ne gradijo več le zanesenjaki, ampak je ta standard postal eden 
izmed običajnih načinov gradnje. Začetna naložba je večja kot pri gradnji 
»navadnih« ali nizkoenergijskih hiš, vendar so prihranki zelo veliki in se z leti 
uporabe poplačajo.

Vstop v sistem samooskrbe je predviden za elektrarne z do 11 kilovati moči. 
Cena takšnih elektrarn se po podatkih dosedanjih investitorjev giblje med 
9.636 in 19.520 evri, naložba naj bi se povrnila prek prihrankov pri elektriki in 
omrežnini, doba vračanja naložbe pa je od 15 do 20 let, odvisno od velikosti 
elektrarne.
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Zimska rekreacija utrdi naše telo
Mrzlo zimsko vreme ne sme biti iz-
govor za fizično neaktivnost na pro-
stem. Dobro je, da imamo v naši ob-
čini že zelo pestro ponudbo različnih 
dvoranskih rekreacij in vadb. Vadba 
na prostem pa še posebej blagodej-
no vpliva na naš imunski sistem, ki 
ga dodatno okrepi. Pa še psihično se 
po kakršni koli, še tako nezahtevni 
rekreaciji na prostem, precej bolje 
počutimo.  
Res je, da prav v zimskem času naj-
večkrat zbolimo za prehladnimi obo-
lenji zaradi zunanjih sovražnikov, kot 
so virusi in bakterije. Vendar je pogoj 
za nastanek teh infekcij predvsem 
slabše delovanje imunskega sistema. 
Poleg zdrave in zimskim razmeram 
prilagojene prehrane je prav tele-
sna aktivnost tista rešitev, ki pomaga 
vzdrževati nivo odpornosti organiz-
ma na različne infekte. Dokazano je, 
da vadba na prostem dodobra pre-
trese naš imunski sistem oziroma ga 
izboljša. 

Otroci so spet pred televizor-
jem in računalnikom. Kje so 
pa starši? 
Starši, ali res želite škodovati svojim 
otrokom? Zavestno zagotovo ne. 
Otroci že v šoli presedijo več ur na 
dan. Zaplete se, ker dobra polovica 
mladostnikov med tednom ure in 
ure presedi tudi doma pred računal-
nikom in televizorjem. Čezmerno se-
denje s starostjo naših otrok samo še 
narašča. Največ tistih, ki preveč se-
dijo, je med 15-letniki in še posebno 
med 15-letnicami. Vsako tretje dekle 
v prostem času sedi več kot štiri ure 
na dan. Zato starši, spravite sebe in 
otroke na zrak, na sonce, na rekreaci-
jo. Kam in kdaj? Predlagamo vam, da 
redno preverjate občinsko spletno 
stran, med aktualnimi novicami ali v 
koledarju dogodkov Namig za premik 
boste vedno dobili nekaj zanimivih 
namigov in informacij o dogajanju v 
teh zimskih dnevih v naši občini. Ali 
pa pokličite najbližje športno, planin-
sko ali kulturno društvo, tudi seznam 
teh je objavljen na občinski spletni 
strani in jih povprašajte po njihovih 
načrtovanih aktivnostih. 

Brez snega ni pravih zimskih 
radosti? Sami izgovori.
Naj odsotnost snega ne bo prikladen 
izgovor, da ne greste ven ali v dvora-
no. Smučarsko-skakalni klub Ivanč-
na Gorica ima treninge ob torkih in 
četrtkih popoldan (OŠ Višnja Gora) 
odprtega tipa. Kadar koli se jim s svo-
jimi otroki lahko pridružite. Vedno 
ste na njihovih treningih dobrodo-
šli tudi starši, da pomigate s svojimi 
otroki. Se spomnite, kdaj ste pravza-
prav nazadnje telovadili z njimi? Si 
predstavljate iskrice v očeh otrok, ko 
boste poskakovali skupaj z njimi?   V 
njihovih očeh boste najboljši starš in 
njihova izkušnja in spomin iz otroštva 
bo neprecenljiva. Ko pa zapade nekaj 
snega, se boste vsi skupaj z ostalimi 
malimi skakalci odpravili na trening 
na Polževo. Tam se v prihodnosti na-
črtuje čisto prava smučarska skakal-
nica. Ali pa na sankališče. 
Janez Erjavec iz Smučarskega kluba 
Polževo bo do prvega snega posku-
šal usposobiti tudi vlečnico, pravi. 
Sicer pa je Polževo s svojo gostinsko 
ponudbo že sama po sebi odlična 
destinacija, do katere se lahko peš 
odpravimo iz več različnih smeri, 
zahtevnosti in dolžin. Pa ne pozabite 
na krasen zimski sprehod na Polževo 
povabiti svojih prijateljev iz drugih 

koncev Slovenije. Pa tudi brez delu-
joče vlečnice je tam gori zabava na 
snegu zagotovljena. Če bo in ko bo 
snežna odeja pobelila tudi naše hri-
be in griče, bo športna trgovina Koala 
iz Višnje Gore z lastnimi smučarskimi 
učitelji na Polževem organizirala za-
četni in nadaljevalni smučarski tečaj 
za otroke. Sprejeli bodo največ 12 
otrok v skupino, prvo uro pa je za 
vse nadobudne smučarje na razpo-
lago celo šest smučarskih učiteljev. 
Da, prav ste prebrali. Lojze Koleša se 
tako kot svojega osnovnega posla v 
Koali, tudi šole smučanja loteva na 
najvišjem nivoju. Dodaja še, da, če bi 
na smučišču Polževo občina izkazala 
zanimanje za ureditev (beri sofinan-
ciranje) sistema za zasneževanje, bi 
bili pripravljeni investirati v izvedbo 
otroškega smučarskega poligona, na 
katerem bi se lahko vsako sezono 
učili smučanja otroci iz širše regije. 
To pa pomeni nove dnevne turiste v 
naši občini. O smučariji v naši občini 
se bo očitno še govorilo.    
Če pa želite s svojimi družinskimi čla-
ni ali z družbo preživeti dan ali dva 
na smučišču in bi želeli organizacijo 
prepustiti drugim, imamo po novem 
v občini tudi agenta za organizacijo 
smučarskih doživetij. Aleš Tekavec, 
ki v toplejših mesecih upravlja ko-
lesarski servis Unibike in organizira 
kolesarske izlete, med drugimi mo-
žnostmi v tem trenutku ponuja dvo-
dnevno smuko na Rogli za dve osebi, 
ki skupaj s spanjem in zajtrkom v niž-
jih Zrečah znaša le 99 EUR na osebo. 
Seveda vabijo k zimskim radostim 
tudi drugi domači hribi. Sankanje je 
mogoče recimo na strminah Turistič-
ne vasi Pristava. Če imate več otrok 
kot sani, vam bodo Okornovi prija-
zno posodili tudi svoje. Pri njih pa si 
le privoščite kakšen topel obrok ali 
vsaj njihov, s posebnimi pristavski-
mi začimbami aromatiziran čaj. Bolj 
je mrzlo, bolj prija. Pa ne pozabite s 
sabo pripeljati še koga iz drugih kon-
cev Slovenije in mu privoščite slikovi-
te poglede iz razgledne točke na vse 
strani Slovenije.
Naša planinska, pohodniška in kul-
turna društva so tudi pozimi aktiv-
na. Tako recimo PD Polž 2. januarja 
organizira tradicionalni pohod na 
Gospodično na Gorjancih, PGD in KS 
Sobrače pa tretjo nedeljo v januarju 
organizirajo že 6. tradicionalni pohod 
po sosednjih vaseh. Če še ne pozna-
te zgodovine Pintarjeve kapelice na 
Čagoški gori oziroma slikovite doline 
Bukovice in krajev Felič Vrh, Višji grm 
in Kalce, potem se tega pohoda mo-
rate udeležiti. Še letos v soboto, 26. 
decembra, TD Zagradec organizira 
Božično-novoletni pohod z baklami. 
Start obeh pohodov bo pred gasil-
skim domom v Sobračah in v Zagrad-
cu.
Nordijska hoja predstavlja vrhunsko 

rekreacijo tudi pozimi. Če bi radi iz-
pilili tehniko ali se je naučili na novo, 
le pokličite našega ultramaratonca 
Tonija Venclja (Tektonik). Nordijska 
oziroma severnjaška hoja je oblika 
športne vadbe, kjer s hojo krepimo 
celotno telo. V gibanje je vključenih 
kar 90 odstotkov naših mišic, tako 
velik odstotek pa gre pripisati tudi 
uporabi posebej za nordijsko hojo 
oblikovanih lahkih in ergonomskih 
palic, ki omogočajo aktivno vklju-
čevanje in s tem namerno dodatno 
obremenitev zgornjega dela telesa. 
Drug zelo zanimiv rekreativni šport 
je krpljanje - je idealen način za razi-
skovanje in uživanje v zimski pokraji-
ni, podnevi ali ponoči, ob soju bakel 
ali čelnih svetilk. Ne zahteva vlečnic 
ali urejenih prog, njihova uporaba 
ne pušča nobenega vpliva na okolje, 
razen stopinj v svežem snegu. Kako-
vostne krplje in hitre inštrukcije vam 
lahko dobavijo tudi v športni trgovini 
Koala. Sicer pa trend krpljanja z za-
hoda počasi prihaja tudi v Slovenijo. 
Tako je po zasneženih hribih in gorah 
prisotnih vedno več izletnikov in gor-
nikov, ki krplje uporabljajo za lažje 
premagovanje zasnežene pokrajine. 
Krplje v Sloveniji poznamo že izpred 
časa Valvasorja, ki jih je na Sloven-
skem tudi prvi opisal, vendar smo na 
njih s prihodom različnih vrst smuči 
malce pozabili.  
V naši občini pa opažamo vse več re-
kretivnih smučarskih tekačev. Temu 
trendu se je prilagodila tudi naša 
občina. Tudi letos bo ob zadostnih 
snežnih padavinah poskrbela, da se 
»povleče« tekaške smučine na tistih 
koncih naše občine, kjer bodo mo-
žnosti in interes s strani tekačev. Če bi 
želeli imeti tekaško progo tudi v vaši 
dolini ali planoti, pokličite na občino 
oz. na telefonsko številko 041 788 
660 in zaupajte vaše želje in lokacijo. 
Rad bi potolažil vse, ki ste lansko leto 
tako neznansko uživali ob drsanju na 
ledu v Temenici. Športno in izobraže-
valno društvo iz tega kraja ima že vse 
nared, da tudi letos omogoči užitke 
na drsalkah v naši občini. Drsališče 
bo odprto čez cel dan, v popoldan-
skem času pa bo možna tudi izposoja 
drsalk. Za tople napitke in zvočno in 
svetlobno kuliso bo tudi poskrbljeno.  
Od možnih skupinskih rekreacij na 
snegu s ciljem vam lahko predlaga-
mo tudi gradnjo iglujev in drugih ar-
hiteturnih stvaritev iz snega in ledu. 
Podobne zimske aktivnosti so odlična 
rekreacija za vso družino ali celotno 
vas, saj lahko pri gradnji sodelujejo 
prav vsi. Poleg tega se vam sneg ne 
bo nabiral v velikih umazanih kupih 
na cesti, ampak ga lahko s samokolni-
co prepeljete kamorkoli želite. Če ste 
začetnik, vam svetovni splet ponuja 
tisoč in en predlog, kako naj bo vaša 
mojstrovina tudi videti.  
Naslednja disciplina, katere začetki 

segajo v leto 2002 v nam bližnjem 
avstrijskem Linzu, je kajakaštvo na 
snegu. Za navdušence kajaka obsta-
ja tudi zimska različica športa, ki je 
na las podoben kajaku na vodi, le da 
je namesto vode, tokrat vaša zvesta 
spremljevalka gravitacija, s katero 
napredujete po strmini navzdol. Pri-
ljubljenost te discipline nakazuje tudi 
dejstvo, da so že leta 2007 pripravili 
prvo »svetovno prvenstvo« v kajaku 
na snegu. Kje si lahko izposodite ka-
jake? Povprašajte pri Borutu Javorni-
ku na Krki.   

Sončna svetloba je nekaj 
posebnega. Izkoristite jo.
Težave, ki jih povzroča pomanjka-
nje svetlobe, so precej dobro doku-
mentirane, nekateri govorijo tudi o 
sezonski depresivnosti. To je seveda 
bolj pogovorni izraz. Na severu, kjer 

so te spremembe izjemno očitne in 
imajo vsako leto precej izdatkov iz 
naslova zdravljenja depresivnosti in 
alkoholizma, ki je posledica le te, vsa-
ko leto ogromno sredstev namenijo 
prav razvijanju boljše razsvetljave, 
razvijanju sistemov, ki bi omogoča-
li dnevno oziroma sončni podobno 
svetlobo. Nekoliko povišana količina 
slabega razpoloženja, nejevoljnost, 
razdražljivost, negativno razmišljanje 
in črnogled pogled na svet so torej 
pozimi nekoliko razumljivi, če že ne 
opravičljivi. Zato vabimo vse, da le 
izkoristite vsak zimski sončni dan, ki 
jih je v zimskem času v naših krajih 
gotovo več kot v, nam bližnjih mestih 
v kotlinah, ki so tudi po več dni za-
pored pokrita s težko megleno odejo.
  

Franc Fritz Murgelj 

Zakaj sta gibanje in šport tako pomembna 
za naše zdravje?
Na to vprašanje sta nam pomagala odgovoriti Simona in Simon Stopar iz 
športnega stuida VIP. Svetovna zdravstvena organizacija v več let trajajočih 
zaporednih raziskavah ugotavlja, da je pomanjkanje gibanja pogost vzrok 
za prezgodnje smrti, različne bolezni in degenerativne prizadetosti. Več kot 
dva milijona prezgodnjih smrti letno pripisujejo neposredno tem vzrokom 
in dodajajo, da je sedeči način dela in življenja en od glavnih vzrokov za 
veliko vrsto zdravstevnih težav, s katerimi se soočajo ne samo stari ljudje, 
pač pa tudi ljudje v srednjih letih in tudi že otroci in mladostniki. 
Redna vadba izboljša tudi ravnotežje in koordinacijo - ravnotežje je pose-
bej pomembno v pozni starosti, saj preprečuje padce in zlome kosti ter 
krepi skelet. Telo v dobri kondiciji tudi ne zboli tako hitro. Zelo pomembni 
»stranski« učinki vadbe so tudi zmanjšanje in kontrola stresa in osamljeno-
sti, dvigne se samozavest in vadba je ne nazadnje zdravilo za dušo. 
Pomembno je še vedeti, da normalni napori in pravilni gibi v sklepih (fitnes 
vadba, šport, gibanje) ugodno vplivajo na ohranjanje kostne mase. Vpliva-
jo tudi na delež mišične mase, ki imajo za nalogo premikanje in ohranjanje 
oblike telesa. Delež mišične mase je pomemben, saj več kot je imamo in 
uporabljamo, več energije, ki jo pridobimo s hrano, lahko potrošimo.
Ženske lahko hitreje izgubijo maščobno maso in učvrstijo mišični tonus, če 
uporabljajo dodatna bremena. Zaradi izjemno nizkih količin hormonov, ki 
so odgovorni za rast mišic, ženske sorazmerno težko pridobivajo mišice. 
Zato je vsaka skrb, da bodo preveč »nabildane« odveč.

Kaj pa gibanje na stara leta?
Še vedno nekako velja zmotni stereotip, ki svetuje starejšim ukvarjanje z 
lažjimi oblikami vadbe, kot so na primer sprehodi. Žal sprehodi za zausta-
vitev sprememb v telesu, ki so pogojene z leti, to je izguba mišične mase 
oziroma atrofija in pešanje moči, niso dovolj za enostavno premagovanje 
osnovnih življenjskih naporov, kot je recimo hoja po stopnicah. 
Že z redno in lažjo obliko vadbe, kjer se dela z lastno težo in ne težkimi 
utežmi, lahko proces staranja ustavimo. S pravilno vodeno vadbo zelo iz-
boljšamo mišično-skeletno moč, kardiovaskularno vzdržljivost in sposob-
nost, sestavo telesa in gibljivost. Redna vadba je tudi največji sovražnik 
osteoporoze. Omilimo ali preprečimo jo lahko z vadbo, pri kateri pride do 
rahlih dražljajev na kosti, kar gosti kostno strukturo. 

Koliko se je treba gibati?
Za odrasle velja, naj se gibljejo in ukvarjajo s športom vsaj 30 min na dan 
vsak dan, otroci in mladostniki po vsaj 1 uro na dan vsak dan. Gibanje naj 
bo vsaj zmerne intenzivnosti, kar pomeni, da se boste rahlo zadihali, srce 
vam bo hitreje bilo in po telesu boste občutili toploto. Hitra hoja, kolesar-
jenje in ples so le nekatere oblike gibanja. Lahko se gibate v šoli, doma ali 
v službi. Uporabljajte stopnišča namesto dvigal. Delajte preproste vaje za 
raztezanje, ko sedite za mizo ali stojite na svojem delovnem mestu ali pa 
celo, ko govorite po telefonu. Hodite, tecite ali kolesarite tja, kamor bi se 
drugače peljali z avtom. Celo med gledanjem televizije ste lahko aktivni: 
korakajte na mestu, delajte lažje vaje za moč, trebušnjake ali pa enostavno 
plešite sami ali s celo družino.

FFM

Redna vadba 
izboljša tudi 
ravnotežje in 
koordinacijo - rav-
notežje je posebej 
pomembno v 
pozni starosti, saj 
preprečuje padce 
in zlome kosti ter 
krepi skelet. Telo 
v dobri kondiciji 
tudi ne zboli tako 
hitro.

Imate idejo za odbito zimsko rekreacijo na snegu ali ledu? Delite jo z nami 
prek ene od komunikacijskih poti (FB, Klasje.net, ivancna-gorica.si) in objavili 
jo bomo v naslednji števili Klasja. Najbolj izvirne bomo nagradili z energijsko 
pičajo Win Energy s podpisom Tine Maze.



11december 2015 številka 10 Kmetijstvo

Gozdarska ekskurzija  
na Kras

Že kar na začetku izobraževalnega 
obdobja za kmete, lastnike gozdov, 
smo se v organizaciji Zavoda za goz-
dove Slovenije KE Škofljica, odpravili 
na strokovno ekskurzijo na slovenski 
Kras. 
Tam so nas prijazno sprejeli gozdarji 
iz KE Sežana, ki pokriva celoten slo-
venski kras ter obalo in seže skoraj 
do Nove Gorice. Seveda smo takoj 
naredili primerjavo med našimi in 
njihovimi gozdovi. Njihova lesna za-
loga je 150 m3/ha, naša pa je kar ob-
čutno višja, saj znaša 264 m3/ha, kar 
je seveda zaradi drugačnih pogojev 
za rast. Tudi prirast je precej manjši 
kot pri nas, saj je pri njih 4,65 m3/
ha/leto pri nas pa 6, 23 m3/ha/leto. 
Seveda so tudi sestoji različni, saj pri 
njih prevladuje črni bor, s katerim pa 
lastniki niso najbolj zadovoljni, saj 
želijo več lesa za kurjavo. Pojasnili 
so nam tudi delovanje Agrarnih sku-
pnosti, saj jih na njihovem področju 
nekaj uspešno posluje.
V daljni zgodovini sta kraške gozdove 
sestavljala predvsem bukev in hrast, 
kar so takrat uporabljali predvsem za 
gradnjo hiš in ladij. Ob hitri rasti me-
sta Trst in tudi drugih okoliških mest 
ter v velikih ladjedelnicah ob obali so 
bile potrebe po lesu zelo velike. Tako 
so praktično kraške gozdove izsekali, 
da se niso več mogli sami obnavljati. 
Močni vetrovi in nalivi so v sušnih ob-
dobjih odpihali še tisto malo zemlje, 
tako da je na Krasu ostal le kamen. 
V tistem času pa je takratna avstrij-
ska vlada na Kras poslala mladega iz-
obraženega gozdarja Josefa Ressla, ki 
je bil doma iz Češke. Takrat je bilo to 
prostrano območje vse ena država, in 
sicer Austro-Ogrska. Mladi gozdar je 
tedaj kot prvi na svetu začel s pogoz-
dovanjem. Glede na rastne pogoje je 
dal prednost črnemu boru, katerega 
prve sadike je dobil iz Dunaja. Ta po-
sel mu je dobro uspeval, saj so takrat 
začeli z obširnim pogozdovanjem 
Krasa. To posebnost so hodili gledat 
predstavniki držav iz celega sveta, 
da so tudi doma začeli s pogozdova-
njem. Mimogrede povejmo še to, da 
je bil Josip Ressel med drugim tudi 
izumitelj ladijskega vijaka. Ker mu je 
leta 1827 med preizkušanjem ladij-
skega vijaka pri Trstu raznesko parni 
stroj, so mu takrat oblasti prepove-
dale nadaljevanja teh poizkusov. Po 
nekaj letih pa so ladijski vijak le začeli 
revolucionarno vgrajevati v ladje, da 
so tako zamenjali pogon na vodna 
kolesa. Zanimivo je to, da tudi danes 
marsikdaj iz strahu pred novostmi 

prepovejo kakšno dejavnost, trenu-
tno je taka situacija z GSO. Josef Res-
sel je bil pokopan v Ljubljani, kjer se 
po njem imenuje ena od pomemb-
nejših ulic.
No pa pojdimo nazaj v sedanji čas in 
v kraške gozdove. S pogozditvami so 
dosegli, da je Kras danes 56 % pora-
ščen z gozdovi. Zanimivo je tudi to, 
da se v teh gozdovih skrivajo nevarne 
zveri, saj redno opažajo medvede pa 
tudi rise. Na njihovem območju pa 
sta tudi dva tropa nevarnih volkov, ki 
delata preglavice predvsem rejcem 
drobnice. Sicer pa v teh koncih žleda 
ne poznajo, pač pa jim gozdove uni-
čujejo gozdni požari, ki se razplamtijo 
ob sušnih obdobjih, pa tudi vetrolom 
tam ni redek pojav.
Za tem pa smo se odpravili na ogled 
še ene znamenitosti na tem podro-
čju, in sicer Škocjanske jame. Pravijo, 
da je ta kraški biser, ki je od leta 1986 
vpisan v Unescov seznam svetovne 
in naravne dediščine, najlepše pogle-
dati prav v tem času, ko ni meglic, ki 
se sicer rade pojavljajo po globelih. 
Tudi turističnega vrveža ni zdaj več, 
saj je največ obiska v poletnih mese-
cih. Sicer pa smo zelo zanimivo pot 
po jamah z lepimi kapniki, obširnimi 
dvoranami, naravnimi in umetnimi 
mostovi pod strokovnim vodstvom 
prehodili v dobri uri.
V bližini pa je še en biser slovenske-
ga turizma in strokovnega konjerej-
skega dela. Zato smo si ob tej prilo-
žnosti ogledali tudi Kobilarno Lipica. 
Ta najstarejša evropska kobilarna je 
bila ustanovljena v 16. Stoletju, ko 
so preuredili opuščeni letni dvorec 
tržaških škofov v dvorno kobilarno 
Habsburžanov. Trenutno posedujejo 
okrog 350 konj, ki so razporejenih po 
različnih objektih, glede na dejavnost 
ali stanje konja. Glede na to, da me-
diji večkrat kažejo precej klavrno po-
dobo Lipice, pa smo bili prijetno pre-
senečeni, saj zdaj končujejo obširna 
obnovitvena dela. Urejenost okolice 
je res zgledna, prav tako pa tudi red 
v hlevih.
Na večer pa smo se v Tomaju na 
kmečkem turizmu Škerlj seznanili še 
z njihovo ponudbo, nakar so nas po-
stregli z dobrim pozno popoldanskim 
kosilom.
Ob tej priložnosti se v imenu udele-
žencev ekskurzije lepo zahvalim or-
ganizatorjem, to sta naša revirna goz-
darja Roman Črnič in Marjan Turnšek 
iz Zavoda za gozdove KE Škofljica.

Lojze Podobnik

     

Oddelek za kmetijsko svetovanje 
     Celovška cesta 135, 1000 Ljubljana
     Tel.: 01 513 07 28, Fax.: 01 513 07 41
     E-naslov: vesna.velikonja@lj.kgzs.si

Davčne blagajne na kmetiji v primerih 
gotovinskega poslovanja 
Za sledljivost in učinkovitost nadzora nad izdanimi računi ter omejitev sive ekonomije sta bila sprejeta:
• Zakon o davčnem potrjevanju računov – ZDavPR (Ur. list RS 57/2015) in
• Pravilnik o izvajanju ZDavPR (Ur. list RS 60/2015), ki z 2. januarjem 2016 uvajata davčne blagajne pri gotovin-

skem poslovanju. To pomeni, da bodo blagajne zavezancev preko spleta povezane z informacijskim sistemom 
FURS.

Od 2. 1. 2016–31. 12. 2017 je predvideno prehodno obdobje, ko je mogoče izdajanje računov za gotovinsko plačilo 
z uporabo:
-  elektronske naprave in potrditvijo na FURS ali
-  vezane knjige računov (VKR) in naknadnim pošiljanjem podatkov prek spleta v 10 delovnih dneh ter hraniti 

kopije skupaj s potrdilom o naknadni pridobitvi EOR!
Vendar pa je mogoče na istem prodajnem prostoru uporabljati le en način izdajanja in potrjevanja računov.

Kdo mora izdati račun prek davčne blagajne?
Vsaka oseba (dobavitelj blaga, izvajalec storitev), če so izpolnjeni vsi 3 pogoji:
- mora voditi poslovne knjige in evidence,
- mora izdajati račun,
- je plačilo z gotovino (vse, kar ni nakazilo na TRR).
Obveznost izdajanja računov ne velja za dejavnosti, katerih dohodek je obdavčen po KD, so izven sistema DDV ali 
uveljavljajo pavšalno nadomestilo in prodajajo končnim kupcem. Izjema od obveznosti izdajanja računov je tudi 
prodaja preko avtomatov.

Potrebna oprema:
- računalniki, tablice, pametni telefoni, registrske blagajne s spletno povezavo,
- programska oprema za izdajanje računov,
- tiskalnik za tiskanje računov, 
- vezana knjiga računov – samo za primer izpada spletne povezave (potrditev računov v 2 

dneh) oz. se jo lahko uporablja v prehodnem obdobju.

Postopek uvedbe davčne blagajne:
- pridobiti opremo, vzpostaviti spletno povezavo in zagotoviti programsko opremo za iz-

stavljanje in potrjevanje računov, 
- pridobiti in namestiti brezplačno namensko digitalno potrdilo – vloga preko eDavkov (za to je potrebno običaj-

no digitalno potrdilo), ki ga naložite na napravo, kjer izdajate račune in na mini blagajno na spletni strani FURS, 
- določiti in priglasiti prodajni prostor (premična blagajna, na stojnici ali v prostoru na kmetiji) ter kdo blagajno 

tam uporablja,
- v interni splošni akt (»knjiga sklepov«) vpisati poslovni prostor, vrsto številčenja, uporaba e-blagajne ali VKR 

… - vzorec le-tega je pripravljen na FURS,
- obvezna namestitev barvnega napisa (predpisana oblika, barva in vsebina) na elektronski napravi ali na dru-

gem vidnem mestu.                                                                                                                              
Številka računa bo morala biti sestavljena iz treh delov:
- oznaka poslovnega prostora, 
- oznaka elektronske naprave, 
- zaporedne številke računa.
Na računu pa se bodo po potrditvi izpisale EOR in ZOI oznake ter koda (QR ali črtna):

Na spletni strani FURS pod ikono »DAVČNE BLAGAJNE« je na voljo brezplačna aplikacija – mini blagajna za:
- pošiljanje podatkov o poslovnem prostoru in uporabnikih blagajn
- potrjevanje računov iz VKR v 10 dneh v prehodnem obdobju ali v 2 dneh, če pride do okvare e-blagajne ali 

prekinitve spletne povezave
- izdajo majhnega števila računov (število ni omejeno)

Tudi za uporabo te aplikacije je potreben računalnik in tiskalnik, internetna povezava, digitalno potrdilo, namensko 
digitalno potrdilo, priglasitev prodajnih mest, interni akt ter namestitev napisa.
Aktivnosti FURS v zvezi z uvedbo davčnih blagajn si bodo sledile po naslednjem vrstnem redu:
- 15. 11. 2015 – možnost pridobitve namenskih digitalnih potrdil 
- 1. 12. 2015 – možnost testiranja – neobvezno davčno potrjevanje računov z uporabo e-naprav ali VKR 
- 2. 1. 2016–31. 12. 2017 – prehodno obdobje: e-naprava ali VKR z naknadnim pošiljanjem podatkov preko apli-

kacije »mini blagajna«
- Od 1. 1. 2018 – obvezna uporaba elektronske naprave za izdajo davčno potrjenih računov 

mag. Vesna Velikonja, univ. dipl. inž. kmet.,
Kmetijska svetovalka – specialistka za agrarno ekonomiko 

Zanimivo predstavitev Krajevne enote Sežana smo imeli kar v gozdu.
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Časovne prepovedi gnojenja z 
gnojili, ki vsebujejo dušik  na 
območju KGZS-ZAVOD LJ  
- Gnojenje s tekočimi organskimi gnojili na kmetijskih površinah (15. 11. 

– 1. 3. - pri pripravi zemljišč za setev jarih žit, trav in tdm ali  za pomla-
dansko dognojevanje ozimin velja prepoved   od 15. 11. do 15. 2.)

- Gnojenje s hlevskim gnojem na  kmetijskih površinah (razen v rastlinja-
kih) (1. 12. − 15. 2.)

- Gnojenje z mineralnimi gnojili, ki vsebujejo dušik na kmetijskih povr-
šinah (razen v rastlinjakih) (15. 10. − 1. 3. - pri gnojenju ozimin velja 
prepoved od 1. 12. do 15. 2. Skupni največji dovoljeni vnos dušika v 
obliki mineralnih gnojil od 1. 9 do 15. 10 (ozimine 1. 12.) je največ 40 
kg/ha.

Vir: Uredba o varstvu voda pred onesnaževanjem z nitrati iz kmetijskih virov (Ur. 
l. RS: 113/2009,  5/2013, 22/2015)

Pripravila: Damjana Iljaš
Vodja oddelka za kmetijsko svetovanje: Tomaž Močnik

OBVESTILO
Vsi kmetijski proizvajalci, ki ste pooblastili KSS za elektronsko oddajo 

obračuna pavšalnega nadomestila, morate oddati tudi vlogo z obraču-
nanim 8 % PN.

Pozivamo vas, da se v mesecu januarju 2016 oglasite v pisarni KSS, da v 
vašem imenu oddamo obračun.

S seboj morate imeti račune iz leta 2015, iz katerih je razvidno, da ste 
uveljavljali pavšalno nadomestilo.

I. ODVOZ MEŠANIH KOMUNALNIH ODPADKOV IN MEŠANE EMBALAŽE
Mešane komunalne odpadke in mešano embalažo bomo odvažali vsak dan od ponedeljka  do petka ne glede na 
praznike izmenično na 14 dni, razen 1. 1. in 1. 11., ko odpadkov zaradi praznika ne bomo odvažali. Odvoz bomo na-
domestili s prvo soboto po prazniku, to je 2. 1. oziroma 5. 11. (začnemo v soboto 2. 1. 2016 z mešanimi komunalnimi 
odpadki).

                                   

Ponedeljek: KS IVANČNA GORICA
Torek:  KS AMBRUS, KS KRKA, KS VIŠNJA GORA brez naselja Zgornja Draga, KS ZAGRADEC, KS MULJAVA – 
  brez naselij: Bojanji Vrh, Velike in Male Kompolje, Sušica, Trebež
Sreda:  KS DOB, KS SOBRAČE, KS TEMENICA , KS MULJAVA – naselja: Bojanji Vrh, Velike in Male Kompolje, 
  Sušica, Trebež
Četrtek:  KS ŠENTVID – brez naselij: Artiža vas, Glogovica,  Velike Pece, Vrhpolje
Petek:  KS METNAJ, KS STIČNA, KS ŠENTVID – naselja: Artiža vas, Glogovica,  Velike Pece, Vrhpolje, 
  KS VIŠNJA GORA- naselje Zgornja Draga
 

II. ODVOZ BIOLOŠKO RAZGRADLJIVIH ODPADKOV
Biološko razgradljive odpadke se bo, ne glede na praznike, v poletnem času odvažalo enkrat na teden, v zimskem času 
(od 15. 11. do 15. 3.) enkrat na 14 dni.
Ponedeljek: KS DOB, KS ŠENTVID, KS STIČNA, KS METNAJ, KS KRKA, KS ZAGRADEC, KS AMBRUS, KS SOBRAČE, 
  KS TEMENICA  (prvi odvoz 04. 1. 2016)
Sreda:  KS IVANČNA GORICA, KS MULJAVA, KS VIŠNJA GORA (prvi odvoz 06. 1. 2016)

III. ODVOZ LOČENO ZBRANIH ODPADKOV
Torek:  steklo (odvoz na 14 dni, s pričetkom 12. 1. 2016)
Sreda:  Papir in karton (tedenski odvoz)
 

IV. ODVOZ KOSOVNIH ODPADKOV IZ GOSPODINJSTEV
Dopisnico iz leta 2015 se lahko koristi še do 31. 12. 2015 (do tega datuma mora biti oddana v nabiralnik ali na pošto 
oz. jo dostavljena na sedež JKP), po tem datumu ji veljavnost poteče. V  januarju 2016 bodo po pošti poslane nove do-
pisnice za leto 2016. Dopisnico je potrebno shraniti. Način odvoza kosovnih odpadkov ostaja enak letu 2015. Naročilo 
odvoza kosovnih odpadkov lahko naročate tudi preko naše spletne strani na  http://odpadki.jkpg.si/zbiranje-in-odvoz/
kosovni-odpadki/narocilo-odvoza-kos-odpadkov. 

V. PREVZEM NEVARNIH ODPADKOV IZ GOSPODINJSTEV 
POMLADANSKI PREVZEM
sobota 12. 3. 2016 Temenica - parkirišče pri trgovini          7.30 - 8.00 
sobota  12. 3. 2016 Radohova vas - parkirišče pri železniški postaji          8.15 - 8.45 
sobota 12. 3. 2016 Dob - na avtobusni postaji          9.00 - 9.30 
sobota 12. 3. 2016 Šentvid pri Stični - parkirišče pri trgovini Tuš        10.00 - 11.00 
sobota 12. 3. 2016 Stična - parkirišče pri samostanu        11.30 - 12.30 
sobota 12. 3. 2016 Ivančna Gorica - parkirišče pri Zdravstvenem domu        13.00 - 14.00 
sobota 12. 3. 2016 Muljava - parkirišče pred kulturnim domom        14.30 - 15.30 
sobota 12. 3. 2016 Višnja gora - parkirišče pri Cestnem podjetju        16.00 - 17.00 
ponedeljek 14. 3. 2016 Ambrus - parkirišče pred družbenim domom        14.30 - 15.30 
ponedeljek  14. 3. 2016 Zagradec - parkirišče pri trgovini KZ            16.00 - 17.00 
ponedeljek  12. 3. 2016  Krka  - parkirišče pri Gostišču Krka        17.30 - 18.30 

JESENSKI PREVZEM
sobota  8. 10. 2016 Temenica parkirišče pri trgovini           7.30 - 8.00 
sobota 8. 10. 2016 Radohova vas parkirišče pri železniški postaji        8.15 - 8.45 
sobota 8. 10. 2016 Dob na avtobusni postaji           9.00 - 9.30 
sobota 8. 10. 2016 Šentvid pri Stični parkirišče pri trgovini Blatnik        10.00 - 11.00 
sobota 8. 10. 2016 Stična parkirišče pri samostanu        11.30 - 12.30 
sobota 8. 10. 2016 Ivančna Gorica parkirišče pri Zdravstvenem domu        13.00 - 14.00 
sobota 8. 10. 2016 Višnja Gora parkirišče pri Cestnem podjetju        16.00 - 17.00 
ponedeljek 10. 10. 2016 Ambrus parkirišče pred družbenim domom        14.30 - 15.30 
ponedeljek  10. 10. 2016 Zagradec parkirišče pri trgovini KZ        16.00 - 17.00 
ponedeljek  10. 10. 2016 Krka parkirišče pri Gostišču Krka        17.30 - 18.30 

VI. Prevzem odpadne električne in elektronske opreme (OEEO) bo v soboto, 16.04.2016 po 
naslednjem vrstnem redu:
NASELJE:  ČAS ZBIRANJA: 
Skupina 1: 
SOBRAČE – pri gasilskem domu               7-30 – 7.45 
TEMENICA – pri trgovini                                                              8.00 – 8.30
ŠENTPAVEL- pri trgovini Agrograd                                             8.45 – 9.00
ŠENTVID PRI STIČNI – pri gasilskem domu                              9.15 – 9.45
PETRUŠNA VAS – pri ekološkem otoku                10.00 – 10.15
METNAJ – pri gasilskem domu                                                  10.30 – 10.45
STIČNA – na glavni avtobusni postaji                                        11.00 – 11.30
IVANČNA GORICA – Studenec pri avtobusni postaji  11.45 – 12.00
 IVANČNA GORICA – pri sta. blokih ob Lj. cesti                        12.15 – 12.45
STRANSKA VAS – pri ekološkem otoku (viadukt)                    13.00 – 13.15
VIŠNJA GORA – na železniški postaji                                       13.30 – 14.00
KRIŠKA VAS –pri gasilskem domu                                            14.15 – 14.30
 
Skupina 2: 
AMBRUS – pred Kmetijsko zadrugo                                          7.30 – 8.00
ZAGRADEC – pri šoli                                                                 8.30 – 9.00
VELIKE LESE – pri cestni bazi                                                   9.15 – 9.45
KRKA – parkirišče Rebolj                                                         10.00 – 10.30
MULJAVA – pred družbenim domom                                       10.45 -  11.00
MLEŠČEVO – pri ekološkem otoku                                          11.15 – 11.30
HRASTOV DOL – sredi naselja                                                12.00 – 12.15
DOB- na avtobusni postaji                                                        12.30 – 13.00
RADOHOVA VAS – na železniški postaji                                 13.15 – 13.45
VRH NAD VIŠNJO GORO – pri gasilskem domu                     14.15 – 14.30                       

Načrt odvoza komunalnih odpadkov v letu 2016 v občini Ivančna Gorica
Med odpadno električno in elektronsko opremo sodijo:
1. Veliki gospodinjski aparati: pomivalni stroji, pralni stroji, štedilniki na ele-

ktriko, ipd.
2. Hladilniki, zamrzovalne omare, klime, ipd.
3. Monitorji, televizorji.
4. Mali aparati: sesalniki, likalniki, mlinčki za kavo, naprave za striženje las, 

osebni računalniki z vso opremo (miška, tipkovnica, procesor, tiskalnik …), 
telefoni,  radijski sprejemniki, ipd.

5. Plinske sijalke: varčne žarnice, ipd.

VII. CENTER ZA RAVNANJE Z ODPADKI ŠPAJA DOLINA
Odpiralni čas
Letni delovni čas (15. 3. – 14. 11. ) Zimski delovni čas (15. 11. – 14. 3.)
pon - pet : 7:00 – 19:00  pon - pet: 7:00 – 16:00
sob: 8:00 – 15:00   sob: 8:00 – 13:00
nedelje in prazniki ZAPRTO

Občani lahko v zbirnem centru brezplačno oddajo: 
- papir in kartonsko embalažo (zvezki, knjige, revije, časopisni papir, kartonasta 

embalaža, ipd.); 
- mešano embalažo (plastenke, pločevinke, tetrapak, razne folije, kovinska em-

balaža, embalaža iz plastike, ipd.);
- stekleno embalažo (steklenice, kozarci od vlaganja, ipd.) in ravno steklo (oken-

ska stekla, ipd.);
- odpadne avtomobilske gume (dovoljeno 50 kg/gospodinjstvo/leto)
- kovine (drobne kovine,večji kosi, kot so radiatorji, peči ipd.);
- kosovne odpadke (pohištvo, sedežne garniture, vzmetnice,  preproge, peči, 

športni rekviziti...);
- odpadno električno in elektronsko opremo (veliki gospodinjski aparati, hladil-

niki in zamrzovalne skrinje, televizorji, monitorji, mali gospodinjski aparati ipd.);
- nevarne odpadke (akumulatorji, baterije, odpadna zdravila, pesticidi, odpadna 

olja, ipd.);
- odpadni tekstil – za ponovno uporabo (oblačila, obutev);
- PVC rolete (okenske plastične rolete);
- odpadno plastiko (plastične igrače, večje plastične kose...);
- odpadno azbestno kritino (potrebni podatki ob oddaji: ime in priimek lastnika, 

naslov, rojstni datum, parcelna številka, katastrska občin);
- inertne gradbene odpadke (beton, opeka, ploščice) – manjše količine (do 350 

kg/dan, do 5000 kg/leto/gospodinjstvo);
- lesne odpadke iz vrtov in gospodinjstev (do 500 kg/leto).

Občani lahko proti plačilu v zbirnem centru oddajo:
- preostanek komunalnih odpadkov;
- biološko razgradljivi odpadki;
- lahke izolacijske odpadke;
- mešane gradbene odpadke (do 350 kg/dan oziroma do 5000 kg/leto/gospo-

dinjstvo).
Vse  pravne osebe, ki se ukvarjajo s proizvodno in storitveno dejavnostjo, lahko v 
zbirnem centru odpadke oddajo pod enakimi pogoji kot fizične osebe, razen odpa-
dne azbestne kritine (proti plačilu) in mešanih ali inertnih gradbenih odpadkov, ki 
jih v zbirnem centru ne morejo oddati. 
O vseh morebitnih spremembah načrta odvoza mešanih ali ločeno zbranih komu-
nalnih odpadkov in o drugih novostih vas bomo obveščali preko lokalnega časopisa, 
naše spletnee in Facebook strani ter lokalnega radia Zeleni val.
Želimo si, da bi tudi v prihodnje skupaj z vami zagotavljali čisto in zdravo okolje.
VSEM OBČANOM IN POSLOVNIM PARTNERJEM VOŠČIMO VESEL BOŽIČ IN 
SREČNO NOVO LETO 2016.

Javno komunalno podjetje Grosuplje
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Na Korinju se dogaja!
Gasilci GD Korinj smo letošnje leto 
začeli z aktivnim pridobivanjem 
gradbene dokumentacije za gasilsko 
kulturni dom na Korinju. Po sreča-
nju nekdanjih učencev in še živih 
učiteljev šole na Korinju 24. julija, 
kjer smo naredili še nekaj spomin-
skih posnetkov pri učilni zidani, so 
se aktivnosti na področju dokumen-
tacije samo stopnjevale. Vmes smo 
pridno pridobivali ponudbe različnih 
gradbenih izvajalcev, z njimi pregle-
dali prenekatero situacijo in stiskali 
še zadnje atome moči za pridobitev 
ugodnejše ponudbe izvajalca.
Tako je prišel v najožji izbor domači 
gradbinec z dobrimi referencami. Z 
Milanom Pušljarjem (Milna Pušljar 
s. p.) smo se dogovorili za zemeljska 
dela, ter gradnjo objekta do strehe. 
Pred podpisom pogodbe pa so se 
stvari nekoliko zasukale. V sodelo-
vanju z našim prijateljem Jožetom 
Kozincem je na Korinj redno zahajal 
Metod Podržaj, ki nam je ob prijatelj-
skem pomenkovanju obljubil, da bo, 
če bomo gradili nov gasilski dom, na-
redil izkop. Beseda je dala besedo in 
Metod je na male maše dan, 8. sep-
tembra, pripeljal gradbeno mehani-
zacijo in začel z rušenjem stare šole, 
iz katere so gasilci že ročno odstranili 
streho in nekaj ostalega lesa.
Korinjski teren je kmalu pokazal svo-
je prave zobe in Podržajevi strojniki 
so začeli trdovratni boj s kamnom, 
ki je trajal veliko dlje, kot je bilo na 
začetku načrtovano. Posegli smo tudi 
po miniranju, toda kljub temu je bilo 
potrebno 15 delovnih dni, da je bil 
izkop končan. Kljub veliko večjemu 
obsegu del, je ostal Metod Podržaj 
mož beseda in nam je celotna stroj-
na dela pri izkopu za nov gasilsko 
kulturni dom dobrosrčno doniral, za 
kar se mu še enkrat iz srca zahvaljuje-
mo. Ob skromni pogostitvi kolektiva 
Podržaj smo mu podelili kip svetega 
Florjana. Ob ljudeh kakršen je Metod 
Podržaj, ki ima posluh za dobroto in 
pomoč, je svet res veliko lepši.
Začelo se je prvo jesenko deževje, ki 
nam je kar precej ponagajalo in iz-
vajalcu gradbenih del Milan Pušljar 
s. p. raztegnilo fazo gradnje do prve 
plošče, ki je bila zabetonirana v pr-
vem tednu meseca novembra. Med 
tem časom smo izbrali še izvajalca za 

izvedbo strehe, in sicer Ivo Gregorič 
s. p. , s katerim smo si ogledali pri-
pravljen les za ostrešje. Les je zbrana 
ekipa gasilcev posekala že februarja, 
in sicer so ga darovali korinjski lastni-
ki tako imenovane gmajne. Ravno 
tako velja lepa zahvala vsem, ki so 
donirali les za ostrešje gasilsko-kul-
turnega doma na Korinju.
Lepo vreme je botrovalo, da so zidar-
ska dela hitro napredovala tudi v dru-
gem delu do ostrešja. Kljub dobremu 
poteku del nas je v soboto, 21. 11. 
2015, zaustavilo vreme, saj nam je 
navrglo skoraj 40 cm snega. Boleče 
je bilo gledati gradbišče pod snegom, 
a nam je vremenska napoved vlivala 
upanje, da bo objekt dokončan. In res 
so kmalu stekla dela z obdelavo lesa, 
skobljanja in barvanja- vse v lastni 
režiji domačih gasilcev. Kar nekajkrat 
nas je med delom prišel spodbujat g. 
Lojze Ljubič, ter nam v hladnem vre-
menu poleg spodbude prinesel tudi 
kavo in kekse in se z nami veselil, ob 
gradnji gasilskega doma. 28. 11. se je 
tako zložilo ogrodje ostrešja na novo 
zgrajeni objekt. V prvem tednu de-
cembra so stekla dela na strehi ter 
fasadna dela na stolpu. Vzdušje na 
gradbišču je bilo res enkratno. V za-
dnjem mesecu leta 2015, ki je poln 

pričakovanja, ravno na predvečer 
sv. Miklavža, smo gasilci zaključili s 
streho na novem gasilsko-kulturnem 
domu. Enkratno darilo za društvo, ki 
je v treh mesecih, od rušenja stare 
šole prišlo po trnovi poti do novih 
prostorov. 
Ob tej priliki bi se radi zahvali kra-
janom vasi Mali Korinj, Veliki Korinj 
in Laze nad Krko, ki so večinoma res 
velikodušno prispevali visoke zneske 
za gradnjo. Ravno tako velja tudi za-
hvala vsem občanom občine Ivančna 
Gorica, ki so se s svojim prispevkom 
pomagali pri realizaciji projekta.
Gasilsko-kulturni dom na Korinju je 
pod streho. Ostala so še nekatera 
dela, ki jih je treba dokončati, ravno 
tako so ostale odprte še nekatere fi-
nančne postavke, ki jih bo treba rav-
no tako zapreti. Izgradnja gasilsko-
-kulturnega doma pod vznožjem 731 
m visokega Korinjskega hriba je vse-
kakor pomemben mejnik v gasilsko-
-kulturnem življenju in medsebojnih 
odnosov. Med delom so se spletle 
prenekatere prijateljske vezi, obnovi-
lo udarništvo, ter popestrilo življenje 
krajanov Korinjske planote.

Za PGD Korinj 
tajnik Franc Meglen    

Korinjska dekleta tudi 
letos regijske prvakinje
Kot vsako leto doslej, sta se tudi letos moška in ženska ekipa B Prostovoljnega 
gasilskega društva Korinj kljub obilici dela pripravljali na tekmovanja v naši 
bližnji okolici. Leto se je na hitro prevesilo v drugo polovico in pred vrati je že 
bilo občinsko tekmovanje na Krki, ki je potekalo 5. septembra. Dekleta so bila 
zagrizena kot vedno izvedle vajo z zavidljivim rezultatom, ki jim je prineslo 
prvo mesto v B kategoriji in uvrstitev na regijsko tekmovanje. Tudi moška B 
ekipa je kljub mokrim tekmovalnim pogojem, dosegla dober rezultat, ki je 
prinesel vozovnico za regijsko tekmovanje, ne pa tudi prvega mesta. 

Regijsko tekmovanje je potekalo 20. septembra v Zagorici, ki spada pod Ga-
silsko zvezo Dobrepolje. Lepo nedeljsko sonce je sijalo v dobrepoljski dolini, 
ko so si številne ekipe regije Ljubljana II. skušale najti svoje mesto na lestvici 
najboljših. Ženski ekipi iz Korinja se je kljub težavam med izvedbo vaje zopet 
uspelo zavihteti na prvo mesto med svojo konkurenco v B kategoriji. Moški B 
ekipi pa je kljub dobremu času vaje zmanjkalo športne sreče, tako, da so se 
uvrstili na 5. mesto v B kategoriji, v II. Ljubljanski regiji.
Dekleta so se tako uvrstila na državno tekmovanje, ki bo v letu 2016. Moški 
del tekmovalcev pa jih bo pospremil na državno tekmovanje s podporo in z 
upanjem za čim boljšo uvrstitev. 

Franc Meglen, tajnik

Prostovoljno gasilsko društvo Korinj 
se lepo zahvaljuje vsem ljudem dobre volje v občini Ivančna Gorica, ki so 
nam s svojimi denarnimi prispevki pomagali pri gradnji gasilsko-kulturne-

ga doma na Korinju. 

Vsem dobrim občanom zatorej želimo vesele božične pra-
znike, oblilo razumevanja ter zdravo in uspešno leto 2016. 

Z gasilskim pozdravom,
NA POMOČ!!

PGD Korinj

Višnjanska gasilska mladina na izletu 
Z začetkom novega šolskega leta je 
v novo »gasilsko leto« vstopila tudi 
naša gasilska mladina. Tega smo za-
črtali s številnimi cilji, za katere se 
bomo trudili, da jih izpolnimo v celo-

ti. Kot nagrado za minulo leto in hkra-
ti spodbudo za novo, pa je gasilsko 
društvo za vse mlade gasilke in gasil-
ce organiziralo izlet. Ta je potekal v 
soboto, 14. novembra. Z avtobusom 

smo se odpravili v Javorniški Rovt v 
Jesenice, kjer smo preživeli čudovit 
dan. Ob 10.00 uri dopoldne sta nas 
sprejela tamkajšnja inštruktorja Cen-
tra šolskih in obšolskih dejavnosti in 
razložila športne aktivnosti, ki smo 
jih čez cel dan dodobra izkoristili. 
Najprej je celotna skupina s kanuji za-
veslala po umetnem jezeru pri CŠOD 
domu Trilobit. Po poštenem vesla-
nju smo se preizkusili v natančnosti 
lokostrelstva in vztrajnega plezanja 
po umetni steni. Sledilo je pravo go-
renjsko kosilo in po njem pohod do 
razgledne točke, s katere smo lahko 
opazovali celotne Jesenice. Čas do 
odhoda avtobusa smo zapolnili z no-
gometno tekmo in igranjem košarke. 
Utrujeni, a polni vtisov smo se v po-
znih popoldanskih urah vrnili v Višnjo 
Goro.      

Z gasilskim pozdravom: 
»Na pomoč!«

Miha Slapničar,
predsednik PGD Višnja Gora     

VOŠČILO

Vsem občanom, prijateljem in simpatizerjem 
želimo prijetno praznično vzdušje ter

srečno, zdravo in uspešno 2016! 

Ob tej priložnosti se zahvaljujemo vsem, ki nam stojite ob strani, 
nas podpirate in pomagate pri izvrševanju našega poslanstva. 

Člani in članice PGD Kriška vas

Zahvala
3. novembra 2015 se mi je na Viru pri Stični za nekaj časa ustavilo srce ...
Zahvaljujem se vsem, ki so mi strokovno in nesebično pomagali: HVALA 
prisotnim iz Univerze za tretje življenjsko obdobje Ivančna Gorica, še po-
sebno gospe. Jožici Lampret, gospe Metki Krajnc, gospe Olgi Šeme in vsem 
prisotnim, ki so mi nudili pomoč. HVALA gasilcem PGD Stična za hitro in 
učinkovito prvo pomoč. HVALA dr. Tonji Gomzi in osebju ZD Ivančna Gorica 
ter reševalcem UKC Ljubljana. 

Še enkrat ISKRENA HVALA VSEM, da se je vse srečno izteklo. 
Jožica Podržaj

Prostovoljno gasilsko društvo Korinj se lepo zahvaljuje vsem ljudem dobre 
volje v občini Ivančna Gorica, ki so nam s svojimi denarnimi prispevki po-
magali pri gradnji gasilsko-kulturnega doma na Korinju. 
Vsem dobrim občanom zatorej želimo vesele božične praznike, obilo razu-
mevanja ter zdravo in uspešno leto 2016. 
Z gasilskim pozdravom,

NA POMOČ!!
PGD Korinj
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Naj povsod zadiši po praznikih
PGD Stična organizira dobrodelno akcijo »NARIŠI NASMEH«. Vabimo 
vas, da skupaj polepšamo praznične dni socialno ogroženim družinam v 
Sloveniji in zberemo čim več hrane z dolgim rokom trajanja (testenine, 
moka, sladkor, riž, kava ... in druga drobna presenečenja).
Vso zbrano hrano bomo podarili »ANINI ZVEZDICI«, ki že kar nekaj let, s 
pomočjo dobrodelnih ljudi, oskrbuje pomoči potrebne družine. Samo lan-
sko leto so v božični akciji zbrali 155 ton hrane in obdarili 4.742 družin. 
Ponosni smo, da smo lahko pomagali tudi mi, zato z akcijo nadaljujemo 
tudi letos.
Akcija poteka od 29. 11. do 20. 12. 2015, hrano bomo zbirali v gasilskem 
domu PGD Stična vsako nedeljo od 10.00 do 12.00 in vsako sredo od 
17.00 do 18.00.
BODIMO DOBRODELNI IN NARIŠIMO NASMEH. Naj povsod zadiši po pra-
znikih.

V prihajajočem letu spremembe v 
vodstvu občinske gasilske zveze
V ponedeljek, 1. decembra, je v pro-
storih gasilskega doma v Stični po-
tekal redni letni zbor Gasilske zveze 
Ivančna Gorica. Letošnji zbor pred-
stavnikov vseh 17-ih gasilskih društev 
in vodstva gasilske zveze bi moral 
potekati kot običajno že spomladi, 
a je bil zaradi zadržanosti predse-
dnika Lojzeta Ljubiča prestavljen. Iz 
poročila o delu zveze v letu 2014 in 
letošnjih aktivnosti je bilo moč raz-
brati, da je zveza delovala v skladu 
s sprejetim programom v okviru fi-
nančnih zmožnosti, ki so opredeljene 
z občinskim proračunom. Predsednik 
je odkrito predstavil tudi svoj pogled 
na prihodnost dela v zvezi in sporočil 
zboru, da je po več desetletjih njego-
vega dela na čelu tako množične in 
zahtevne organizacije prišel čas, da 
vodenje zveze prevzame mlajša moč. 
V prehodnem obdobju bo vodstvo 
zveze pripravilo vse potrebno za iz-

volitev novega vodstva, ki se bo mo-
ralo soočiti tudi z izzivi sodobnega 
časa in razvoja tehnologije in infor-
macijske družbe. Brez dvoma pa že 
sedaj lahko zatrdimo, da dolgoletni 

predsednik Ljubič zapušča neizbrisen 
pečat gasilstvu v naši občini in širšem 
slovenskem prostoru.  

Matej Šteh

Kot prvi dan v letu,
upanje in skrivnost
je zrno,
ki bo enkrat vzklilo.
Naj sije sonce.
Naj bo leto plodno.

Vsem članom, zadružnikom, strankam,  
gostom in poslovnim partnerjem želimo

     VESEL BOŽIČ IN NAJ VAM NOVO LETO 2016 PRINESE  
VSE TISTE VELIKE IN MAJHNE STVARI, KI NAREDIJO ŽIVLJENJE SREČNO, 

ZADOVOLJNO, IN USPEŠNO.

Tudi v prihajajočem letu bomo veseli vseh vaših obiskov in nakupov v naših 
poslovalnicah, kjer vas pričakujemo s kvalitetno, raznoliko in ugodno po-
nudbo ter s prijazno postrežbo.

KMETIJSKA ZADRUGA STIČNA
Z vami že več kot 55 let

Nina Pušlar – petletka, desetletka in 
#malodrugace
Za Nino je prav posebno leto. Za 
valentinovo se ji je ob začetku pra-
znovanja desetletnice glasbene poti 
zgodil Cankarjev dom, spomladi ga 
je nadaljevala v prvi del turnejice, 
sledilo je dolgo vroče poletje, novi 
single in novi videospot, potem pa so 
se zgodile fenomenalne Križanke, ki 
so prinesle jesen in novi album. Vse 
skupaj, kot je poimenovala sama – 
#malodrugace …
Leto ni popolno brez tradicionalnega 
koncerta v Ivančni Gorici – letos se-
veda #malodrugace! Letošnja Ivanka, 
kakor ji pravi Nina, se bo zgodila že 
peto leto zapored, predstavljala bo 
enajsti koncert turnejice in kar je naj-
pomembneje, vsako leto je drugačna 
in posebna prav zato, ker se dogaja 
pri Nini doma: “Ponosna sem na svoj 
kraj, ponosna na svoj tradicionalni 
koncert in letos bo prav zaradi vseh 
praznovanj prav poseben!”
Ni Ivanke brez gostov, prav tako ni 
Ivanke brez presenečenj. Svoje goste 
bo Nina razkrila postopoma, mogoče 
pa vam jih ne razkrije vseh in vas pre-
seneti kar na koncertu ...
Lani se je Nini na odru v čutnem due-
tu iz muzikala Cvetje v jeseni na odru 
pridružil Matjaž Robavs

Kot rečeno – letošnja Ivanka bo v 
znamenju številk in praznovanj. Nina 
bo svoji domači publiki na petem 
domačem koncertu predstavila svoj 
peti album, s katerim je obeležila de-
seto obletnico svoje glasbene poti. 
“Letos so se številke nekako poklopi-
le, ampak mislim, da je najpomemb-
neje med vsem prav to, da se poklopi 
koncert, tako da publika uživa in da 
ravno zaradi tega pride vsako leto. 
Upam, da jim je tako kot meni vsako 

leto lepše!” 
S pozitivnimi mislimi Nina vabi svo-
jo publiko na tradicionalni koncert. 
Zato vabljeni vsi, da z Nino, njenimi 
gosti in njeno ekipo gojite glasbeno 
tradicijo in uživate v odličnem veče-
ru.
Vstopnice za koncert lahko kupite v 
Ivančni Gorici, Trebnjem, Grosuplju 
in Ljubljani ali kar prek spleta na: 
info@ninapuslar.com.

Alojz Tropinc

Zahvala za pomoč pri požaru
Iskrena hvala vsem gasilcem PGD Višnja Gora in Stična, ki so se 4. 12. 2015 
zvečer v tako množičnem številu nesebično odzvali na klic na pomoč pri 
gašenju požara na stanovanjsko-gospodarskem objektu. Požar so hitro 
omejili in pogasili ter tako preprečili hujšo gmotno škodo. Velika hvala tudi 
vsem, ki ste nam po svojih močeh na kakršenkoli način velikodušno po-
magali.
Ta dogodek je dokaz, da nesreča prav res nikoli ne počiva, prav tako pa tudi 
ne solidarnost in pomoč. 
Vsem in vsakemu posebej želimo veliko zdravja in uspeha v letu 2016.

Lipavčevi iz Dednega Dola

Predsednik Ljubič je ob tej priložnosti podelil spominski kipec gasilca vetera-
noma Alojzu Šraju in  Francu Bregarju.



15december 2015 številka 10 Krajevne skupnosti

Zeliščne čarovnije in 
obisk Miklavža v Temenici
Leto se je zares hitro obrnilo in tudi v Temenici smo z veseljem ponovno pri-
čakali obisk svetega Miklavža. V soboto, 5. decembra, se je v dvorani doma 
krajanov zbralo lepo število radovednih otrok in njihovih staršev. Da smo lažje 
pričakali prihod našega dobrotnika, smo si najprej ogledali otroško predstavo 
Zeliščne čarovnije, ki sta jo napisali domači ustvarjalki. Otroci so jo čudovito 
odplesali in odigrali. Upam, da je zeliščarska čarovnica Priscila Majaron pre-
pričala mnogo staršev in otrok, da bodo z zaupanjem posegali po preizkuše-
nih naravnih zdravilih, kadar bo to le mogoče. Navsezadnje je tudi čarovnica 
Pilula spoznala, da se bo vrnila nazaj k naravi, ker njene tabletke le niso tako 
nedolžna stvar.

Tradicionalni obisk Miklavža v šoli v 
Hrastovem Dolu
Tudi letos je otroke v Krajevni skupno-
sti Dob obiskal sveti Miklavž. V sobo-
to, 5. decembra 2015, je bil Miklavžev 
obisk organiziran v stari šoli v Hrasto-
vem Dolu. Miklavž se je v Hrastov Dol 
tudi tokrat pripeljal kar z gasilskim 
avtomobilom, v katerem je s seboj 
pripeljal veliko daril za najbolj pridne 
otroke. Z njim pa so prišli tudi angeli 
in parkeljni. Slednji so hoteli prestra-
šiti poredne otroke, ki jih pa v Hra-
stovem Dolu ni bilo, zato so parkeljni 
ostali brez dela. Otroci so pripravili 
bogat kulturni program, v katerem so 
Miklavžu in obiskovalcem prireditve 
recitirali in prepevali pesmice. Ker so 
bili letos vsi otroci pridni, jih je vse po 
vrsti obdaril z lepimi darili. Za dobro 
vzdušje in izpeljavo dogodka so bili 
zaslužni Branka Kastelic, Tone Oven, 
člani PGD Hrastov Dol in KS Dob.

Dušan Štepec

Pri svetem Vidu se dogaja
Jesen in prve temperature pod ničlo 
so v šentviški župniji še dodatno raz-
gibale že tako pestro dogajanje. Žu-
pnijska Karitas je pozvala k dobrodel-
nosti ter zbiranju ozimnice za tiste, ki 
trpijo pomanjkanje in pripomogla, da 
bo marsikomu lažje.  
Mladi so se z navdušenjem pripra-
vljali na prihod svetega Miklavža in 
so s svojo prizadevnostjo ter seveda 
igralskimi talenti poskrbeli za to, da 
so se otroške oči na Miklavževo ne-
deljo še bolj svetile. Trije parklji – Hu-
doba, Žlehtnoba in Lenoba so razkrili 
svoje najbolj temačne trike, s kateri-
mi pridobivajo duše. Med njimi tudi 
tega, kako so se vtihotapili v družab-
na omrežja, na računalnike in mobil-
ne telefone. Seveda pa hudobci niso 
zmagali – saj so otroškim dušam na 
pomoč hiteli angeli in vse se je sreč-
no končalo. Pričakovanje je bilo na 
vrhuncu, ko se je prikazal dobri mož 
sveti Miklavž s svojimi darili. Preden 
jih je razdelil med male nadebudne-
že, je vsem skupaj natrosil še nekaj 
prijaznih misli. Predvsem o tem, da 
se je treba vedno truditi za dobro in 
da se moramo med seboj spoštovati 
in se imeti radi. 

Na tretjo adventno nedeljo pa se je 
pri deseti maši zbralo veliko števi-
lo družin. Za prepevanje je poskr-
bel združeni zbor otrok in mladine, 
manjkale niso niti violine, kitare in 
kahon. Pri maši sta pred bližajočim 
referendumom zbrane nagovorila 
zakonca Pavlakovič iz Črnomlja, žu-
pnik Izidor Grošelj pa je vse navzoče 
pozval k pogumnemu pričevanju za 
svetost zakona in družine. 
V bližnjih prazničnih dneh se bo tudi 

šentviška župnija posvetila božič-
ni skrivnosti. Doživetje polnočnice 
bodo obogatile jaslice vaščanov Bu-
kovice, v Velikih Češnjicah bodo po-
stavili na ogled čudovite žive jaslice, 
Slavčki bodo priredili tradicionalni 
božični koncert v župnijski cerkvi, Pri-
jatelji bodo z gosti zapeli v Šentpavlu, 
na Štefanovo pa bodo naši rejci konj 
pripravili blagoslov konj. 

Dragica Šteh 
Foto: Tadej Strah

Povabilo na odprtje 
novega lesenega objekta 
in razstave v Hrastovem 
Dolu
V Hrastovem Dolu bo v nedeljo, 27. decembra 2015, ob 15. uri, sveča-
no odprtje novega lesenega večnamenskega servisnega objekta pri šoli. 
Postavitev novega objekta je finančno omogočila Občina Ivančna Gorica, 
postavilo pa ga je podjetje Riko iz Ribnice ob pomoči vaškega gradbenega 
odbora. 
Ob 16. uri bo v hrastovški šoli sledilo še odprtje zanimive razstave z na-
slovom Tako smo živeli – kraji in ljudje v šentviški fari ujeti v fotografski 
objektiv Slovenskega etnografskega muzeja (1950–2015), ki jo je pripra-
vilo Športno kulturno društvo Dob ob sodelovanju s Slovenskim etnograf-
skim muzejem iz Ljubljane. 
Vljudno vabljeni. 

Sv. Miklavž v Zagradcu
Mesec december, mesec pričakovanj 
in veselja, je najlepši mesec leta, 
ki se ga najbolj veselijo otroci. Na 
predvečer godu svetega Nikolaja in 
druge adventne nedelje, v soboto, 5. 
decembra  2015, so se na Miklavžev 
obisk pripravili tudi v zagraški cerkvi. 
Kulturno umetniška skupina Kul-
turnega društva Zagradec, cerkveni 
otroški pevski zbor, občina Ivančna 
Gorica, KS Zagradec in župnija Za-
gradec so pripravili topel sprejem za 
svetega Miklavža. Skoraj 150 otrok 
je, skupaj s starši, nestrpno pričako-
valo tega dobrega svetnika. Angelci 
so pred oltar znosili vsa darila za bolj 
ali manj pridne predšolske in nižje 
šolske otroke, nagajivi parklji pa so 
vsa ta darila poskrili. Cerkveni otro-
ški zbor je z Miklavževimi pesmimi 
popestril dogajanje v cerkvi. In že je 
po pregovarjanju angelov in parkljev 
pred oltar pristopil Miklavž. Parklji so 
morali prinesti nazaj vsa darila, ki so 
jih nagajivo poskrili. Po krajšem na-

govoru in skupno otroško molitvijo je 
Miklavž začel z razdeljevanjem daril. 
Vsakemu otroku je segel v roko, mu 
izrekel nekaj prijaznih besed in mu 
izročil pripravljeno darilo. Otroci so 
prevzemali darila po predhodnem 
poimenskem pozivu voditeljice Sabi-
ne Erjavec, ki je pripravila prireditev 
ob sodelovanju župnika Saša Kovača 
in predsednice KS Zagradec Biljane 

Gartner. Darila sta se poleg otrok raz-
veselila tudi domači župnik in pred-
sednica, ki sta se Miklavžu tudi za-
hvalila za tako prijeten obisk. Otroci 
so se veseli odpravili na svoje domo-
ve, kjer so pripravili še peharje, koša-
re in druge posode in z nestrpnostjo 
čakali daril, ki jim jih je sveti Miklavž 
prinesel ponoči.

Marjan Urbas

Namig za premik
18. 12. ob 18. uri, Gasilski dom Šentvid: Veselo srečanje z Božičkom in 
palčki
18. 12. ob 20. uri, Družbeni center Krka: Sex, droge in rock and roll, mo-
nokomedija
19. 12. od 8.–12. ure, Tržnica Ivančna Gorica: Božično – novoletni sejem 
na tržnici
19. 12.−6. 1., od 17. ure dalje, Dolenja vas pri Temenici: Jaslice v naravni 
velikosti s pravimi živalmi
22. 12. od 8. –12. ure, Ambrus: Božični bazar v Ambrusu
23. 12. ob 18. uri, Športna dvorana OŠ Stična: Svečanost ob dnevu samo-
stojnosti in enotnosti s podelitvijo priznanj športnikom občine Ivančna 
Gorica za leto 2015
25. 12. ob 18. uri, cerkev sv. Vida Šentvid pri Stični: Božični koncert Šent-
viških slavčkov
26. 12. ob 10. uri, Šentvid pri Stični: Blagoslov konj 
26. 12. ob 17. uri, Zagradec: Božično-novoletni pohod z baklami
26. 12. ob 17.30 uri, Velike Češnjice: Uprizoritev živih jaslic
26. 12. ob 19.30 uri, Športna dvorana OŠ Stična: Božični koncert Nine Pu-
šlar z gosti 
27. 12. ob 15. uri, Hrastov Dol, Odprtje lesenega objekta in razstava z na-
slovom Tako smo živeli kraji in ljudje v šentviški fari 
27. 12. ob 18. uri, cerkev sv. Pavla v Šentpavlu: Božično-novoletni koncert

Organizatorje prireditev vabimo, da informacije o prireditvah, ki jih organizira-
te, sporočate preko spletnega obrazca »Namig za premik« ali preko elektronske 
pošte na naslov urednik@ivancna-gorica.si in objavljene bodo v spletnem napo-
vedniku prireditev na občinski spletni strani www.ivancna-gorica.si in v Klasju.

Ob koncu predstave so nastopajoči skupaj z otroci priklicali Miklavža. Bogato 
jih je obdaril in jih bodril, naj bodo še naprej prijazni in pridni otroci in naj 
bodo poslanci njegove dobrote v tem hitrem in nepredvidljivem svetu. Prire-
ditev smo s podporo KS Temenica in Zavoda Prijetno domače pripravili člani 
Kulturnega društva Temenica.

Saša Koleša
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Miklavžev koncert 2015
V nedeljo, 6. decembra, je potekal že 
osmi Miklavžev koncert v organizaci-
ji KORK Ivančna Gorica ter Pevcev in 
godcev ljudskih pesmi Studenček.
Tudi letos je bila dvorana polna in 
opravičujemo se nekaterim obisko-
valcem, ker so morali stati, saj nam 
je zmanjkalo stolov. Program je po-
vezovala gospa Nuša Volkar. V imenu 
KORK Ivančna Gorica je obiskovalce 
pozdravila predsednica Renata La-
znik in jim zaželela prijetno popol-
dne, ob bližajočih se praznikih pa vse 
lepo, zdravja, sreče, ljubezni in razu-
mevanja. Tudi letos se je vabilu prija-
zno odzval podžupan gospod Tomaž 
Smole in kratko nagovoril obiskoval-
ce koncerta. V imenu RKS - OZ Grosu-
plje je zaželel prijetno druženje tudi 
predsednik gospod Franc Horvat. 
Gospa Milka Kek se je v imenu svoj-
cev stanovalcev hiše Novi Paradoks 
Šmarje-Sap zahvalila KORK Ivančna 
Gorica za prijazna vabila in podporo 
stanovalcem.
V pestrem sporedu so nastopili Pevci 
in godci ljudskih pesmi Studenček, 
Gmajnarji, Ansambel Karošec, duet 

Simona in Korado in naš prijatelj Sta-
ne Vidmar, ki je spet poskrbel za ne-
pozabno doživetje varovancev VDC 
Želva in je skupaj z njimi na odru za-
pel Viva Espania. S svojimi nastopi so 
koncert popestrili tudi varovanci VDC 
Želva in stanovalka hiše Novi Para-
doks Sonja Hlebanja.
Seveda pa je temperatura v dvorani 
naraščala, saj so vsi čakali prihod Mi-

klavža, čeprav je že med koncertom 
nastopajočim in obiskovalcem naga-
jal poreden parkelj. Letos smo skupaj 
obdarili  64 oseb s posebnimi potre-
bami in otrok. Po koncertu je sledi-
lo kratko sladko družabno srečanje. 
Za sladke dobrote se zahvaljujemo 
prostovoljkam Nadi Furjanič, Darinki 
Kavšek, Jerici Vlašiči in Dragici Jereb 
kot tudi gospe Joži Lipušček ter Zla-
ti in Mariji Špringer iz Velikih Lašč in 
Mileni Krošelj.
Z donacijami so nas podprli: KAVAR-
NA SONČEK, MERCATOR d. d., ALEŠ 
ZUPANČIČ s. p., DANA DISKONT, 
KMETIJA ERJAVEC, TUŠMARKET 
IVANČNA GORICA, OBČINA IVANČNA 
GORICA, TRGOVINE OBUTEKS, BEL-
LA, ZDENKA, KAŠČA, KAVARNA POD 
ZVEZDO IN PODJETJE LAMAS.

za KORK Ivančna Gorica
Stanka Pajk

Prijazne besede so lahko kratke in preproste,  
njihov odmev pa je neskončen.

Mati Terezija
                       

Vesele božične praznike in dan samostojnosti in enotnosti.
Naj bo novo leto 2016 mirno, zdravo in srečno!

Vsem donatorjem, krvodajalcem in prostovoljcem iskrena hvala 
za vsa dejanja dobrote v iztekajočem se letu!

RKS - Območno združenje Grosuplje

Vse kar je slabo, z novim letom naj zbledi!         
Vse kar je dobro, naj za vekomaj ostane!   
Naj v miru sreča nežno vas objame!

MIRNE BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN SREČNO NOVO 2016 
LETO VAM ŽELI

KRAJEVNA ORGANIZACIJA RDEČEGA KRIŽA IVANČNA GORICA

Dobrodelne Lisičke na  
letošnjem bazarju
Slovensko mednarodno združenje 
žensk SILA (Slovenian International 
Ladies Association) je zadnjo soboto 
v novembru na Gospodarskem raz-
stavišču v Ljubljani organiziralo že 
22. mednarodni dobrodelni bazar. 
V vseh teh letih je bazar prerasel v 
prepoznaven, odmeven in uspešen 
humanitarni dogodek, na katerem 
skupaj s predstavniki tujih držav v 
Sloveniji in s prodajo izdelkov, zna-
čilnih za njihove države, zbirajo sred-
stva, ki jih namenijo skrbno izbranim 
dobrodelnim projektom oziroma 
organizacijam v Sloveniji. Tako so 
članice združenja na dosedanjih ba-
zarjih zbrale okrog 1,3 milijona evrov, 
s katerimi so pomagale več kot 150 

SPOŠTOVANI KRAJANI ZAGRADCA,

V IMENU SVETA KRAJEVNE SKUPNOSTI VAM  
ŽELIM MIRNE IN BLAGOSLOVLJENE BOŽIČNE 
PRAZNIKE TER VSE DOBRO V PRIHAJAJOČEM 

LETU 2016!

Biljana Gartner, predsednica KS Zagradec

Vsem prebivalcem Krajevne skupnosti  
Dob pri Šentvidu 

želimo, da božični prazniki prinesejo  
v vaše domove mir in veselje, 

v novem letu pa bodite srečni in 
to srečo delite tudi z drugimi.                       

Krajevna organizacija Rdečega križa  
na obisku pri jubilantkah
Letos smo imeli v naši KORK Ivančna Gorica, prav posebno priložnost, da 
smo obiskali v mesecu novembru gospo Albino Kastrevc in gospo Ivanko 
Gorec v decembru ob zavidljivem življenjskem jubileju, saj sta dopolnili 
90 let.
Obe sta še vedno nasmejani, zgovorni in ob pomoči domačih še vedno skr-
bita sami zase. Ob prijetnem druženju smo si obljubili, da se še srečamo in 
malo poklepetamo. Zaželeli smo jima zdravja, zadovoljstva in razumevanja 
v krogu družine.

za KORK Ivančna Gorica
Stanka Pajk

Helena Žnidaršič (tretja z desne), predsednica Aktiva podeželskih žena Lisičke 
in Slavko Blatnik, predsednik Turističnega društva Zagradec, sta se pomešala 
med prostovoljke na slovenskem paviljonu.

organizacijam in posameznikom po Sloveniji. Njihov cilj je 
pomagati ljudem na robu družbe, starim, duševno in tele-
sno prizadetim, otrokom, ženskam in drugim.
Leto po ustanovitvi je SILA 1994. organizirala prvi medna-
rodni dobrodelni bazar in izkupiček namenila Pediatrični 
kliniki v Ljubljani za opremo sob za matere bolnih otrok. 
Na prvem bazarju je sodelovalo 12, na letošnjem, ki ga je 
odprla varuhinja človekovih pravic Vlasta Nussdorfer, pa 
že 34 držav z vsega sveta.
Številnim slovenskim donatorjem se je letos priključil tudi 
Aktiv podeželskih žena Lisičke, ki deluje v okviru Turistič-
nega društva Zagradec in s prelepimi keramičnimi izdelki, 
okusnim kruhom in pecivom ter vedno bolj priznano, pri-
jetno domačo kitn'ško pogačo Sloveniji in svetu suvereno 
predstavil Krajevno skupnost Zagradec in Občino Ivančna 
Gorica, s čimer je požel obilo zanimanja obiskovalcev in 
nedeljene pohvale prirediteljev.

Matjaž Marinček

Prijetno domače kitn'ške pogače, delo pridnih in domisel-
nih rok so obiskovalci razgrabili kmalu po odprtju bazarja.

Predsednik in člani 
sveta KS Dob

JASLICE V NARAVNI VELIKOSTI
na kmetiji Kotar, Dolenja vas pri Temenici 1, 

od 19. decembra do 6. januarja
(vsak dan po 17. uri).

Vabimo vas na ogled jaslic v naravni velikosti, s pravimi živalmi in pre-
mikajočimi se figurami, ki uprizarjajo stara kmečka opravila.

Vljudno vabljeni na ogled in topel napitek.

Vstopnine ni!
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Šola zdravja tudi v Ivančni Gorici
Prvo predavanje o telovadbi 1000 
gibov je imel dr. Nikolaj Grishin, usta-
novitelj Šole zdravja v Ivančni Gorici 
25. Septembra 2015. Udeležba na 
predavanju je bila zelo skromna, a 
smo kljub temu že v ponedeljek za-
čeli s telovadbo ob 7.30 na jasi pred 
strelsko kočo. Najprej en teden pod 
vodstvom izkušenih vaditeljev iz 
Grosuplja in Domžal in en dan nas 
je vodila predsednica društva Šole 
zdravja Zdenka Katkič. Z naslednjim 
ponedeljkom smo s telovadbo na-
daljevali sami. Zjutraj je deževalo in 
smo se zbrali celi štirje«telovadci«. 
Tako malo številčni smo bili celih šti-
rinajst dni. Toda mi nismo obupali. 
Med tem se je glas o naši telovadbi 
širil od ust do ust – seveda po zaslu-
gi naših vrlih telovadcev in število je 
počasi, a vztrajno naraščalo. Zdaj nas 
je vključenih že 24, od tega včlanje-
nih v društvo Šole zdravja 15, vsak 
dan prisotnih pri telovadbi pa od 15 
do 20. Smo zelo mešana družba sa-
mih veselih ljudi. Po starosti se razli-
kujemo za celo generacijo, od 51 do 
80 let, med nami pa so tudi trije mo-
ški predstavniki – tako, da smo ljudje. 
Med jesenskimi počitnicami je z nami 
telovadila tudi osnovnošolka Larisa, 
ki jo je s seboj pripeljala njena babica 
Malči. Naš Vine pa se skoraj vsak dan 
pripelje k telovadbi celo z Debelega 
hriba. Druži nas skrb za zdravje in ve-

selje do življenja. Pridemo v vsakem 
vremenu. En dan se nam celo jutro 
smeje sonce, naslednje jutro nas pri-
čaka   gosta megla. Mi pa smo vedno 
dobre volje, nasmejani in radostni, 
saj smo v najboljši družbi. Že pred pol 
osmo zjutraj se pred strelsko kočo sli-
šita veselo čebljanje in smeh. Telova-
di vsak po svojih zmožnostih, kolikor 
kdo zmore in kar kdo zmore. Veliko 
lažje pa je telovaditi v družbi na sve-
žem zraku kot pa sam doma.
Še nekaj misli udeležencev telovad-
be. Marija: »Sprva sploh nisem na-

meravala k telovadbi, saj telovadim 
sama doma. Ko pa sem videla Malči, 
kako poskakujoče hopsa gredoč od 
mene, sem se pridružila skupini in 
bom tudi nadaljevala tako.« Lojzka: 
»Tudi jaz veliko telovadim doma, te-
lovadba v družbi mi je pa v veselje in 
sem zelo zadovoljna. Še naprej se jo 
bom udeleževala.«
Moja misel pa je taka: Hvala dragi te-
lovadci, da tako vztrajno prihajate in 
širite naš krog in hvala vam za prije-
tno in veselo druženje.

Tatjana Jenko

Družinske skupine Al-Anon 

Društvo Al-Anon za samopomoč družin alkoholikov
Vas skrbi, ker nekdo v vaši 
bližini preveč pije?
Alkohol je najbolj razširjena legalna 
droga, ki jo po statističnih podatkih 
nezmerno uživa vsak četrti Slovenec. 
Alkoholizem je bolezen. Zaradi nje v 
naši državi trpi približno milijon Slo-
vencev. Alkohol ne uniči le uživalca. 
Uniči tudi svojce, ki zaradi življenja z 
alkoholikom pogosto zbolijo najprej 
čustveno sčasoma pa tudi telesno. 

Kako so si pomagali milijoni 
svojcev in prijateljev alkoho-
likov po svetu in pri nas?
Družinske skupine Al-Anon nudijo 
svojcem in prijateljem alkoholikov 
brezplačno pomoč. Skupine, ki že več 
kot 25 let delujejo po Sloveniji, za 
okrevanje uporabljajo program dva-
najstih korakov in dvanajstih izročil 
Anonimnih alkoholikov. Program je 
začel nastajati leta 1935 v Združenih 
državah Amerike. Zaradi svoje upo-
rabnosti in učinkovitosti se je razširil 
po vsem svetu v več kot 130 držav. 
Na srečanja lahko pridejo svojci in 
prijatelji alkoholikov, ne glede na 
to ali alkoholik že živi trezno ali ne. 
Srečanja obiskujejo ljudje različnih 
starosti, narodnosti, pripadniki raz-
ličnih veroizpovedi, ateisti, ljudje iz 
različnih socialnih, gospodarskih in 
kulturnih sredin. Al-Anon ni povezan 
z nobeno sekto, veroizpovedjo, poli-
tično stranko, organizacijo ali ustano-
vo; ne vpleta se v nikakršne spore, ne 
zagovarja nobenih stališč, niti jih ne 
zavrača. 
Obiskovanje skupin svojcem spreme-
ni pogled na alkoholizem. Spoznajo, 
da v težavah niso sami. Spoznajo, 
da so imeli tudi drugi člani, ki so pri-
šli v program pred njimi, podobne 
probleme, ki so jih s pomočjo idej 
Al-Anona omilili ali rešili. V skupini 

najdejo razumevanje za svoje sti-
ske in probleme. Naučijo se, kako si 
lahko pomagajo. S pomočjo progra-
ma, ki ga udejanjajo v svojem vsak-
danjem življenju, se tako čustveno 
globoko prizadeti svojci in prijatelji 
alkoholikov razvijejo v pogumne in 
samozavestne posameznike. Obisko-
vanje srečanj svojcem in prijateljem 
alkoholikov priporočajo tudi psihiatri 
in terapevti. Mnogim smo pomagali. 
Lahko pomagamo tudi vam.

Anonimnost je temelj Al-
-Anona
Eno od najpomembnejših načel Al-
-Anona je anonimnost. Vedno pa-
zimo, da ščitimo anonimnost drug 
drugega; vseh članov Al Anona in 
AA ja (Anonimni alkoholiki). O čla-
nih ne vodimo nobenih evidenc ali 
seznamov. Za vključitev v program 
ni potrebna zdravniška napotnica. 
Članarine ni. Skupine se vzdržujejo 
same. Po srečanju člani prostovoljno 
prispevajo za stroške v višini kave, 
čaja ali soka.

Kje nas najdete?
Srečujemo se v Ljubljani in po več 
krajih po Sloveniji. V Ivančni Gorici 
svojcem in prijateljem alkoholikov 
nudi pomoč nova, odprta skupina, 
in sicer vsako soboto med 19. in 21. 
uro v Zdravstvenem domu Ivančna 
Gorica. Za dodatne informacije in 
odgovore na vprašanja pokličite na 
040 30 66 22. Seznam ostalih skupin 
najdete na www.al-anon.si. Pišete 
nam lahko na naslov info@al-anon.
si. 

Zgodba žene alkoholika
Moja izkušnja z alkoholizmom je bila 
pred prihodom v Al-Anon bridka. 
Mož je bil doma iz vinorodnih krajev 
in že, ko sva se poročila, je zelo rad 
posegal po alkoholu. Na začetku ni-

sem bila preveč v skrbeh, celo verje-
la sem njegovim zagotovilom, da ne 
pije preveč. Vendar ni bilo prireditve, 
praznovanja, žalovanja, kjer ne bi 
bila prisotna pijača in to v nezmernih 
količinah in on se ji ni mogel odreči. 
Moja mama je kmalu spregledala, 
kaj se dogaja, jaz pa sem ga imela 
rada in sem za njegovo početje ve-
dno iskala opravičila. Saj je tako do-
ber človek, ko je trezen. Pozneje so 
že vsi videli in vedeli, kaj se pri nas 
dogaja, samo jaz sem si zatiskala oči 
pred dejstvi. 
Tako je minilo prvo desetletje najine-
ga skupnega življenja, potem pa je 
šlo s pitjem tako navzdol, da ga sko-
raj nisem več videla treznega. Postal 
je siten in žaljiv, vedno več je samo 
kričal in zmerjal mene in otroka. Sku-
pno življenje je sčasoma postalo pra-
va muka. Trpela sem jaz in otroka, ki 
sta tudi v šoli popolnoma popustila. 
Postajala sem vedno bolj nezadovolj-
na, užaljena, jezna, velikokrat bolna. 
Nenadoma sem dobila visoko tempe-
raturo in ker zdravnica ni ugotovila 
nobene resnejše bolezni, je začela 
drezati vame, da bi ugotovila, kaj 
se z menoj v resnici dogaja. Ko sem 
ji končno zaupala, kar me je težilo 
in ležalo na duši, mi je svetovala po-
moč socialne delavke. Ko sem odšla 
na Center za socialno delo, pa sem 
slišala, tako kot prej že mnogokrat, 
ko sem iskala pomoč: ''Da, mož naj 
pride!'' Le kako, saj njega nikakor ni-
sem mogla pripraviti, da bi kamorkoli 
šel, saj je bil prepričan, da je z njim 
vse v redu. Na moje prošnje je vedno 
odgovarjal. ''Jaz že nisem alkoholik''. 
Zato je bil vsak moj poskus obsojen 
na neuspeh. Otopela sem, vdala sem 
se v usodo in čakala ter tiho upala, 
da bo enkrat le bolje, leta pa so mi-
nevala. 
Končno sem spoznala, da tako ne mo-

remo več živeti in odločila sem se, da 
moram poskrbeti zase in otroka. Po-
novno sem šla na Center za socialno 
delo in takrat sem dobila naslov Dru-
žinskih skupin Al-Anon. Poklicala sem 
in prvič slišala, da lahko pridem tudi 
sama, brez moža. Sprejeli so me brez 
kakršnih koli zadržkov in vprašanj. Ko 
sem se opogumila in povedala svojo 
zgodbo, sem začutila pravo olajša-
nje, kajti razumeli so, točno so vede-
li, o čem govorim. Niso mi rekli, naj 
potrpim in naj bom še boljša žena. 
Rada sem prisluhnila izpovedim dru-
gih članic in članov v skupini in bila 
sem presenečena, kako podobne so 
si zgodbe, le nekatere so bile včasih 
za odtenek hujše od moje. Nihče me 
ni o ničemer prepričeval ali mi sveto-
val, kaj naj storim, rekli so mi le, naj 
redno hodim na srečanja, prisluhnem 
izkušnjam drugih, berem al-anonsko 
literaturo, si najdem mentorico in 
v vsem ravnam tako, da bo dobro 
zame in za otroka. Izkušnje drugih so 
me tolažile in me opogumljale. Vztra-

jala sem, redno hodila na srečanja in 
se počutila vsak dan bolje. 
Po enem letu obiskovanja Al-Anona 
pa sem z odločnostjo, ki je prej nisem 
premogla, moža le postavila pred 
izbiro – zdravljenje ali ločitev. Odlo-
čil se je za zdravljenje. Kolikokrat mi 
je že obljubil, pa potem ni bilo nič iz 
tega! Tokrat pa je videl, da gre za-
res in skupaj sva odšla vsak na svoje 
srečanje, jaz na Al-Anon, on pa se je 
pridružil skupini Anonimnih alkoholi-
kov. S pomočjo teh ljudi se je streznil 
in danes sta za njim že dve desetletji 
abstinence. Zdaj večkrat reče: ''Kako 
sem srečen, da sem se rešil pitja!''  
Moja takratna odločitev, s katero 
sem tako dolgo odlašala, je bila od-
rešilna za vso družino, saj se je s tre-
znostjo in potem z najinim zvestim 
sledenjem priporočenemu programu 
življenje v družini popolnoma spre-
menilo in uredilo v zadovoljstvo nas 
vseh. 

Nika

ZDRAVSTVENI DOM IVANČNA GORICA OBVEŠČA …

ZAČETEK DELAVNICE 

»ZDRAVO HUJŠANJE«
KDAJ: januar 2016

KJE: v predavalnici Zdravstvenega doma Ivančna Gorica
KAKO: rezervacija/vpis na e-naslov zvc@zd-ivg.si 

ali tel. številko: 01 781 90 00
TRAJANJE: 6 mesecev

CENA: brezplačno

Lepo vabljeni!

»Redko se pojavijo velike priložnosti, majhne pa nas obkrožajo vsak dan.« (S. Koch)
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Voščilo uporabnikom 
storitve pomoč družini 
na domu in njihovim 
svojcem
Vsakega decembra, se v pričakovanju novega leta, ozremo tudi nazaj, v 
leto, ki se izteka. V letu 2015 smo si članice tima oskrbe na domu prizade-
vale ohranjati kvaliteto opravljenih storitev, s ciljem zadovoljstvo vas upo-
rabnikov pa tudi najbližjih, ki običajno poskrbijo za vse potrebno v času, 
ko oskrba ni organizirana. Kvalitetna in čim bolj individualizirana oskrba 
je naša usmeritev tudi v prihodnje. Ob tem nekaj osnovnih informacij o 
storitvi za vse, ki nas morda še ne poznate.
Pomoč družini na domu je oblika pomoči namenjena vsem, ki se zaradi 
starosti, invalidnosti ali kronične bolezni ne morejo oskrbovati in negovati 
sami, njihovi svojci pa take oskrbe in nege ne zmorejo v celoti. 
Storitev se prilagodi potrebam posameznega uporabnika in obsega nasle-
dnje oblike pomoči oz. (3) sklope opravil: 
– pomoč pri temeljnih dnevnih opravilih, kamor sodijo naslednja opravila: 
pomoč pri oblačenju ali slačenju, pomoč pri umivanju, hranjenju, opravlja-
nju osnovnih življenjskih potreb, vzdrževanje in nega osebnih ortopedskih 
pripomočkov; 
– gospodinjsko pomoč, kamor sodijo naslednja opravila: prinašanja enega 
pripravljenega obroka ali nabava živil in priprava enega obroka hrane, po-
mivanje uporabljene posode, osnovno čiščenje bivalnega dela prostorov z 
odnašanjem smeti, postiljanje in osnovno vzdrževanje spalnega prostora; 
 - pomoč pri ohranjanju socialnih stikov, kamor sodijo naslednja opravila: 
vzpostavljanje socialne mreže z okoljem, s prostovoljci in s sorodstvom, 
spremljanje upravičenca pri opravljanju nujnih obveznosti, informiranje 
ustanov o stanju in potrebah upravičenca ter priprava upravičenca na in-
stitucionalno varstvo.
Kontakt: Darja Zupančič, univ. dipl. soc. delavka, 040 791 180, vsak delovni 
dan med 7:00 in 11:00.
Vsem svojim uporabnikom želimo, da prihajajoči prazniki minejo v krogu 
najdražjih, v novem letu, pa vsem želimo zdravja in osebnega zadovoljstva.

Darja Zupančič, Dom starejših občanov Grosuplje

Margarina uničuje možgane  
in poneumlja!
Vas naslov še ni dovolj šokiral? Po-
glejmo naprej: margarino samo ena 
molekula loči od plastike. Je v labora-
toriju izdelan popolnoma nenaraven 
maščobni zvarek, ki je za telo škodljiv 
in povzroča celo vrsto bolezni, med 
njimi rak, diabetes, srčno-žilne bo-
lezni, možganske bolezni in prezgo-
dnjo smrt. Ne samo, da je to skrajno 
škodljiv umeten izdelek in nikakor ne 
hrana, ampak je narejena tudi iz smr-
tonosnih industrijsko pridobljenih 
rastlinskih olj, ki povzročajo v telesu 
huda vnetja. Kot da to še ni dovolj, 
so te maščobe povrhu še hidrogeni-
rane (to pomeni da je dodan vodik, 
s čemer se molekularna sestava teh 
maščob spremeni).
Žal so umetni izdelki neprimerno bolj 
donosni za izdelovalce kot pa narav-
na hrana, saj v njih lahko uporabijo 
cel kup poceni sintetičnih polnil, 
medtem ko mora prava hrana nekje 
zrasti in je to odvisno od vremena 
in okolja in tudi od pridnih človeških 
rok. V umetne izdelke dodajajo cel 
kup »zdravih« sestavin, ki naj bi te 
umetne packarije »obogatile« in jih s 
tem naredile bolj privlačne. Bolj, ko 
se kopičijo dokazi o škodljivosti mar-
garine, več cenenih dodatkov bodo 
pohlepni in brezvestni izdelovalci te 
ne-hrane natrpali vanjo. Omega-3, 
betakaroten, laneno olje, fitosteroli 
... čakamo le še, da bodo našli način, 
kako v margarino vgraditi zlato ribico, 
ki vam vsakokrat, ko jo odprete hla-
dilnik, izpolni tri želje. 
Največja tragedija pri vsem tem je to, 
da nam margarino skušajo podtakniti 
kot nekakšno domnevno bolj zdravo 
zamenjavo za maslo. To ne bi moglo 
biti dlje od resnice, pa čeprav se na 
plastičnih vsebnikih šopirijo napisi 
»Zdravo«, »Naravno«, »Brez hole-
sterola« in »Za zdravje vašega srca«. 
O holesterolu in zahrbtnih, zlaganih 
trditvah, da povzroča srčna obolenja, 

sledi prav kmalu še eno predavanje. 
Medtem pa imejte pred očmi pred-
vsem to, da je margarina nekaj, kar 
bi bilo definitivno treba prepovedati 
veliko prej, kot pa cigarete ali celo 
trde droge. Še zlasti, ker je v njej po-
gosto tudi škodljivo sojino olje – kjer 
je soja, se pa hitro prikradejo zraven 
tudi gensko spremenjeni organizmi. 
Tudi o škodljivosti soje v kakšnem od 
naslednjih predavanj. 
Študij, ki potrjujejo neizmerno ško-
dljivost margarine, je nešteto. Poglej-
mo samo dve novejši: 
Raziskovalci iz University of Auckland 
so v študiji iz leta 2009 ugotovili, da 
so imeli triinpolletni otroci, ki so vsak 
dan jedli margarino, nižji IQ od svojih 
vrstnikov, ki margarine niso jedli. Če 
se je ta prehrana nadaljevala, pa so 
bile razlike v IQ do njihovega 7. leta 
starosti še precej večje.
Kopičijo se dokazi, da je margarina 
(in ne maslo!) tista, ki povzroča srčne 
napade. Študija „Uživanje margarine 
in posledični pojav koronarne srčne 
bolezni pri moških“ je v celoti pod-
prla rezultate slavne Framinghamske 
študije o srčnih boleznih (Framing-
ham Heart Study), v kateri so veliko 
število ljudi spremljali kar 20 let in 
beležili vse pojave srčnih napadov. 
Ob povečanem vnosu margarine je 
takoj poraslo število srčnih infarktov, 
ko pa so moški povečali vnos ma-
sla, je število srčnih napadov močno 
upadlo. Skupina, ki je jedla več mar-
garine, je imela v drugem desetletju 

študije kar za 77 % več srčnih napa-
dov kot skupina, ki se margarine ni 
dotaknila. 
Izogibanje margarini torej ne le čuva 
vaše možgane, ampak vam tudi re-
šuje življenje. Ne dotaknite se je v 
nobeni obliki, nasploh se izogibajte 
vsem umetnim izdelkom, prav tako 
pa tudi neizmerno škodljivim rastlin-
skim oljem, ki niso bila pridobljena s 
hladnim stiskanjem, ker povzročajo 
vnetja, presnovne bolezni, debelost 
in tudi rak. Žal ni tako, da je rastlinska 
hrana vselej zdrava – če jo dobijo v 
roke brezvestni prehranski giganti in 
jo spremenijo do neprepoznavnosti, 
zagotovo ni tako. 
Ne pozabite: vse kupljene sladice, 
piškoti ipd. – tudi če imajo oznako 
bio – VSEBUJEJO MARGARINO! Prav 
tako vsi kupljeni industrijsko narejeni 
vegetarijanski namazi, paštete in po-
dobne umetne zadeve. Če ne uživate 
mesa, jejte zelenjavo v nepredelani 
obliki (ali pa namaze naredite sami, 
z zdravimi olji, kot je oljčno, sezamo-
vo, laneno, konopljino ... tudi hladno 
stiskano bučno olje je v redu), ne pa 
kupovati izdelkov! 
O škodljivih lastnostih margarine se 
lahko prepričate tudi sami. Naredite 
poskus: ko bo topleje kupite zavitek 
margarine, jo odvijte in pustite kak 
teden na izbranem senčnem mestu, 
recimo v garaži. Opazili boste, da se 
niti ena muha, niti najbolj nadležna 
sadna mušica, ne bo približala mar-
garini (že samo to dejstvo bi nam 
moralo veliko povedati!). Margarina 
se ne bo pokvarila niti ne bo izgubila 
vonja, to pa zato, ker nima prehram-
bene vrednosti. Na njej se tudi ne 
bodo naselile niti glivice niti plesni. 
Zakaj? Ker je margarina pač skoraj 
plastika! Bi vi stopili svojo plastično 
posodo in si jo namazali na kruh?

Priredil Matjaž Marinček

Nadzor nad dolžnim ravnanjem 
lastnikov psov v KS Ambrus
V zadnjem času smo prejeli kar nekaj pritožb glede psov, ki se prosto gibajo 
po cestah, naseljih in drugih javnih površinah. Krajanom bi radi predstavili 
pravice in obveznosti lastnikov in skrbnikov psov, ki izhajajo iz zakonodaje.
Skladno s tretjim odstavkom 11. Člena Zakona o zaščiti živali (UL RS, št. 38/13 
– uradno prečiščeno besedilo), mora skrbnik psa na javnem mestu zagotoviti 
fizično varstvo psa tako, da je pes na povodcu. Z globo 200 evrov se kaznuje 
posameznik, ki kot skrbnik ne zagotovi fizičnega varstva psa.
Na vsaki javni površini (to je vsak prostor, ki je brezpogojno ali pod določenimi 
pogoji dostopen vsakomur) mora torej biti pes vedno na povodcu. Prosto gi-
banje psa na javnih površinah namreč za ostale uporabnike teh površin lahko 
predstavlja določeno nevarnost. Psi, ki se prosto gibljejo, predstavljajo izre-
dno veliko nevarnost predvsem za udeležence v cestnem prometu. Skladno 
s prvo alinejo 3. Točke drugega odstavka 5. Člena Zakona o cestah (UL RS, št. 
109/10, 48/12, 36/14 – odl. US in 46/15) je na cestnem svetu javne ceste 
prepovedano puščati živali brez nadzora. Posameznik, ki ravna v nasprotju z 
navedeno določbo, se za prekršek kaznuje z globo 1000 evrov.
Poleg navedenega opozarjamo tudi na pasje iztrebke, ki predstavljajo veliko 
nadlogo z vidika higiene in estetike. Naloga vsakega odgovornega lastnika psa 
je, da na javnih površinah pobere iztrebke za svojim psom.
Glede na povečano število prejetih obvestil se bo dolžno ravnanje lastnikov 
psov v KS Ambrus poostreno nadzorovalo. V primeru, da se bodo kršitve na-
daljevale, bodo o tem obveščene pristojne službe.

Svet KS Ambrus

Veliko zdravja v novem letu 2016  
in toplo praznovanje božiča Vam želi 

SPECIALISTIČNA ORDINACIJA ZA ULTRAZVOK 
dr. Mojca van Midden, spec. radiolog

Gabrje pri Stični 6 
1295 Ivančna Gorica

tel. 040 236 675

Jesenske aktivnosti članov OZVVS Grosuplje
Jesen je čas, ko dober gospodar hiti 
s pospravljanjem svojih pridelkov, ki 
mu jih je kot nagrado dala narava za 
njegovo celoletno marljivo delo. Čla-
ni Območnega združenja Veteranov 
vojne za Slovenijo Grosuplje pa smo 
pospešeno hiteli z realizacijo z letnim 
programom zadanih nalog.
Tako smo se v mesecu oktobru udele-
žili proslave v počastitev dramatične 
bitke na Ilovi Gori. Naši pohodniki so 
na prizorišče proslave odšli kar peš. 
Pri tem je treba povedati, da je bilo 
naše združenje tudi soorganizator te 
prireditve, ki je v kraj, kjer so pred 72 
leti potekali srditi boji z okupatorje-
vimi enotami, privabila več kot 500 
udeležencev. Vse je družila enotna 
misel; naj se takšni dogodki ne pono-
vijo nikoli več.
Člani združenja pa smo se zbrali tudi 
v prijetnejših okoliščinah. Eno izmed 
takšnih druženj smo organizirali v 
mesecu oktobru pri lovski koči v Zno-
jilah pri Krki. Čeprav nam vreme ta 
dan ni bilo najbolj naklonjeno, smo 
kljub temu v družbi soborcev preži-
veli prijetno jesensko soboto.
Seveda pa ob Dnevu spomina na 
mrtve nismo pozabili tudi na tiste 
naše člane, ki jih žal ni več med nami. 
Predstavniki Območnega združenja 
veteranov vojne za Slovenijo Gro-

suplje so na grobovih naših članov 
v spomin nanje prižgali sveče. Pred 
spominska obeležja v Grosupljem, 
Ivančni Gorici in na Vidmu pa so v po-
klon vsem žrtvam vojne za Slovenijo 
položili vence.
Sicer pa se je predsedstvo OZVVS 

Grosuplje pod vodstvom predsedni-
ka Mira Zupančiča tudi v teh jesen-
skih mesecih sestalo kar nekajkrat. 
Na svojih sejah so preverjali uresni-
čevanje zadanih nalog in usmerjali 
ter usklajevali delo združenja.

Franci Zorko

Povzeto iz predavanja v Medge-
neracijskem centru v Ivančni Go-
rici (v 2. nadstropju nad knjižnico) 
v sklopu ciklusa predavanj o zdra-
vem načinu življenja. Naslednje 
bo 11. januarja ob 17. uri pod 
naslovom „Ni sok vse, kar teče!“

Novo leto je pred nami, zato vsem  
veteranom vojne za Slovenijo kakor tudi 

vsem ostalim občankam in občanom želimo:

SREČNO 2016! 
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Martinovanje članov  
Društva delovnih invalidov
V petek, 13. novembra, smo se od-
peljali proti Beli krajini, da proslavi-
mo sv. Martina. Naš cilj je bila vasica 
Radovica, ki leži le šest kilometrov 
stran od Metlike. Odločili smo se, 
da se malo vrnemo v preteklost, 
v petdeseta leta prejšnjega stole-
tja, v spomine na šolo, v lepe čase. 
V Osnovni šoli Brihtna glava smo za 
eno šolsko uro spet postali učenci. 
S pomočjo »stroge« učiteljice s pali-
co smo na zanimiv in duhovit način 
spoznali kulturno in naravno dedi-
ščino Bele krajine. Na koncu šolske 
ure smo dobili IZPRIČEVALO z našimi 
imeni in priimki, kot dokaz, da smo 
osvojili osnovno znanje o deželi belih 
brez. Ob koncu šolske ure smo odšli 
v neposredno bližino šole na turistič-
no kmetijo, kjer smo dobili zasluženo 
malico oz. kosilo. Ob glasbi harmoni-
ke smo se veselili do večera. Obiskali 
smo njihovo klet, kjer smo skupaj z 
belokranjsko pogačo pokusili njihova 
odlična vina.
Čas, ki smo ga preživeli v Radovici, 
nas je tako navdušil, da smo si bili 
ob vrnitvi domov enotni, da bomo to 
zgodbo ob priliki ponovili.

Srečanje težjih invalidov 
V soboto, 21. 11. 2015, je Društvo 
delovnih invalidov Grosuplje orga-
niziralo srečanje za težje invalide in 
praznovanje mednarodnega dneva 
invalidov – 3 december. Iz treh občin 
se je zbralo več kot petdeset težjih 
delovnih invalidov s spremljevalci. 
Ob prihodu je vse prisotne še pose-
bej razveselila gospa Majda Kaiba, 
ki je za vsakega naredila smrekico iz 
papirja in v njej za vsakega posebej 
skrito lepo misel.
Predsednica Anica Perme je vse pri-
sotne pozdravila in jim zaželela lep 
dan. Poudarila je, da je to srečanje za 
težje invalide, ki so zaradi svoje bole-

zni oziroma invalidnosti prikrajšani in 
se med letom ne morejo udeleževati 
naših programov. Prav zaradi tega je 
prav, da se vsi srečamo vsaj enkrat na 
leto in se malo pogovorimo in razve-
drimo. Prisotne je seznanila z delova-
njem društva v preteklih mesecih in 
jih povabila k večjemu sodelovanju.
Župan občine Grosuplje dr. Peter Ver-
lič je pozdravil udeležence srečanja. 
Predstavil je aktivnosti in uspehe ob-
čine v letu 2015 in s svojimi spodbu-
dnimi besedami zaželel uspešno delo 
društvu še naprej, vsem prisotnim pa 
zaželel veliko zdravja in optimizma v 
prihajajočem letu. 
Sledilo je predavanje dr. Golouha. 
Vsi prisotni smo z veseljem prisluh-
nili predavanju o Motnjah prebave in 
skrb za zdravo odvajanje. Na koncu 
predavanja se je pojavilo kar nekaj 

vprašanj, na katera smo dobili želene 
odgovore. 
Antonija Kastelic nas je razveselila s 
svojo deklamacijo in s tem prijetno 
popestrila srečanje. Majda Kaiba pa 
je prebrala prelepo življenjsko zgod-
bo.
Po uradnem dnevu je sledila pogosti-
tev, vsi težji invalidi pa so prejeli skro-
mno praktično darilo. 
Ob prijetnem klepetu je čas kar prehi-
tro minil. Rahlo utrujeni, a predvsem 
dobre volje in veselih obrazov smo se 
začeli poslavljati. Drug drugemu smo 
zaželeli vse dobo v prihajajočem letu. 
Zahvaljujemo se Občini Grosuplje in 
gospodu županu ter Zvezi delovnih 
invalidov Slovenije, da so nam poma-
gali pri izvedbi srečanja.

Karmen Jurčič

Velika planina
Zagrizli smo ne le v breg ampak tudi v prvi sneg.
Začelo se je z jasnim jutrom in s pogledom na obsijane hribe s prvimi žarki tam 
daleč. A na njih se je bleščalo še nekaj: SNEG. Naša pot se je začela pri spodnji 
postaji gondolske žičnice v dolini Kamniške Bistrice. Kapa, rokavice in gamaše 
in že smo grizli v breg Dolskega grabna, da dosežemo vse, kar smo si za ta dan 
zadali. A že prve krpe snega so nam dale vedeti, da bo potrebna previdnost 
na vsakem koraku. Snežne krpe so se pojavljale vse bolj na gosto, dokler niso 
prekrile poti v celoti. Po dobrih dveh urah smo bili na planini Dol. Od tu pa 
smo rabili še dobro uro do Velike planine. Na vrhu nas je pričakalo 15 cm sne-
ga in sprememba našega izleta. Sestopili smo na drugo stran Velike planine v 
smeri Stahovice mimo sv. Primoža. Izlet se konča, ko 13 vrlih planincev varno 
prispe v dolino.  

Tadej Hočevar, vodnik PZS

Izleti Planinskega društva Polž 
Višnja Gora 2016
2. januar TRDINOV VRH (1178 m); nezahtevna zimska tura. Vodi Janez Če-
bular
16. januar OBČNI ZBOR
24. januar NEBEŠKA GORA (958 m); nezahtevna zimska tura. Vodi Boštjan 
Skubic
8. februar ŠMARNA GORA (669 m) počastitev kulturnega praznika; nezah-
tevna zimska tura. Vodi Janez Čebular
21. februar OKREŠELJ (1378 m); zahtevna zimska tura. Vodi Aleš Erjavec
27. februar ČISTILNA AKCIJA PO JURČIČEVI POTI
5. marec JURČIČEV POHOD; množični pohod
13. marec SAVINJSKA POT OD GOLAVE (834 m) DO HOMA (715 m); nezah-
tevna tura. Vodi Janez Čebular
28. marec DEBENEC (487 m); nezahtevna tura. Vodi Brane Ilotič
10. april TRSTELJ (643m); nezahtevna tura. Vodi Boštjan Skubic
23. april VOJAK (UČKA 1401m); nezahtevna tura. Vodi Boštjan Skubic
6.-7.-8. maj PRIJETNO DOMAČE; množični pohod
15. maj RADUHA (2062 m); nezahtevna tura. Vodi Milan Sirk 
29. maj VELIKO KOZJE  (993 m); nezahtevna tura. Vodi Brane Ilotič
28.maj Tabor MDO
12. junij VOGEL (1922 m), RODICA (1966 m), ČRNA PRST (1844 m); nezah-
tevna tura. Vodi Milan Sirk
26. junij VRTAČA (2180 m); zahtevna tura tura. Vodi Tadej Hočevar
2. julij BREGARJEV POHOD (1620 m); nezahtevna tura. Množični pohod
10. julij KOŠUTICA (1968 m); zahtevna tura. Vodi Brane Ilotič
23.-24. julij GROOS. Vodi Aleš Erjavec 
30. julij POHOD H KRIŽU (GRADIŠČE 704 m); množični pohod
4.-5. avgust PLANINSKI TABOR LOGARSKA DOLINA; Vodi vodniški odsek
19.-20. avgust TRIGLAV (2864 m); zelo zahtevna tura. Vodi Aleš Erjavec
4. september SKUTA ČEZ ŽMAVČARJE (2532 m); zelo zahtevna neoznačena 
steza. Vodi Brane Ilotič
18. september JALOVEC (2645 m); zelo zahtevna tura; Vodi Milan Sirk
24. september POT DVEH SLAPOV; množični pohod
2. oktober VRTAČA Z LJUBELJA; zahtevna tura; Vodi Janez Čebular
15.-16. oktober ZAKLJUČEK SEZONE V VISOKOGORJU
29. oktober KONJ (1803) nezahtevna tura; Vodi Boštjan Skubic
12. november LEVSTIKOV POHOD; množični pohod
20. november DOVŠKA BABA (1891 m) nezahtevna tura; Vodi Tadej Ho-
čevar
10. december NOČNI POHOD Z LUČKAMI; množični pohod

Vsi izleti bodo razpisani na http://polz.blog.siol.net

SEDEŽ: Planinsko društvo Polž, Mestni trg 21, 1294 Višnja Gora
URADNE URE: vsak drugi torek v mesecu na sedežu PD Polž, od 19.30 do 
20.30
E-POŠTA: pd.polz@gmail.com
Predsednik Aleš Erjavec: 041 746 825

Bliža se najlepši čas v letu.
Čas, ko se spominjamo preteklosti in pričakujemo prihodnost.
Čas, ko se želja po sreči, zdravju in uspehu seli iz srca v srce.

Naj se vsem uresničijo sanje, udejanjijo želje in izpolnijo pričakovanja.

Prijetne božične praznike in srečno novo leto 2016
Vsem svojim članom in občanom občine Grosuplje, 

občine Ivančna Gorica in občine Dobrepolje želi

DRUŠTVO DELOVNIH INVALIDOV GROSUPLJE
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SREDNJEŠOLSKE NOVICE

Na Srednji šoli Josipa Jurčiča smo 
začeli vrtnariti na način, ki je naravi in 
ljudem prijazen
Že nekaj časa smo nekateri učitelji na 
šoli razmišljali, da bi naše dijaki na-
učili kaj s področja eko vrtnarjenja. 
Znani smo kot šola, ki se lahko v slo-
venskem merilu pohvali z izvrstnimi 
dosežki dijakov na področju znanja. 
Odlični smo po rezultatih na maturi, 
po dosežkih na tekmovanjih iz znanja 
pa tudi na kulturnem in športnem 
področju smo zelo dobri. Dijakom 
pa želimo ponuditi tudi možnost, da 
bi osvojili več praktičnega znanja in 
veščin, ki so v življenju tudi zelo po-
membni. 
V zadnjem času je naši družbi veliko 
govora o samooskrbi, ki naj bi bila 
protiutež kupovanju poceni vrtnin in 
sadja v supermarketih, ki je po nava-
di zelo »vprašljive« kakovosti. Poleg 
tega ta hrana večkrat prepotuje zelo 
dolgo pot, kar praviloma pomeni, da 
ni sveža, sam prevoz iz oddaljenih 
krajev pa onesnažuje okolje. Doma 
pridelana hrana sploh, če jo pridela-
mo brez uporabe kemičnih zaščitnih 
sredstev in umetnih gnojil, v kolikor 
toliko čisti zemlji je veliko bolj zdrava. 
Sam postopek pridelave pa tudi mo-
rebitni ostanki pa ne obremenjujejo 
okolja, kar je izjemno pomembno, če 
želimo naše okolje ohraniti »uporab-
no« tudi naslednjim našim generaci-
jam. 
Prav to zavedanje oz. način razmi-
šljanja in delovanja bi radi prenesli 
na naše dijake. V našem programu, 
ki ga bomo poskušali realizirati, so 
tako praktične kot teoretične vsebi-
ne, ki bodo praviloma podprte oz. 
udejanjene v praksi. Tako so v na-

šem programu med drugim sledeče 
vsebine: trajnostni razvoj, permakul-
tura, gojenje vrtnin in sadja na »mo-
derne« načine- visoke grede, terase 
..., uporaba naravnih zaščitnih sred-
stev-zdravil in uporaba naravnih gno-
jil, upoštevanje setvenega koledarja, 
ki govori o tem, kdaj so ugodni dnevi 
za setev, presajanje, nego in spravilo 
rastlin ipd., urejanje šolske okolice, 
izdelava visokih gred, sajenje vrtnin 
in sadnih dreves, cepljenje sadnih 
sort (cepičev) na podlage ipd. Vsega 
tega se bomo lotevali na ekološki na-
čin, se pravi brez uporabe kemičnih 
zaščitnih sredstev in umetnih gnojil. 
Seveda bodo udeleženi dijaki lahko 
tudi sami urejali svoj košček zemlje. 
Poleg tega imamo namen sodelova-
ti tudi s šolsko kuhinjo, da bi le-ta v 
prihodnosti naše »produkte« kori-
stno uporabila v šolski prehrani. Naš 

»vrtiček« bo seveda na voljo tudi pri 
pouku npr. biologije in še katerega 
drugega predmeta, predvsem pri 
praktičnih vajah. 
Da bi bila naša dejavnost čim bolj 
strokovno podprta, smo se že vključi-
li v vseslovenski projekt oz. program 
»Slovenski šolski ekovrtovi«, ki pote-
ka že na številnih šolah po Sloveniji, 
program pa podpira tudi EU. Krožek 
na naši šoli bova vodila Jelka Grablje-
vec in Simon Bregar. Pri svojem delu 
bova vesela vsakršne pomoči ljudi ali 
podjetij iz našega okolja, saj takšna 
dejavnost sploh na začetku za svoj 
zagon potrebuje tudi nekaj spodbu-
de, predvsem v materialnem smislu. 
Voljo za sodelovanje je že pokazala 
KZ Stična, za kar se ji mentorja krožka 
iskreno zahvaljujeva.

Simon Bregar

Super teden v Hirschaidu
V ponedeljek, 16. 11. 2015, smo se učenci 8. razreda OŠ Stična, dijaki SŠ Josi-
pa Jurčiča ter profesorja Igor Rajner in Marija Majzel Oven z nasmehom usedli 
na avtobus ter se skupaj odpeljali na mednarodno izmenjavo v Hirschaid.
Ko smo po dolgi in dokaj naporni vožnji prišli na zastavljen cilj, nas je na tam-
kajšnji šoli lepo sprejela ga. Stӧrchle-Pook z učenci ter nas razdelila po dru-
žinah. Naslednji dan smo zjutraj skupaj z učenci, pri katerih smo bili, odšli v 
šolo, kjer smo imeli »uro spoznavanj«, ki pa je potekala tako, da smo Slovenci 
svoje prijatelje predstavili v nemščini, oni pa nas v angleščini. Nato smo sku-
paj z njimi odšli k pouku.

Športno popoldne pri 
medvedkih
Torkovo popoldne 13. 10. 2015 je telovadnico v vrtcu na Krki napolnjeval 
športno-tekmovalni duh. Otroci iz skupine Medvedki so skupaj s svojimi starši 
premagovali različne ovire, da bi v knjižici za GIBALNO ŠPORTNI PROGRAM 
pridobili nalepko RUMENEGA SONČKA v rubriki IGRE BREZ MEJA.

Pravljični svet v vrtcu Šentvid
Spomin na naš jesenski piknik še ni 
povsem zbledel in že so vzgojiteljice 
vrtca Čebelica iz Šentvida pri Stični 
pripravile tradicionalno decembrsko 
srečanje. Tokrat so nas ponovno pre-
senetile s svojo iznajdljivostjo, števil-
nimi talenti in izvrstnim programom, 
ki so ga pripravile. Zbrali smo se pred 
vrtcem in se v soju sijočih lantern, ki 
so jih izdelali otroci s pomočjo vzgo-
jiteljic, odpravili peš do kulturnega 
doma.  V njem pa predstava. Ampak 
ne čisto navadna predstava. Predsta-
vo so pripravile vzgojiteljice same, ki 
so izvrstno poskrbele za vse potreb-
no; od kostumov, maske, glasbe, do 
seveda igre, s katero so odlično za-
bavale otroke in nas starše. Trije Sne-
žaki Korenjaki, zajček, miška, volk in 
medved so narisali na obraze naših 

otrok čudovite nasmehe. Za konec 
je prišel še dedek Mraz, ki je seveda 
poleg številnih dobrih misli, s seboj 
prinesel tudi darila za naše malčke.
Hvala vzgojiteljice Vrtca Šentvid pri 

Stični za čudovit večer, ki je pokazal, 
kako je pravzaprav lepo našim otro-
kom v vašem pravljičnem svetu. 

Matej Šteh

Spoštovani občani!

Naj vam bo lepo v prazničnih dneh,
leto 2016 pa naj nam zaznamujejo
prijateljstvo, ustvarjalnost, sreča
ter predvsem uspešno sožitje …

Učenci in delavci
Osnovne šole Ferda Vesela Šentvid pri Stični

Po končanem pouku smo skupaj odšli v Bamberg, ker pa tudi star pregovor 
pravi, da prazna vreča ne stoji pokonci, smo se ustavili v nakupovalnem cen-
tru ter odšli na kosilo. Ko smo prišli v Bamberg, smo najprej imeli »Rallye«, 
in sicer tako, da smo se razdelili v skupine ter raziskovali staro mestno jedro 
srednjeveškega mesta, potem pa smo imeli še nekaj prostega časa.
V sredo je bil v Nemčiji dela prost dan, zato smo učenci ostali pri svojih druži-
nah, kjer smo se zelo zabavali.
Četrek je bil dan, ko smo odšli v Nürnberg, pred tem pa smo se ustavili še na 
občini. Župan nas je zelo prijazno sprejel, ter se z nami pogovoril o Hirschaidu 
ter o zgodovini pobratenja občine Hirschaid in Ivančna Gorica. Po končanem 
obisku je sledilo mesto Nürnberg. Tam smo si ogledali del mesta, nato pa smo 
zopet lahko mesto raziskovali sami. Po tradicionalnem nemškem kosilu smo 
odšli v živalski vrt. Popoldne je zelo hitro minilo, zato smo se z avtobusom 
vrnili nazaj v šolo, kjer so nas čakali starši otrok gostiteljev, da smo skupaj z 
njimi odšli domov.
Že je prišel petek, dan odhoda. Od naših novih prijateljev smo se poslovili z 
»Dankeschӧn für alles!« ter odšli na pot proti Sloveniji.

Lana Benčan in Maša Omahen, 8. b

Dve ekipi, Ježki in Zajčki, sta se pod budnim očesom Nataše in Tanje preizkusili 
v 8 disciplinah; tek, prenašanje vode, prevažanje krompirja, kotaljenje buče, 
vožnja s samokolnico, vožnja s skirojem, preskakovanje fižolovega stroka in 
ruženje/pobiranje koruze. Vse naloge so otroci opravljali skupaj z enim od 
staršev. Obe ekipi sta se trudili na vso moč. Glasno se je navijalo in spodbujalo 
sotekmovalce. Na trenutke se je porajalo vprašanje, kdo se »bori« za nalepko. 
Prednost v rezultatu se je izmenjevala z vsako novo disciplino. Na koncu pa so 
za nekaj zrn koruze zmagali Zajčki. A zmagovalno smo se počutili vsi, saj smo 
vsi doprinesli h krasnemu dogodku, polnemu smeha, zabave in veselja. Otroci 
so ob koncu prejeli zaslužene medalje, ki so jih ponosno nosili ob odhodu 
domov.
Vsi udeleženci, majhni in veliki, smo se strinjali, da bi takšen dogodek lahko 
ponovili še kdaj.

Nataša Ploj, mamica Nie
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Francosko pokopališče pri Ivančni Gorici (1799−1801)

Potopis iz leta 1861
Avgust Dimitz (1827−1886), pravnik 
in zgodovinar iz Ljubljane, se je na 
pomlad leta 1861 odpravil v Stično, 
da bi napisal kaj o njeni slavni pre-
teklosti. Do Hudega se je pripeljal s 
poštno kočijo, nato pa je peš krenil 
do samostana, ki je bil tedaj zapu-
ščen, saj beli menihi v njem že tri 
četrt stoletja niso več prebivali. Sta-
novanje si je najel v Gradičku, kjer 
je tedaj gostom nudila prenočišče 
in hrano znana gostilna Poličanski. 
Povejmo še, da je bil Alojz Politzan-
sky (1773–1844) uradnik v Stični. Z 
nekdanjim samostanskim premo-
ženjem je namreč tedaj upravljal 
verski zaklad, ki je imel tu stalno 
zaposlene tri uradnike. Pri upra-
vljanju ogromnega posestva so jim 
pomagali še en aktuar, trije pisarji, 
dva sodna sluga, logar in gozdni de-
lavec. Politzansky je bil eden izmed 
uradnikov. Ko je šel v pokoj, je ku-
pil Gradiček, nekdanji letni dvorec 
menihov, in v njem odprl gostilno. 
Po njegovi smrti je njegova mnogo 
mlajša vdova Emilija, rojena Zajc, 
nekaj časa še vodila gostilno, potem 
pa kuhala tistim stiškim uradnikom, 
ki niso imeli svojega ognjišča. Gostil-
na je obdržala ime vsaj do leta 1908, 
čeprav so se lastniki in najemniki 
menjavali.
Zgodovinar Dimitz si je ogledal cer-
kev in samostan ter napravil nekaj 
izletov v stiško okolico. O vsem tem 
je pozneje pisal v Laibacher Zeitung, 
v nemščini seveda. Na enem izmed 
izletov si je ogledal »gomile, raztre-
sene na obeh straneh trgovske ce-
ste, ki jim ljudje pravijo tudi pogan-
ski ali Hunski grobovi«. Za tedanjo 
znanost pa je veljalo, da so naravne 
tvorbe. Ko se je že vračal v Stično, 
so ga opozorili še na »vojaško poko-
pališče iz časa francoskih vojn – pu-
ščo z grobovi padlih junakov, ki jih 
je mogoče spoznati le še po obliki, 
saj jih ne krasita ne križ ne spome-
nik. Ob strani v grmovju počivajo 
židovski vojaki - tako v smrti ločeni 
od svojih tovarišev, s katerimi so se 
borili in krvaveli.« 

Kdo so bili ti vojaki?
Ivan Vrhovec piše v Zgodovini No-
vega mesta: »Bili so to leta 1799 
na Laškem ujeti Francozi. Avstrij-
sko bojno ministrstvo je odsodilo, 
da se pošlje teh ujetnikov nekoliko 
v Ljubljano, nekoliko v Mekine, Ve-
lesovo, Kamnik, Zatičino, Kamnik in 
Novo mesto (500). Naročilo pa je 
političnim oblastem, teh ujetnikov 
nikakor ne vnemar puščati. Strogo 

je bilo ljudem prepovedano govoriti 
z njimi ali se celo kako pajdašiti; kr-
čmarjem je bila zažugana kazen treh 
tolarjev za vsak pot, ko se bo zvede-
lo o njih, da so dali kakemu Franco-
zu ali jesti ali piti ali jih sploh pod 
svojo streho trpeli. Če se pomisli, da 
so Francozi po mestu prosto hodili 
kakor se jim je ljubilo ter so morali 
le ob določenem času biti v voja-
šnici, potem je lahko umljivo, da se 
te prepovedi skoraj ni bilo mogoče 
držati in je prišlo višji gosposki kma-
lu do ušes, da dobivajo Francozi za 
dober denar vse, česar žele. Bolj kot 
prepovedi višjih gosposk, oplašila je 
Novomeščane nalezljiva bolezen, ki 
je jela razsajati med Francozi in jih je 
tudi skoro vse pobrala.« 
V Stični so verjetno nastanili le 
manjši del teh ujetnikov, predvsem 
bolne. Kot vemo, so bile samostan-
ske stavbe takrat skoraj prazne. 
Zanimiv je zapis dr. Josipa Srebrni-
ča v črticah o Stični. Takole pravi: 
»Koncem 17. stol. je bila na južno 
zapadni strani samostana sezidana 
tako zvana žitnica; ogromna, zani-
miva masivna zgradba, ki obstoji 
brez podstrešja in pritličja iz treh 
nadstropij zelo prostranih etaž. Vsa-
ka je razdeljena v tri ladje; vse so 
tlakane z opeko in obokane: velike 
peči, ki se v njih med stebri vidijo, 
so služile za sušenje žita. Obrovski 
zidovi pa pričajo, da je to poslopje 
hotelo biti tudi trdnjava in bramba 
proti Turkom. Radi svojih ogromnih 
prostorov je to poslopje že večkrat 
služilo vojaškim namenom, dasi je 
od glavne ceste precej oddaljeno. 
Tu je stanovala v času francoske 
okupacije leta 1809 do 1813 precej-
šnja posadka vojakov, tu so se zbi-
rali tudi Maksimiljanci, vojaki, ki so 
z Maksimilijanom odšli čez morje v 
Mehiko in jeseni 1817 je bil nasta-
njen v tretjem nadstropju cel bata-
ljon vojaštva 500 mož.«
Vojaki, ki naj bi bili v samostanu 
nastanjeni za časa Ilirskih provinc, 
pač niso bili ti, katerih smrt najde-
mo zapisano v stiški mrliški knjigi 
iz let 1799–1801 in so našli zadnje 
počivališče v ivanški Pušči. Kdo so 
bili fantje in možje, za katere ni bilo 
prostora na farnem pokopališču v 
Stični?
Prvi, ki je zapisan v mrliški knjigi, je 
bil Glude Pullet, star 25 let. Umrl je 
19. septembra 1799 zaradi oslabe-
losti. Zadnji je vpisan Anton Bare-
non, star 32 let. Umrl je zaradi osla-
belosti 1. januarja 1801. Vmes jih je 
umrlo še 49. Vsi razen dveh so bili 
katoliške vere. Večino je pokopal ta-

kratni stiški župnik Jakob Križaj, ne-
katere pa kaplani Franc Lilleg, Franc 
Prešeren in Jožef Križanič. Med nji-
mi so v mrliški knjigi vpisani tudi 
domačini, ki so umrli v tistem obdo-
bju: od 98-letne Marije Zupančič do 
dvomesečnega Martina Kastelica. 

Kadunčeva Pušča
Danes si težko predstavljamo, kje 
naj bi to pokopališče bilo. Zelo ver-
jetno je, da se je od stare deželne 
ceste, ki vodi od Gomil proti Hude-
mu, odcepila stranska pot za Stično 
prav tam, kjer je danes pešpot do 
šole. Tudi gozd, ki se je že počasi širil 
proti pokopališču, je še tam.
Starejši Ivančani vedo povedati, da 
se je eni izmed tistih parcel, kjer 
danes stoji livarna (nekdanji IMP), 
reklo Kadunčeva Pušča. Kadunci so 
bili nekoč premožni kmetje na Hu-
dem. Pisali so se Strmole, dokler se 
ni leta 1920 priženil Nace Brezovec 
iz Radohove vasi. Ko se je poroči-
la njegova hči Fanči h Karlingerju 
v Ivančno Gorico, je del te Pušče 
dobila za doto. Toda njiva ni imela 
lastnosti svojega imena, saj je bila 
zelo rodovitna. Na tej zemlji, kjer 
je bila že prej lesena lopa, je oče 
Brezovec dozidal garažo in majh-
no stanovanje. Tu je prebival najet 
delavec, ki je v lopi delal strešno 
opeko iz cementa, Brezovec pa jo 
je prodajal naprej. Kakor piše Franc 
Kalar v članku o razvoju mehanične 
in šoferske dejavnosti v Ivančni Go-
rici, je leta 1922 mojster Petruna iz 
Ljubljane vzel v najem del Brezovče-
vega objekta, »ga preuredil in začel 
opravljati mehanično dejavnost. Ta 
mehanična delavnica, ki je bila prva 
na tem območju Dolenjske, je stala 

prav tam, kjer je danes vratarnica 
Livarja.«
Zakaj so torej tej parceli rekli Pušča? 
Najbrž so jo tako imenovali zato, 
ker zaradi grobov te zemlje pač niso 
obdelovali in je ležala v pušči. Po 
šestdesetih letih, ko je bil tu zgodo-
vinar Dimitz, je bilo komaj še slutiti 
obliko grobov, čez sto let so se pov-
sem zravnali z zemljo. Najbrž se je 
pozabilo, da so tu sploh kdaj bili in 
ljudje so začeli počasi puščo obdelo-
vati. Gospod Tone Drab, ljubiteljski 
zgodovinar iz Radohove vasi, ima 
zapisano izjavo svojega sorodnika 
Franca Grabljevca s Pluske (rojen 
1876), da je bil nekoč v Ivančni Go-
rici  Francoski britof. Kje, seveda ni 
vedel. Kdo ve, ali bomo to sploh 
kdaj ugotovili?
P. S.: V času Napoleonovih vojn so 
za zidovi stiškega samostana še en-
krat umirali vojaki. V aprilu in maju 
1806 jih je umrlo 61, večina za dia-

rejo. Tokrat so nosili večinoma do-
mače priimke npr. Šušteršič, Grošel, 
Bonač, Zuber, Frankovič, Lampreht, 
Verbič, Jenič. Med njimi pa je bil 
tudi Jožef August von Esterhasy. 
Torej avstrijski vojaki. So tudi njih 
pokopali na »francoskem britofu« 
ali so našli zanje mesto na farnem 
pokopališču? 

Valči Ravbar

VIRI
Blätter aus Krain, 10. 8. 1861
Dr. Josip Srebrnič: Stična, 1919
Franc Kalar: Začetek in razvoj meha-
nične in šoferske dejavnosti v Ivanč-
ni Gorici z bližnjo in daljno okolico, 
Zbornik občine Grosuplje 1980
Mrliške knjige župnije Stična 1796-
1815, Nadškofijski arhiv Ljubljana 
Informatorka gospa Ela Jakoš s Hu-
dega

Zakonca Karlinger okoli leta 1950 pri oranju blizu Pušče

Samostanska žitnica
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Praznik vseh naših kulturnikov
Na Miklavžev večer, v soboto 5. decembra, smo tudi v občini Ivančna Gorica obeležili 
Ta veseli dan kulture, kot se imenuje 3. december, ko se spominjamo rojstva največjega 
slovenskega pesnika Franceta Prešerna. Na sklepni večer letošnjega Festivala Stična je v 
dvorani kulturnega doma v Stični potekala uprizoritev glasbene komedije Režijska vaja 
za opero Gospodovalna služkinja, v izvedbi Slovenskega komornega glasbenega gleda-
lišča. Prireditev sta v sodelovanju s stiškim društvom podprli Občina Ivančna Gorica in 
Zveza kulturnih društev Ivančna Gorica.

Čista 10-ka Folklorne skupine Stična 
V soboto, 28. novembra 2015, je v nabito polnem Kulturnem domu Stična potekal fol-
klorni večer poimenovan »Čista 10-ka«, ki ga je letos jubilejno že desetič organizirala 
Folklorna skupina Stična. Bogatega večera plesa in petja, na katerem so folkloristi pred-
stavili belokranjske, štajerske, prekmurske, gorenjske, koroške in dolenjske plese sta se 
udeležila tudi župan Dušan Strnad in podžupan Tomaž Smole.
Ob 10. letnici delovanja FS Stična je 
koordinatorka Javnega sklada RS za 
kulturne dejavnosti območna izpo-
stava Ivančna Gorica Simona Zorko 
za dolgoletno predano, ustvarjalno 
in izjemno delo na področju folklore 
podelila članom skupine 8 bronastih, 
6 srebrnih in 3 zlata Maroltova pri-
znanja. Priznanje za 10-letno prika-
zovanje ljudske tradicije in plesa tako 
doma kot na tujem so prejeli tudi s 
strani Zveze ljudskih tradicijskih sku-
pin Slovenije. Plaketo je folklorni sku-
pini izročil dr. Bruno Ravnikar. 
To pa še ni bilo vse. Aplavz v dvorani 
je prejel tudi župan Dušan Strnad, ki 
je stiškim folkloristom ob 10-obletni-
ci, za vse kar so že naredili in za vse 
kar še bodo, podelil spominski kova-
nec v podobi občinske znamke Prije-
tno domače. »Izjemno sem vesel in 
počaščen, da sem lahko z vami fol-
kloristi delil in preživel ta prečudovit 
večer, ki prikazuje, da je slovenski na-
rod preživel vsa tisočletja in stoletja 
zgolj zaradi kulture in izrednega do-
moljubja. Čista resnica, da je folklora 
del slovenske kulture in slovenskega 
naroda. Prav tako je čista resnica tudi 
to, da je za nami prijetno in domač 
večer«, je še dodal župan. 
Sobotni folklorni večer, ki je potekal 
v sklopu Festivala Stična so popestrili 
člani Okteta fantov KD Stična in po-
vezovalka Nataša Tič Ralijan. 

Gašper Stopar

Zaključili smo 16. 
FESTIVAL STIČNA
Mednarodni festival glasbe, gledališča in likovne umetno-
sti, ki sliši na ime Festival Stična, je za letos končan. Prine-
sel je bogato in raznoliko programsko vsebino, zadovoljne 
obraze obiskovalcev,  smeh in dobro voljo.  
Bilo je pestro – dobra likovna razstava v Muzeju krščanstva na Slovenskem, 
koncerti v baru Jama, med katerimi gotovo lahko izpostavimo skupino Tabu, 
Prismojene profesorje bluesa, Kontrabante in glasbeni maraton, pa gledališke 
predstave – gostili smo gledališčnike in glasbenike iz Srbije, bile so novosti 
kot je Dan knjižnice na Festivalu Stična ter koncert v Mlinu pri Marjanu, bile 
so otroške predstave in potopisi. V okviru Festivala Stična je praznovala 10. 
rojstni dan Folklorna skupina Stična, ki je strnila v en večer najboljše odrske 
postavitve in  tudi nekaj novih plesov. Družbo so jim delali še prijatelji iz Go-
dalnega orkestra in Oktet fantov, večer pa je povezovala Nataša Tič Ralijan.  
Obeležili smo Ta veseli dan kulture pod pokroviteljstvom župana z glasbeno 
predstavo Režijska vaja za opero in še bi lahko naštevali. Zvrstilo se je 19 do-
godkov in vsak izmed njih nosi sedaj svojo zgodbo. 
Festival Stična je projekt mladih iz Kulturnega društva Stična. Ponosni smo, da 
smo letos zaključili že 16-ega po vrsti. Zato se organizatorji želimo naprej za-
hvaliti. HVALA vsem sponzorjem in donatorjem. Hvala Občini Ivančna Gorica, 
Cistercijanski opatiji Stična in Muzeju krščanstva na Slovenskem. Hvala Knji-
žnici Ivančna Gorica, baru Jama in vsem ostalim, ki so na kakršen koli način 
pripomogli k mozaiku letošnjega festivala. In ne nazadnje hvala vsem članom 
in članicam Kulturnega društva Stična, ki so z veliko požrtvovalnostjo in dobro 
voljo ustvarili Festival Stična 2015.
Nasvidenje prihodnje leto!

Kulturno društvo Stična

Zbor Chorus Sitticensis 
razvajal poslušalce z 
adventnimi pesmi
V soboto, 28. novembra, je v Opatovi kapeli potekal kon-
cert slovenskih adventnih pesmi zbora Chorus Sitticensis 
pod vodstvom dirigenta Luke Posavca. Poslušalci so lahko 
slišali veliko slovenskih adventnih pesmi in nekaj samo-
spevov, ki jih je zapel znani slovenski basist Janez Kunavar. 
Pravijo, da kjer utihne govorica, se začne glasba. Glasba je pravzaprav jezik lju-
bezni in hrepenenja. In prav to so nam pevci želeli sporočiti s petjem sloven-
skih adventnih pesmi. Na koncertu smo lahko slišali pesmi kar devetih sloven-
skih skladateljev, med njimi tudi samospeve Rada Simonitija, ki jih je izvajal 
Janez Kunavar. Janez se v zadnjem času pevsko izpopolnjuje pri mednarodno 
uveljavljenem opernem in koncertnem tenoristu Juriju Reji. Eden Janezovih 
odmevnejših dosežkov je prvo mesto na Mednarodnem festivalu ruske pesmi 
v Škofji Loki, v kategoriji profesionalni solisti. Zbor je na orglah spremljal orga-
nist Žiga Jernejčič. Posebej za ta dogodek je zbor natisnil koncertno knjižico, v 
kateri so poleg celotnega adventnega programa predstavljeni tudi zbor, skla-
datelji, dirigent, organist in solist.

Obiskovalce je najprej pozdravil 
predsednik KD Stična Marko Grablje-
vec, nato pa še župan občine Ivančna 
Gorica Dušan Strnad. Župan je česti-
tal številnim kulturnim ustvarjalcem, 
ki delujejo v občini in so tudi letos 
pripravili številne kulturne dogodke. 
Ob tej priložnosti je imel prijetno 
dolžnost, da je predstavil publikacijo 
z naslovom Ustvarjalci kulture v obči-
ni Ivančna Gorica, ki ga je izdala Zve-
za kulturnih društev Ivančna Gorica. 
Knjižica, v kateri so predstavljena vsa 
kulturna društva in kulturne ustano-
ve, ki delujejo v občini Ivančna Gori-

ca, je bila izdana ravno za praznik Ta veseli dan kultu-
re. Kot je povedal župan, je publikacija odlično zrcalo 
kulturnega utripa v naši občini, ki bo zagotovo dobro 
sprejeta tudi pri številnih obiskovalcih.
V nadaljevanju so člani Slovenskega komornega glasbe-
nega gledališča pripravili zabaven večer z glasbeno-gle-
dališko predstavo Režijska vaja za opero Gospodovalna 
služkinja. Slednja je zamišljena kot izobraževalna pred-
stava za mladino in odrasle, v kateri na komičen način 
prikažejo, kako nastaja sodobna operna predstava. Na 
stiškem kulturnem odru je tako minil še eden izmed 
mnogih kulturnih dogodkov, s tem pa se je uspešno 
zaključil že 16. Festival Stična, v sklopu katerega smo 
letos lahko obiskali kar 21 festivalskih dogodkov.

Matej Šteh

Chorus Sitticensis je bil ustanovljen leta 2012 v župniji Stična. V njem trenu-
tno prepeva 25 pevk in pevcev, ki pri cerkveni glasbi v župniji Stična sodelu-
jejo vsako drugo in četrto nedeljo v mesecu ter za večje cerkvene praznike. 
Prepevali so tudi že v Nemčiji, sodelujejo z orkestrom, solisti in drugimi zbori. 
S tem programom je zbor že nastopal 14. novembra na dnevu Slovenskih cer-
kvenih glasbenikov v Stiški baziliki, 13. decembra v Šentjakobski cerkvi v Lju-
bljani in prav tako 19. decembra v Moravčah. V velikonočnem času pa bodo 
stiški pevci predstavili velik projekt, na katerega se že sedaj vneto pripravljajo.

Alenka Sinjur 
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Koncert MoPZ Dob z naslovom »V HRIBIH SE DELA DAN«
Ko začne narava dobivati mavrično 
podobo, iz mošta nastane vino in 
doma zadiši po pečenem kostanju 
vemo, da je čas, ko pevci Moškega 
pevskega zbora Dob za vas pripravlja-
mo nekaj novega. In tako je bilo tudi 
letos. V nedeljo, 29. novembra 2015, 
smo v prostorih Osnovne šole Ferda 
Vesela Šentvid pri Stični pripravili že 
3. samostojni koncert. 
Pevci Moškega pevskega zbora Dob 
pod vodstvom Mateja Vovka smo v 
štirih letih delovanja postali pomem-
ben člen utripa krajevnega dogaja-
nja. S petjem bogatimo dogajanje v 

domačem kraju, radi pa se odzovemo 
tudi povabilu izven občine. 
Koncert smo poimenovali »V HRIBIH 
SE DELA DAN«. Večer je bil tematsko 
obarvan in je skozi pesmi opeval le-
pote narave, predvsem gora, v tej 
mali, čudoviti podalpski deželi, v ka-
teri nam je dano živeti. 
Priprave na koncert so bile zahtevne 
in potrebno je bilo veliko dobre volje 
in potrpljenja. Organizacija koncerta 
pa poleg »pevskih« priprav zahteva 
še ogromno ostalega, in sicer privabi-
ti je potrebno obiskovalce, sponzorje 
in mnogo drugih podrobnosti, ki so 

potrebne za samo izvedbo. Seveda 
pa imamo pevci tudi vso podporo 
svojih boljših polovic, ki poleg dru-
gega poskrbijo za pogostitev po kon-
certu. Ob tej priložnosti se jim za vso 
podporo in pomoč, ki nam jo nudijo, 
iskreno zahvaljujemo.
S prvo pesmijo smo se z »mini bu-
som« poslovil« iz Šentvida in pot 
nadaljevali proti Gorenjski, tudi do 
Kekčeve dežele, kjer smo se srečali 
s Pehto, ki je poskrbela za humori-
stične vložke, ob snidenju pa nas je 
nagradila tudi s svojimi zeliščnimi 
»flaškami«. Skozi izbor pesmi smo 
tako potovali na Triglav in nazaj proti 
Šentvidu.
Gostje večera so bili Mešani pevski 
zbor Kulturnega društva Nazarje. Na 
koncertu so zapeli tudi otroci iz Doba, 
ki so se zbrali prav za to priložnost in 
nam pod vodstvom Urške Petek za-
peli Kekčeve pesmi. Jan Verbič pa je 
Pehti zaigral tudi na harmoniko. Kon-
cert so s svojo veščino popestrili tudi 
»dobuski« pritrkovalci. V slogu teme 
koncerta je bil pripravljen tudi oder, 
za kar smo poskrbeli člani MoPZ Dob, 
članice KŠD DOB – »papirčkarce«, pa 
so izdelale čudovite planinke in enci-
jane. Avla osnovne šole Ferda Vesela 
je bila polna do zadnjega kotička. V 

zraku je bilo čutiti pozitivno energijo 
in dobro voljo. 
S pomočjo povezovalcev Melite in 
Marka, ki sta lepo prepletala nasto-
pe z vezno besedo, je čas hitro minil. 
Po končanem uradnem delu so naše 
boljše polovice pripravile pogostitev. 
Obiskovalci so nam ob druženju za-
upali svoje občutke in zadovoljstvo 
nad prijetnim večerom. 
S svojo prisotnostjo pa sta nas poča-
stila tudi župan občine Ivančna Gori-
ca Dušan Strnad in podžupan Tomaž 
Smole.

Večer je bil lep, poln zadovoljstva in 
pozitivne energije. V posebno zado-
voljstvo nam je, ko vidimo vesele in 
nasmejane obraze obiskovalcev, kar 
nam daje potrditev, da smo na pravi 
poti in je bil naš namen dosežen. Na-
men, da bo spomin na ta večer prije-
ten in lep za vse.
Člani MoPZ Dob se lepo zahvaljujemo 
obiskovalcem, donatorjem ter vsem, 
ki so kakor koli pripomogli k izvedbi 
tega prelepega dogodka. 

Za MOPZ DOB Melita Hočevar Bregar

KD Vidovo na obisku pri  
Pojoči družbi v Beogradu 
Ko smo se po koncertu zamejskih 
pevskih zborov družili s slovenskimi 
pevkami Pojoče družbe KD Sava iz 
Beograda, smo se dogovorili, za obisk 
ŽPZ in MPZ Vidovo v Beogradu in sku-
paj zapojemo v njihovi novi domovini. 
Počasi, a zanesljivo so se priprave in 
dogovarjanja s Slovenci v Beogradu 
zaključila in uskladila. Dogovorili smo 
se za gostovanje v času za od 6. do 8. 
novembra. 
Prišel je čas odhoda in pevkam, pev-
cem so se pridružili še drugi člani 
sekcij KD Vidovo. Kljub meglenemu 
in turobnemu vremenu zunaj, je bilo 
razpoloženje na avtobusu vse prej kot 
turobno. 
Ko smo prispeli Beograd, smo se naj-
prej ustavili v Slovenski ambasadi, 
kjer nas je sprejel odpravnik poslov, 
saj trenutno še ni imenovan velepo-
slanik v republiki Srbiji. Predstavil 
nam je delo in pomen veleposlaništva 
Republike Slovenije v tujini. Za slovo 
smo tako pevke kot pevci zapeli po 
eno pesem.
Po končanem sprejemu na Slovenski 
Ambasadi nas je pričakal gospod Du-
šan Krivec, ki nas je vodil do našega 
kraja bivanja v prostorih župnišča cer-
kve Blažene Device Marije v Neimaru. 
No, da nismo pozabili, zakaj smo prišli 
v Beograd, pa nas je spomnil zboro-
vodja Urban, saj smo takoj po nasta-
nitvi imeli pevske vaje v večnamenski 
dvorani. Po večerji se nam je pridruži-
la tudi gospa Barbara Kramar Boško-
vič, članica naših gostiteljic, ki nam je 
ves čas pomagala pri organizaciji in 
izvedbi gostovanja pri njih. 
Drugi dan smo se po zajtrku odpravi-
li na ogled Beograda. Najprej smo se 
odpeljali do Zemuna, ki je danes del 
Beograda. Vse, kar smo večina po-
slušali o Karađorđevićih, Titu, Vuku 
Karadžiću v času šolanja, je naenkrat 
dobilo sliko – umestitev v prostor. 
Vožnja mimo stadiona NK Partizan in 
ogled Hiše cvetja nam je obudilo spo-
mine na čas, ki smo se ga večina po-

tnikov dobro spominjali. Ko smo prišli 
do cerkve svetega Save, smo vsi ostali 
brez besed. Samo beseda veličastno 
ni dovolj, da bi opisala lepoto in pro-
stornost te cerkve. Nato smo se opra-
vili še na Kalemegdan, od koder smo 
videli sotočje Save in Donave, spreho-
dili smo se še po ulici Knjez Mihajlova, 
ki povezuje Trg revolucije in Kaleme-
gdan in je pravo trgovsko in družab-
no središče mesta. Tu se nahaja cela 
vrsta spomenikov, reprezentativnih 
zgradb in slikovitih meščanskih hiš, ki 
so nastale v 70-ih letih 20. stoletja. 
Po vrnitvi smo se pripravili na nastop 
v Katedrali Blažene Device Marije sku-
paj s svojimi gostitelji člani Slovenske-
ga kulturnega društva Sava in pevk 
Pojoče družbe. Našega koncerta se je 
udeležil tudi gospod nadškof Stanislav 
Hočevar. Na začetku koncerta sta nas 
vse skupaj pozdravila predsednik Kul-
turnega društva Sava in predsednik 
Kulturnega društva Vidovo. Za zaklju-
ček koncerta smo skupaj kot mešani 
pevski zbor zapeli Šentviško himno 
Pa se sliš. Gospod nadškof se nam je 
zahvalil za obisk, lepo petje in nas ob 
slovesu povabil k nedeljski maši v cer-
kev Kristusa Kralja v center Beograda.
Po koncertu smo se zbrali v večna-
menski dvorani ob prigrizkih, ki so 

nam jih pripravili naši prijatelji. Med 
pogovorom smo stkali še globlje vezi. 
Večer smo zaključili s prepevanjem 
pesmi. Slovo, ki je sledilo, je bilo gan-
ljivo, vendar v pričakovanju ponovne-
ga snidenja na Taboru pevskih zborov.
V nedeljo po maši smo si ogledali še 
prostore nadškofije in se nato odpra-
vili nazaj v župnišče na zajtrk in nato 
pot proti domu.
Vse prehitro je prišlo slovo od Slovenk 
in Slovencev iz Slovenskega kultur-
nega društva Sava,   Barbare Kramar 
Bošković in spoštovane Nuše Gerden. 
V imenu članov KD Vidovo, ki smo se 
udeležili koncerta in obiska Beograda, 
se vam zahvaljujemo in kličemo nasvi-
denje na Taboru pevskih zborov v ju-
niju 2016. Seveda pa hvala tudi pred-
sedniku MPZ Vidovo Borisu Sadarju, 
ki je vodil organizacijo na naši strani.
Da je bila naša pot kar se da brez skr-
bi, so nam pomagali: Občina Ivančan 
Gorica, Acrytech, Mizarstvo Vencelj, 
Gostilna Jankl, Bar Salon, Gostilna na 
Sokolski, Alkemist, Pekarna dobrot, 
Franc Rakar, Salon Pravljica lepote in 
Izletniška kmetija Klemenčič.
Hvala še enkrat vsem in vsakemu po-
sebej!

Tanja Lušina

BOŽIČNO-NOVOLETNI  
KONCERT V ŠENTPAVLU

Vaščani Šentpavla vas vabimo na božično-novoletni koncert,

 ki bo v nedeljo, 27. 12. 2015, ob 18. uri, 
v cerkvi sv. Pavla v Šentpavlu.

Nastopajoči:
Stiški kvartet • Moški pevski zbor Prijatelji • Eva Medved, citrarka • 

Tom Kobe, solist • Špela Sellak, pianistka •  
Vokalna skupina Voluntariat

Naj bodo praznični, decembrski trenutki še posebno lepi 
in naj vam glasba ogreje srce …

Vaščani Šentpavla
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17.  srečanje Šentvidov 
Pred sedemnajstimi leti je dozorela 
ideja, da bi se po vsej Sloveniji pove-
zali kraji z imenom Šentvid. Pobuda 
za srečanje Šentvidov Slovenije je 
prišla iz pevskih vrst, zato se vsako 
leto v drugem Šentvidu srečamo pev-
ski zbori iz Šentvida pri Grobelnem, 
Šentvida pri Stični, Šentvida pri Pla-
nini, Šentvida pri Lukovici in Šentvida 
pri Ljubljani. Na zadnjem srečanju v 
Šentvidu pri Ljubljani smo se dogo-
vorili, da bi s petjem obeležili 70 let 
konca druge svetovne vojne in smo 
izbrali domoljubno tematiko. 
V soboto popoldne 24. oktobra 2015 
smo se z avtobusom odpeljali proti 
Celju in nato v Šentvid pri Grobel-
nem. Organizatorji so nam pripravili 
lepo dobrodošlico v dvorani kultur-
nega doma, takoj za tem pa je sledi-
la tonska vaja zborov po določenem 
razporedu. Na večernem koncertu je 
nastopajoče in obiskovalce pozdra-
vil župan občine Šmarje pri Jelšah 
Stanko Šket in poudaril pomembnost 

medsebojnega druženja, sploh v teh 
časih. »Malo nas je in moramo dr-
žati skupaj« je še dodal. Zbori so se 
predstavili s pesmimi, ki so poveza-
ne z domoljubno temo. Druženje po 
nastopu je bilo prijetno z veliko petja 
in plesa, kar je pripomoglo k sprošče-

nemu vzdušju in prijetnemu klepetu, 
saj se po toliko letih sodelovanja že 
skoraj vsi poznamo med seboj. Ko 
smo se vračali dmov, smo bili srečni, 
saj smo dobro peli in bili polni prije-
tnih vtisov.

Tanja Lušina

VABILO
Mestno kopališče Višnja Gora vas s pomočjo organizatorjev - Krajevne 

skupnosti Višnja Gora in Turističnega društva Višnja Gora vabi

v torek, 29. 12. 2015, ob 16.30, 
na predstavo za otroke v izvedbi Bratov Malek in  

Rekreacijsko - ustvarjalnega društva Eleja,
kjer nas bo predvidoma ob 17. uri obiskal tudi dedek Mraz.

Vsem občankam in občanom želimo lepe božične praznike ter praznika 
samostojnosti in enotnosti, v prihajajočem letu pa obilo zdravja, sreče in 

zadovoljstva.

Koncert ženskega pevskega zbora Harmonija

Pesem združuje in povezuje
Pevke ŽPZ Harmonija smo se 28. 
novembra 2015 v Kulturnem domu 
Ivančna Gorica s celovečernim kon-
certom predstavile že šesto leto za-
pored.
V našem zboru je nastalo kar nekaj 
sprememb. Od januarja 2015 nas 
vodi zborovodkinja Gabrijela Cedil-
nik. Pridno vadimo in z novim zago-
nom zremo v prihodnost. Tokrat smo 
koncert pripravile malo drugače. V 
goste smo povabile pevke Društva 
podeželskih žena Tavžentroža Trebel-
no in Mešani pevski zbor Univerze za 
tretje življenjsko obdobje Grosuplje. 
Zapele smo 19 pesmi. Pri nekate-
rih izvedbah sta bila instrumentalna 
spremljevalca Urška Petek na klavirju 
in Primož Cedilnik s harmoniko. Ne-
kaj pesmi smo zapeli vsi trije zbori 
skupaj, kar je ponazarjal že naslov 
koncerta. Kot gostja je nastopila tudi 

mlada umetnica, violinistka Ana Bla-
ževič Arko, dijakinja SŠ Josipa Jurčiča.
Za koncert smo dvorano polepšale 
z razstavljenimi ročnimi deli Majde 
Fink in z razstavo oljnih slik z različno 
tematiko avtoric Adele Margite Pe-
tan in Mimi Tratar. 

V veliko veselje nam je bilo, ker ste 
si vzeli čas in napolnili dvorano Kul-
turnega doma v Ivančni Gorici. Tudi 
druženje po koncertu je potrditev, da 
pesem res združuje in povezuje. 

Mimi Tratar

V Temenici premiera 
komedije Stevardese 
pristajajo
V petek, 6. novembra, so člani Kulturnega društva Temenica premierno pred-
stavili komedijo francoskega avtorja Marca Camolettija Stevardese pristajajo 
(Boeing – Boeing).
Če se vam zdi ustaljeno življenje dolgočasno, se boste zlahka vživeli v vlogo 
uspešnega arhitekta, ki v svojem stanovanju spretno po točnem urniku me-
njuje kar tri ljubice, ki so hkrati tudi njegove zaročenke. Vse so stevardese 
in letijo za različne letalske družbe na različnih linijah. O svojem zanimivem 
življenju vzneseno pripoveduje tudi mladostnemu prijatelju, ki ga obišče in se 
za nekaj časa nastani pri njem. Kmalu je tudi ta deležen ljubezenskih kolobo-
cij, ki se napletejo zaradi uvedbe hitrejših urnikov letalskih družb. Vse nastale 
situacije sicer spretno, a že z veliko nepotrpežljivostjo rešuje tudi arhitektova 
gospodinja, ki obvlada hišno rutino in se hitro prilagaja gospodarjevemu ur-
niku. Zapleten klobčič na koncu močno poveže tudi ljubezenskega mojstra in 
kar nekako oddahne si, ko njegove drage stevardese spontano odidejo. Le ena 
od njih se izkaže z resnično ljubeznijo.

Godala so zakon, lutke pa tudi                
Violinska in lutkarska delavnica

5. – 7. februar 2016
KAJ SE GREMO (violina):
Igranje violine je trdo delo. Igranje 
violine je užitek in zabava. Oboje 
drži. V okviru tridnevnega seminarja 
želimo z mladimi, pa tudi malo sta-
rejšimi violinisti (in violisti) uživati 
ob izpopolnitvi individualne tehnike 
igranja, nato pa užitke usmeriti na 
skupinsko muziciranje in zabavo.

Seminar je mišljen kot dopolnitev 
dela na glasbenih šolah, kot nadalje-
vanje ukvarjanja in uživanja z violino 
po končani glasbeni šoli in seveda kot 
nadgradnja že pridobljenega znanja.
V okviru individualnih ur se bodo 
glasbeniki z mentorico posvetili ra-
zvoju violinske tehnike in izdelavi no-
tnega materiala, imeli bodo tudi mo-
žnost sodelovanja s korepetitorko. V 
okviru skupinskih ur pa bo poudarek 
na učenju igranja po posluhu, razvoju 
improvizacije, razvoja teoretičnega 
glasbenega znanja z igranjem spre-
mljave v akordih. Vse skupaj bo prila-
gojeno vsakemu glasbeniku posebej, 
odvisno od njegovega nivoja znanja.

KAJ SE GREMO (lutke):
Ukvarjanje z lutko je zelo zabavno, 
da pa lutka resnično zaživi, je potreb-
no znanje in seveda tudi nekaj vaje. 
Mentorica bo v okviru tridnevnega 
seminarja skušala približati lutkovno 
animacijo začetnikom in jo nadgradi-
ti s tistimi, ki imajo na tem področju 
že izkušnje. Tokrat se bomo seznanili 
z mimično lutko. Spoznali bomo glav-
ne zakonitosti te lutkovne tehnike. 
Pogovorili se bomo o animatorjevi 
vlogi in vlogi lutke na odru. Naučili se 
bomo pravilnega odpiranja ust (teh-
nika govorjenja po zlogih). 
Da bo lutka zaživela, se bomo posku-
šali natančneje ukvarjali s pravilnim 
gibanjem lutkine glave in roke. Ko 
bomo znali oboje uskladiti, se bomo 
posvetili še gibanju celotnega lutki-
nega telesa (hoja, razne geste, diha-
nje …). Obenem bomo obravnavali 
tudi gibanje animatorjevega telesa, 
ki ga bomo uskladili z gibanjem lutke.
Seminarja se lahko udeležijo vsi po-
tencialni lutkarji in lutkovni navdu-
šenci od 7-99 let. Seminar je mišljen 

kot spoznavanje lutkovne animaci-
je in kot nadgradnja že obstoječih 
znanj, zato bo prilagojen vsakemu 
udeležencu posebej. Izvedli ga bomo 
v dveh skupinah, ki bosta oblikovani 
glede na predhodno znanje ter po 
starosti udeležencev.

KAJ LAHKO UDELEŽENCI  
DELAVNICE PRIČAKUJETE:
• Napredek na tehnični ravni • 
Napredek na muzikalni/ustvarjal-
ni ravni • Veliko zabave •Pomoč 
pri odpravljanju treme • Zagon za 
nadaljnjo vadbo in muziciranje/
ukvarjanje z lutkovno animaci-
jo                                                                                                                                         

MENTORICI: EVA BABIČ  POLONA 
UDOVIČ FURLAN

Rok prijave: 22. 1. 2016.  
Več informacij o seminarju in prija-
vi dobite na: Tina Mlakar: ghtina@
gmail.com in 041/870-234 (po 15. 
uri). 

6. uprizoritev Živih jaslic
v Velikih Češnjicah

 

SOBOTA, 26. 12. 2015, ob 17.30 
Velike Češnjice, Šentvid pri Stični 

Prisluhnite božični zgodbi in v čudovitem naravnem okolju, med prijazni-
mi domačini, podoživite skrivnost božične noči. 

Vljudno vabljeni!

Na odru in za njim so predstavo za vas pripravili Borut Sever, Cveta Suknaič, 
Dejan Prosen, Darja Osvald, Eva Grandovec, Ema Lavrih, Tanja Fajdiga, Janez 
Koleša in Lenart Lavrih. Če se vas je polotila radovednost, kako je krmiliti med 
tremi ženskami, vas prisrčno vabimo na let z nami na kakšnem izmed naših 
gostovanj. Ponovitev predstave bo tudi v Temenici, 7. februarja 2016, ob 18. 
uri. Vljudno vabljeni!

Saša Koleša
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V Temenici dobrodelno in  
izobraževalno z roko v roki
Kulturno društvo Temenica vsako 
leto, tokrat že četrtič, pripravi celole-
tne dogodke na različne teme. Leto-
šnji projekt je potekal pod naslovom 
ZAČIMBE SKOZI LETO.
V petek, 20. novembra, ob 18. uri 
je bilo predavanje, ki ga je izvedla 
zeliščarka Jožica Bajc Pivec na temo 
začimbe z domačega vrta. Takoj po 
predavanju je sledil ogled likovne 
razstave del, ki so prispela na razpi-
san natečaj Kulturnega društva Te-
menica. Prireditev je spremljala tudi 
razstava začimb ter razstava kruha, ki 
so ga spekle pridne gospodinje. Pro-
stovoljke Rdečega križa se z veseljem 
pridružimo, da to prireditev obogati-
mo tudi s humanitarnim dejanjem. 
Povabile smo gospodinje in vse, ki 
radi pečejo kruh, da se s svojim kru-
hom udeležijo razstave (lahko je bel, 
črn, ajdov, zeliščni, iz krušne peči ali 
iz kruhomata).
Obiskovalce razstave smo povabili, 
naj si izberejo kruh in darujejo pro-

stovoljni prispevek, ki ga bomo po-
darili Podružnični šoli Temenica. Z 
darovi smo zbrali 114 evrov.
Pri predaji tega prispevka je bilo na 
Podružnični šoli Temenica res ganlji-
vo, kako učitelji pripravljajo te naše 
male učence tudi praktično za življe-
nje. Zmotili smo jih ravno med pri-
pravami na bazar. Ponosno so pove-
dali, da so tudi njihove mamice pekle 
kruh.

Na tem mestu bi se še enkrat iskreno 
zahvalili vsem gospodinjam za podar-
jen kruh in sodelovanje. Prihodnje 
leto pa ponovno vabimo, da se nam 
pridružite v še večjem številu.
Vsem članom in članicam RK Teme-
nica ter vsem krajankam in krajanom 
KS Temnica pa v novem letu 2016 
želimo, da vam sonce sreče sije in ži-
vljenje v lepo pesem zlije!

Za RK Temenica Nada Hribar 

Vseslovenska razstava 
jaslic na Ptuju
Na razstavi jaslic na Ptuju je sodeloval br. Bernad Rajbar 
iz Stične
V petek, 4. decembra 2015, 
so v križnem hodniku mi-
noritskega samostana na 
Ptuju odprli vseslovensko 
razstavo jaslic. Soorgani-
zatorji razstave so Društvo 
ljubiteljev jaslic Slovenije, 
Turistično društvo Ptuj in 
Minoritski samostan sv. 
Petra in Pavla ter posame-
zni sodelujoči razstavljalci. 
Na otvoritveni slovesnosti 
v refektoriju samostana je 
zgodovino jaslic in njihov 
pomen predstavil pater dr. 
Leopold Grčar, frančiškan 
z Brezij. Nagovoril nas je z 
besedami papeža Benedik-
ta XVI.: »Jaslice so šola ži-
vljenja, kjer se lahko učimo 
skrivnosti pravega veselja. 
Veselje ne obstaja v imeti 
mnogo stvari, ampak čuti-
ti se ljubljeni od Gospoda, 
narediti se kot dar za druge 
in v tem, da imamo radi druge.« 
Čeprav na Ptuju velikonočne in božične razstave pripravljajo že vrsto let, bo 
letošnja razstava nekaj posebnega. Med drugim velja izpostaviti kar dve toni 
težke jaslice pred vhodom v minoritski samostan, ki jih je pred več kot 15 leti 
izdelal Stane Vuga iz Goriških Brd. Med 94 jaslicami iz različnih materialov: 
gline, lesa, papirja, ličkanja, voska, so tudi jaslice v sveči iz voska meniha iz 
stiškega samostana Bernarda Rajbarja. Ob tem nam spomin obudi razstavo 
njegove katedrale iz voska lansko leto v Muzeju krščanstva v Stični, kjer je raz-
stavo prav tako uvedel pater dr. Leopold Grčar, vodilni poznavalec zgodovine 
jaslic pri nas. 

Marija Samec

PUSTNA POVORKA NA SOKOLSKI 2016 
Čeprav je pred nami najbolj čaroben čas leta, čas božično-novoletnih praznikov, se že oziramo tudi v čas po no-
vem letu, ko se bodo začele priprave na najbolj šegav in norčav čas leta -pustovanje 2016. Tudi prihodnje leto 
bo na pustno soboto, 6. februarja 2016, potekala PUSTNA POVORKA NA SOKOLSKI v Ivančni Gorici. 
K sodelovanju že sedaj vabljeni tako posamezniki kot organizirane skupine: pevci, igralci, plesalci, likovni ustvar-
jalci, športniki, turistična društva, gasilska društva, šolski razredi, vrtčevske skupine, poslovni kolektivi … skrat-
ka, vsi ljudje dobre volje in vseh starosti. 

Za vse prijavljene maske bo zagotovljeno okrepčilo, tiste najbolj izvirne  
in zanimive pa bodo tudi nagrajene.

Prijave se že zbirajo na: turizem@ivancna-gorica.si, ali 781 21 28 (Zavod Prijetno domače).
Dobimo se na Sokolski! Na pustno soboto, 6. februarja 2016!



26 december 2015 številka 10Šport

NK Ivančna Gorica zaključuje leto 2015
V NK Ivančna Gorica počasi zaključu-
jemo s treningi in se tako poslavlja-
mo od leta 2015. Za nami je prvo leto 
samostojnega delovanja, v katerem 
je bil tudi ves otroški in mladinski 
program priključen enotni blagovni 
znamki NK IVANČNA GORICA. No-
gometna šola je po svojih petih letih 
delovanja izpolnila svoje poslanstvo, 
za kar smo ji vsi člani vodstvene 
strukture NK Ivančna Gorica izredno 
hvaležni. S prenosom upravljanja 
otroških in mladinskih selekcij na NK 
Ivančna Gorica smo se odločili tudi 
za nekaj novih potez pri sami politi-
ki delovanja kluba. Prekinili smo vsa 
sodelovanja z okoliškimi klubi, ki niso 
sprejeli naših dolgoročnih načrtov 
in tako več priložnosti dali fantom iz 
domačega okolja. Okrepili smo delo 
in sodelovanje z okoliškimi vrtci in 
šolami. Trenutno imamo v projekt 
NOGOMETNE URICE vključeno oko-
li 100 vadečih otrok od 5-10 leta. V 
prihodnje mislimo pri tem projektu 
delo še dodatno izboljšati, trenutno 
pa imamo pri tem nekaj kadrovskih 
in finančnih omejitev. S prekinitvijo 
sodelovanja z okoliškimi klubi pri se-
lekcijah U-13 in U-15 so posledično 
rezultati nekoliko slabši, a upamo, da 

bomo z dobro vadbo ta primanjkljaj 
postopoma nadoknadili. Glavna cilja 
omenjenih selekcij za leto 2016 sta 
prav gotovo obstanek v tekmovanjih, 
v katerih nastopamo ter zadržati 
igralski kader, s katerim razpolaga-
mo. Fantje teh dveh selekcij do zim-
skega premora trenirajo trikrat te-
densko na igrišču z umetno podlago.
 Vse mlajše selekcije U-8, U-9, U-10 
in U-11 trenutno nastopajo v zim-
skih ligah Dolenjsko-Posavske regije 
in imajo svoje tekmovalne obvezno-
sti na vsakih štirinajst dni. Selekcija 
U-8 nastopa v zimski ligi, ki se odvija 
v Šentjerneju. V ekipi imamo kar 16 
fantov letnika 2008. Selekciji U-9 in 
U-10 nastopata doma, saj je organi-
zator lige naš nogometni klub. Selek-
ciji imata tekme vsakih štirinajst dni. 
Selekcija U-11 nastopa v zimski ligi 
Dolenjske v Novem mestu, ki jo orga-
nizira ŠD TIAN Jasmin Kurtič. Fantje 
so talentirani in željni uspeha, njihov 
cilj je sam vrh lige. Odigrali so že dve 
tekmi, eno po boljši igri žal izgubili, 
drugo pa zmagali. 
Trenutno imamo največ težav s 
kadetsko in mladinsko selekcijo, 
predvsem zaradi zahtevnega nivoja 
tekmovanja, ki je za naši ekipi kar 

nekoliko pretežek. Zato pri teh dveh 
selekcijah še vedno sodelujemo z NK 
Bravo iz Ljubljane. A letos smo se pr-
vič kljub omenjenemu sodelovanju 
znašli v izredno nezavidljivem polo-
žaju. Trenutno zasedamo zadnje me-
sto v drugoligaški konkurenci. Zaradi 
slabih rezultatov smo morali spreme-
niti trenerski team in poiskati nove, 
dovolj kvalitetne okrepitve.
Glavni in prvi cilj NK Ivančna Gorica 
pri omenjenih selekcijah je prav goto-
vo obstanek v drugoligaški konkuren-
ci. Z obstankom v ligi je povezan tudi 
finančni vložek s strani NZS Sloveni-
je. Nov strokovni kader in vodstvo 
kluba bomo storili prav vse, kar je v 
naših močeh, da bi s skupnimi in pa-
metnimi odločitvami zadržali ta nivo 
tekmovanja in s tem jedro domačega 
kadra igralcev za prvo moštvo.
Za konec naj omenimo, da v klubu 
za vse igralce in njihove starše ob 
zaključku in slovesu leta 2015 pri-
pravljamo zaključno prireditev, ki bo 
19. decembra 2015 med 9. in15. uro 
v športni dvorani Josipa Jurčiča. Vsi 
naši člani, starši, simpatizerji nogo-
meta in drugi vljudno vabljeni ...

Za NK Ivančna Gorica: 
Aleš Potokar in Simon Bregar

Članska ekipa NK Ivančna Gorica 
je dosegla neverjeten dosežek v 
jesenskem delu 3. SNL-center
Za nami je jesenski del sezone 2015/16 v 3. SNL center. Zastavljen cilj-prvo 
mesto po jesenskem delu prvenstva je dosežen z neverjetno gol razliko 27:1. 
Skoraj 1200 minut ekipa ni prejela zadetka. Prvi prvenstveni poraz po več kot 
enem letu se je zgodil v zadnjem krogu. Končna bilanca je deset zmag, dva re-
mija in en poraz, lahko pa bi bilo še bolje. V slovenskem pokalu nas je utrudila 
tekma z Olimpijo, kjer so fantje pustili izjemen vtis in če uspehu v prvem delu 
prvenstva dodamo še uvrstitev v osmino finala pokala NZS, je jasno, da je NK 
Ivančna Gorica pripravljena na večje izzive. 
Na sezono smo se dobro pripravili, dopolnili ekipo, kjer je bilo potrebno, opra-
vili skrbno pripravljene priprave, dobro izbirali tekmece za uigravanje ekipe 
ter dosegli visoko udeležbo na treningih. Vsekakor sem z delom trenerja Safe-
ta Hadžiča, njegovega pomočnika Matica Čoko Lukmana ter Andreja Lovriča, 
ki skrbi za igralski kader, izredno zadovoljen. Ekipa je na visokem nivoju in 
vem, da ima še ogromno rezerve. Breme prvega favorita tekmovanja so igralci 
dobro prenašali. Igra naše ekipe v prvem delu prvenstva je bila izredno lepa 
in disciplinirana. Odigrali smo nekaj vrhunskih tekem z odlično obrambo in 
dobrim tempom, s katerim smo prihajali v priložnosti za dosego zadetkov. Je 
bilo pa tudi nekaj tekem, ki smo jih odigrali slabše, pa vseeno rutinirano zma-
gali. Na koncu sezone so nas pestile poškodbe, saj so poškodovani nastopali 
Pene, Snoj, Adamič, Kovačevič in vratar Vošnjak, kar se je poznalo v zadnjem 
krogu proti ekipi Brava. 
Pred nami je počitek in priprava na sklepni del prvenstva. Sistem tekmova-
nja se mi ne zdi najpravičnejši, saj nas na koncu, v kolikor bomo dosegli prvo 
mesto, čakajo še dodatne kvalifikacije za uvrstitev v 2. ligo. Podobno mnenje 
imajo tudi mnogi drugi nogometni delavci in funkcionarji. Menim, da bi raz-
širitev 2. lige na 16 ekip pripomogla večji zanimivosti  in posledično prinesla 
več prostora za razvoj mladih igralcev, ki prihajajo iz mladinskih selekcij. Vsako 
sezono vsaj 100 igralcev konča mladinski nogometni staž samo v 1. SML. Pro-
stora v višjih ligah za njih je malo in mnogo se jih odloči za končanje nogome-
tne kariere, ki so jo gradili in o njej sanjarili celo otroštvo.  
NK Ivančna Gorica je vsekakor pred velikim izzivom. Potrebno bo analizirati 
stanje v ekipi in pripeljati nekaj novih igralcev, ki jo bodo osvežili. Tega se 
zavedamo v upravi, pa tudi igralci sami. Pripravljen je že okvirni plan priprav, 
ki se pričnejo v januarju. Potrebno bo opraviti kvalitetne priprave, da bomo v 
zaključku »pravi«. Tu popolnoma zaupamo našemu trenerju Hadžiču in nje-
govi ekipi. V klubu se pripravljamo tudi na izboljšanje infrastrukture, posto-
pek za pridobitev gradbenega dovoljenja za izgradnjo reflektorjev na glavnem 
stadionu je že v teku. Dogradile se bodo tudi nove garderobe  na pomožnem 
igrišču, v načrtu pa je še nekaj drugih manjših investicij. 
Skratka prihajajoče leto bo naporno in treba bo močno zavihati rokave.

Predsednik NK Ivančna Gorica Rafael Koren 

Do konca NAPETO
V medobčinski ligi v namiznem teni-
su je ŠD Krka prevzelo organizacijo 
pokalnega ekipnega tekmovanja ob 
odpovedi organizacije Velikih Lašč. 
Tako je 29. 11. na Krki potekal turnir 
6 ekip. Naslov prvakov je branila do-
mača ekipa ŠD KGG Krka I, na turnir 
pa se je prijavila v nekoliko drugačni 
postavi. V skupinskem delu težav ni 
bilo ne za prvo niti za drugo ekipo 
Krke. Prva ekipa je zato v polfinalu 
igrala proti Stični 1 in jo tudi prema-
gala, Krka II pa je igrala proti Velikim 
Laščam, ki so na krilih Smrekarja (na 
turnirju je izgubil samo en dvoboj 
proti Mlakarju, ostalih 11 pa dobil) 
zaigrali precej bolje kot v skupinskem 
delu in slavili v odločilni partiji, kjer 
je igralka Lašč Zupan premagala adu-
ta Krke II Globokarja. V finalu sta se 
pomerili ekipi Lašč in domače Krke I. 
Na koncu pri rezultatu 4:4 v dvobojih 
in 0:2 v setih za igralko Lašč Zupan je 
kapetan KGG Krke I Kozinc pokazal 
vse svoje znanje in mirnost (in še bi 
lahko naštevali), da je preobrnil izid v 
domačo korist. V zadnjem setu je po 
zaostanku 0:5 slavil s 13:11. Da dre-
sov z napisom Stična nimajo samo za 
okras so igralci Stične 1 pokazali na 
tekmi za tretje mesto, ko so prema-
gali ekipo KGG Krka II in obranili lan-

sko tretje mesto. Na turnirju je bilo 
videti veliko lepih tekem.  
Končni vrstni red: 
1. ŠD KGG Krka I (Kozinc, Mlakar, Vo-
kal)
2. ŠD Velike Lašče (Smrekar, Erčulj, 
Zupan)
3. Stična 1 (Lampret, Kuhelj, Oven)
4. ŠD KGG Krka II (Vrhovec, Omahen, 
Globokar, Zrimšek) 
V ljubljanski ligi prva ekipa ŠD KGG 
Krka I v prvi ligi z eno prestavljeno 
tekmo prvi del tekmovanja končuje 
z izkupičkom 4 zmag in 4 porazov v 

sredini lestvice. Za omenjen dosežek 
sta največ posamičnih zmag prispe-
vala Mlakar in Omahen. Druga ekipa 
je brez zmage na zadnjem mestu po 
prvem delu tekmovanja, kljub temu, 
da so igralci pod vodstvom Mestnika 
prikazali ogromno znanja. Medtem 
je tretji ekipi v peti ligi le uspelo zma-
gati in tako je nakazala, da bo v nada-
ljevanju nanjo še kako treba računati. 
Prvi del sezone v četrti ligi pa igralci 
Stične zaključujejo s šestimi zmagami 
in tremi porazi, kar je odličen rezultat 
za ekipo, ki je v četrto ligo sicer prišla 
brez poraza v peti ligi. 

Bojan Vokal, 
Športno društvo Krka

Mladi kartist ponovno 
najboljši v državi
Tudi letošnjo sezono je mladi dirkač Mai Sadar iz Šentvida pri Stični končal več 
kot uspešno. V kategoriji Rotax Micro Max, v kateri je vozil že prejšnjo sezono, 
je zopet osvojil naslov državnega prvaka za sezono 2015. 
Poleg državnega prvenstva pa je odvozil tudi vse dirke za Sportstil pokal in 
osvojil odlično tretje mesto v skupnem seštevku, prvo mesto med slovenski-
mi dirkač. Skozi celo sezono je že tretje leto zbiral najboljša odličja. Glede na 
to, da je konkurenca vsako leto številčnejša, pa ima njegov uspeh še večjo 
vrednost. Dirke so potekale v treh državah, Sloveniji, na Hrvaškem in v Italiji. 
Njegova najljubša letošnja dirka pa je bila prav gotovo na Ptuju, ko je skozi 
celotno finalno dirko za ovratnik dihal prvemu dirkaču in ga prav v zadnjem 
ovinku tudi prehitel in v cilj prišel kot zmagovalec. Tako je šla zmaga v roke 
Slovencu in slovenski navijači so ga pospremili z glasnimi vzkliki. 
Uspeh pa, tako kot v drugih športih, ni samo njegov, ampak je posledica dela 
celotne epike. Tako bi se Mai rad zahvalil svoji ekipi in tudi svojemu klubu 
AMD Šlander Celje, ki je prav tako doseglo naslov državnega prvaka. Zahvala 
pa velja tudi sponzorju Transport Finec Borut za finančno podporo in spod-
budo.
Tudi v prihajajoči sezoni bo Mai dirkal v kategoriji Rotax Micro Max. Želimo 
mu veliko dobrih dirk in upamo, da vam bomo tudi naslednje leto lahko poro-
čali o njegovih uspehih.

Monika Sadar

V ospredju: Smrekar (Velike Lašče) proti Kozincu (ŠD KGG Krka)

Vokal, Kozinc in Mlakar. Prvaki 2015
PIVO KRAUS IZ POBRATENE  
OBČINE HIRSCHAID 
Prodajna mesta  - Ivančna Gorica in okolica: Pizzeri-
ja Kegeljček, Bar Furman, Fortuna No1, Dnevni bar 
Glorija, Klub bar, Prince pub, Bar jama, Viridin hram, 
Gašper bar, Lavričeva koča na Gradišču, Mestno ko-
pališče Višnja Gora, Kicbil; Litija: Bistro V&R, Pungi 
pub; Trebnje: Bencinski servis OMW.

NOVO: OSTRITEV ROČNIH NOŽEV
- ostrimo strokovno - samo na za ostritev nožev namenjenemu stroju DICK,
- ostrimo na vodno hlajenemu brusu, s kotom vpetja za rezanje 
  rdečega mesa,
- v postopku ostritve se rezilo v nobenem primeru ne pregreje,
- nože prejete v ostritev lahko praviloma prevzamete naslednji dan.

NOŽE LAHKO DOSTAVITE V TRGOVINE MESARSTVA MAVER V STIČNI IN 
VIŠNJI GORI. UGODNE CENE ZAGOTOVLJENE!
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zelo izkušeno ekipo, ki marsikate-
ro situacijo reši kar samoiniciativ-
no. Na ekipo sem zelo ponosen. 
Kljub manjšemu številu tekmo-
valcev je to vseeno bil dober tur-
nir, kjer so mlajše generacije 
imele možnost nabrati si novih 
izkušenj in motivacije za naprej. 
Manjše število tekmovalcev nam 
obenem predstavlja nov izziv, da 
jih naslednje leto na našo tek-
mo privabimo več. V klubu Kang 
smo hvaležni Pekarni Pečjak, ki je 

s svojo široko bero slastnega francoskega peciva poskrbela za polne želodč-
ke vseh tekmovalcev in trenerjev. Izjemna ekipa kluba Kang se je pri celoti 
organizaciji zelo potrudila: red sta vzdrževala Dragan Todić in Dejan Novak, 
poškodb se je strokovno lotil zdravnik dr. Gordan Mijovski, Žiga Klemenčič je 
natisnil diplome, Boštjan Milošević nam je pripravil odlično kosilo, da nam 
bo pokal ostal v najlepšem spominu, pa nas je fotografiral Zdravko Horvat.'«
Srečno ekipi kluba Kang pri organizaciji Taekwondo Pokala IvančnaGorica še 
naprej.

Darja Podpečnik
Foto: Zdravko Horvat

Šport

Klub Kang v formah konec leta 2015
SRBIJA KWON POOMSAE 
OPEN
Pod okriljem Taekwondo zveze Slo-
venije se je trenerka Taekwondo klu-
ba Kang Renata Mavrič, 31. 10. 2015 
udeležila mednarodnega turnirja A 
v poomsah (formah), ki je potekal v 
Beogradu. Slovenijo sta poleg nje za-
stopala tudi Rok Hožič – klub Orient 
in Rok Mohar – klub Šmartno Litija. 
Z Moharjem je Renata nastopila tudi 
v parih nad 30 let. Na tekmovanju je 
bila zelo pestra zasedba držav: Srbija, 
Hrvaška, Bolgarija, Rusija, Nemčija, 
Turčija in Ukrajina. Za Renato je bilo 
to tretje tekmovanje tako visokega 
nivoja. Do zdaj je tekmovala na Au-
stria open, prav tako turnir A, in na 
Evropskem prvenstvu v poomsah. 
''S svojim nastopom sem zadovolj-
na, saj sem se potrudila po svojih 
najboljših močeh in temu posvečala 
vse treninge in priprave. Seveda je še 
vedno veliko možnosti za izboljšave 

in popravke, saj se delo v poomsah 
nikoli ne konča. Prav tako sem zelo 
zadovoljna z nastopom v paru, saj žal 
ni bilo veliko časa za priprave. Za ta 
nastop sva se z Rokom namreč odlo-
čila v zadnjem trenutku,'' je povedala 
Renata. V kategoriji ženske do 40 let 
posamično je Renata osvojila odlično 
bronasto medaljo. Bron sta osvojila 
skupaj z Rokom tudi v parih. Na bron 
v parih je Renata še posebej pono-
sna, saj je premagala tekmovalko iz 
Bolgarije, ki je bila v posamični kate-
goriji eno mesto pred njo. To so bile 
prve medalje za Slovenijo na turnirjih 
A v poomsah nasploh.

ODPRTO PRVENSTVO HRVA-
ŠKE – CROATIA OPEN POOM-
SAE
V nedeljo, 22. 11. 2015, se je trener-
ka Taekwondo kluba Kang Renata 
Mavrič, pod okriljem TAEKWONDO 
ZVEZE SLOVENIJE udeležila odprtega 
državnega prvenstva Hrvaške. Repre-

zentanco Slovenije so zastopali še Rok 
Mohar in Sara Rozina iz Taekwondo 
kluba Šmartno Litija ter Rok Hožič iz 
Taekwondo kluba Orient. Na tekmo-
vanju je tekmovalo 260 tekmovalcev. 
Renata Mavrič je v kategoriji članic 
do 40 let stopila na najvišjo stopnič-
ko. Tudi na tem prvenstvu se je Re-
nata skupaj z Rokom Moharjem po-
merila v kategoriji parov +18 let, kjer 
sta prav tako osvojila prvo mesto. Po 
tekmovanju je Renata povedala: ''Z 
uvrstitvijo sem zelo zadovoljna in se 
že veselim naslednjih tekmovanj in 
treningov.'' Sara Rozina je tekmovala 
v kategoriji mladink do 17. let  in se 
uvrstila na 11. mesto. Rok Mohar je 
tekmoval v kategoriji članov do 40 let 
in osvojil zlato medaljo. Rok Hožič je 
tekmoval v kategoriji članov do 30 let 
in se uvrstil na 5. mesto.

TRENING FORM S TRENER-
JEM KURUCO V MARIBORU
V soboto in nedeljo, 28. in 29. 11. 

2015 sta trenerja Tomaž Zakrajsek 
in Renata Mavric iz kluba Kang so-
delovala na treningu form, ki ga je v 
Mariboru v centru Red Power vodil 
trener Branislav Kuruca iz Novega 
Sada. Trenirali so od 6. do 15. forme. 
Vadili so ročne in nožne tehnike ter 
hitrost  izvajanja form. G. Kuruca je v 
formah zelo uveljavljen tudi v svetov-
nem merilu, kjer je na enem izmed 

svetovnih prvenstev dosegel odlično 
5. mesto. Renata in Tomaž sta si tako 
lahko nabrala bogate izkušnje, še 
kako potrebne za nadaljnja tekmo-
vanja v formah in prenos znanja na 
mlajše generacije.

Darja Podpečnik
Foto: Rok Mohar

3. taekwondo pokal Ivančna Gorica

V nedeljo, 6. 12. 2015, se je že tretje 
leto zapored odvijalo mednarodno 
tekmovanje Pokal Ivančna Gorica. 
Sodelovalo je 22 klubov: 8 iz Hrvaške, 
2 iz Kosova, 1 iz Italije in 11 iz Slove-
nije. Po otvoritvi je Taekwondo klub 
Combat iz Zagreba predstavil veščine 
hapkida in taekwondoja. Pokazali so 
nekaj samoobrambe ter razbijanje 
desk. Kljub ponovi odlični organizaci-
ji in mednarodnem nivoju po zaslu-
gi tako hrvaških kot tudi slovenskih 
sodnikov pa je bilo, žal, tekmovalcev 
občutno manj kot prejšnji dve leti. 
Letos so v klubu Kang zabeležili 156 
tekmovalcev, lani 215 in predlani na 
prvem pokalu 301. Razlog vidijo v 
sočasnem Balkanskem prvenstvu v 
Novem Sadu, ki so ga zadnji hip pre-
stavili na isti datum, ki so ga Kangovci 
že dolgo imeli rezerviranega za svoj 
pokal. Balkanskega prvenstva se je 
udeležil del slovenske reprezentance, 
zagotovo pa tudi mnogi tekmovalci 
drugih držav, ki bi sicer prišli v Ivanč-
no Gorico, kot je to bilo v prejšnjih 
letih. Iz kluba Kang Ivančna Gorica je 
tekmovalo 20 tekmovalcev. 14 jih je 
tekmovalo v borbah in 12 v kicku. 6 
jih je  tekmovalo v obeh disciplinah. 
Tekmovalce so spremljali trenerka 
Renata Mavrič in pomočnik Aleš Te-
kavčič, ki je tudi tekmoval. V veliko 
pomoč sta bila Jure Tozon in Kenan 
Huseinović. Prav tako so pri pripravi 
tekmovalcem pomagali starši. Kang 
bo moral borbe še malo trenirati, da 
se bo v prihodnje lahko ponovno uvr-
ščal med prvi pet, zelo dobro pa so se 
odrezali najmlajši Kangovci v kicku, 
kjer so dosegli klubsko 1. mesto in 

tako pometli z vso konkurenco (2. 
Orient, 3. Gaiana, oba iz Ljubljane).
V kicku sta Maksim Muhl in Žiga Pra-
njič Kamnikar dobila medaljo za so-
delovanje. Maks Brčan je enega tek-
movalca premagal in si tako pribrcal 
tretje mesto. Tija Novak je v prvem 
krogu premagala Saro Špoljar Mura-
tović Orient, v finalu Nikolino Zarič in 
tako osvojila odlično prvo mesto.
V borbah so bili rezultati sledeči: 
Maks Brčan, dečki -27kg, je osvojil 
tretje mesto. Maks se je v zadnji bor-
bi proti Ožboltu Molju, Silla, odlično 
boril in tako v svojem prvem med-
narodnem tekmovanju osvojil kar 4 
točke (16:4), kar je za prvič odličen 
rezultat. Tibor Rozina, dečki -33kg, 
je z razliko le ene točke izgubil proti 
Anžetu Pricu (7:6), Šmartno Litija, in 
osvojil tretje mesto. Tibor je v prvi 
rundi vodil. Žal ga je Anže v tretji 
rundi dohitel, mu zadal še eno točko 
in zmagal. Tibor je prikazal odlično 
predstavo in tako dokazal, da je zelo 
konkurenčen tudi na mednarodnih 
tekmovanjih. Mark Hren, mlajši ka-
det -33kg, je v zadnji borbi z 12:1 iz-
gubil proti višjemu nasprotniku Mihu 
Bradaču, Pantar Vrhnika, in osvojil 
tretje mesto. Marka je nasprotnik 
že po prvih nekaj kontra udarcih v 
prvi rundi poškodoval. Mark je kljub 
temu stisnil zobe, se še naprej do-
bro boril in pogumno zdržal do kon-
ca borbe. Mitja Dinej Dobrič, mlajši 
kadet -36kg, je bil v odlični formi in 
premagoval nasprotnike kot po teko-
čem traku. V prvem kolu je s 7:5 pre-
magal Martina Štefanaca, Karlovac 
in v drugem Marka Farkaša, Dragon, 

z 9:2. Ustavil ga je šele zmagovalec 
prvenstva v finalnem dvoboju Lovro 
Matić, Čigra, z 11:3 in Mitja je osvojil 
srebro. Tija Dobrič  se je borila v eni 
težnostni kategoriji višje, to je pri ka-
detinjah A +59 kg, saj v svoji ni imela 
nasprotnic. Tija je po odlični predsta-
vi in pravi borbenosti v finalu le za 
las z 10:12 izgubila proti Aleksandri 
Rozina, Šmartno Litija, in stopila na 
drugo stopničko. Gal Maršič, kadet B 
-53kg, je z 0:2 izgubil proti zmagoval-
cu kategorije Luku Leskovarju, Zagor-
je, in prav tako osvojil drugo mesto. 
Gašper Kastelic, kadeti A -61kg, je v 
zadnji borbi s 3:4 zgubil proti Ante-
ju Stankoviću in osvojil drugo mesto. 
Gašper je bil v prvih dveh rundah 
premalo napadalen, v tretji rundi po-
skušal nadoknaditi, vendar mu je do 
zmage klub vsemu malo zmanjkalo. 
Aleš Tekavčič, člani -80kg, si je proti 
Rajku Selinčku, Red Power Maribor, 
priboril prvo mesto. Aleš je tokrat 
pokazal res odlično predstavo, ves 
čas je vodil in Rajku ni pustil, da bi se 
mu v rezultatu približal. Tjaš Kuhelj 
se je tik pred tekmo žal poškodoval, 
a je klub temu prišel navijat za svoje 
prijatelje iz kluba.
Izjava vodje tekmovalne ekipe Re-
nate Mavrič: »Naši tekmovalci so se 
tokrat prav vsi brez izjeme pokazali 
v zelo dobri luči in dokazali, da si za-
služijo nastop na tekmovanjih med-
narodnega nivoja.  Naši najmlajši 
tekmovalci v kicku so kot po tekočem 
traku premagovali sotekmovalce in 
tako posegali po odličjih. Še posebej 
izpostavim Tijo Novak,  ki trenira šele 
kratek čas, vendar je z lahkoto pome-
tla s konkurenco in stopila na najvišjo 
stopničko. Tudi v borbah je nastopila 
zelo mlada ekipa. Za večino tekmo-
valcev je bilo to prvo tekmovanje v 
tej kategoriji. Prav vsi tekmovalci so 
se trudili po svojih najboljših mo-
čeh ter pokazali borbenost in željo 
po zmagi. Pred to ekipo je zagoto-
vo svetla prihodnost, saj si bodo na 
tekmovanjih, ki zanje šele prihajajo, 
s pridobivanjem izkušenj izboljševali 
svoje sposobnosti in rezultate. Prav 
rada pohvalim vse tekmovalce in jim 
želim še veliko uspehov.'«
Izjava organizatorja Tomaža Zakraj-
ška: »Veseli smo, da smo našo tekmo 
ponovno uspeli organizirati na viso-
kem nivoju. V klubu namreč imamo 

OBČINSKA ZIMSKA FUTSAL LIGA

Ali V.I.P. studiu lahko 
kdo odvzame primat 
najboljšega v občini?
Drugo leto zapored v naši občini poteka zimska liga v malem nogometu oz. 
futsalu. Glavna organizatorja sta brata Jože in Robi Gačnik, malo jima poma-
gamo tudi s strani ZŠO Ivančna Gorica oz. občine. Tekmovanje poteka ob ne-
deljah v telovadnici Srednje šole Josipa Jurčiča. Lani je naslov zimskega prvaka 
občine osvojila ekipa Tyson team & Gačnik šport, gre pa za isto ekipo kot je 
sedanja V.I.P studio, le ime je drugo. Igralci te ekipe že nekaj časa obvladujejo 
občinsko malonogometno sceno, verjetno pa jih težko premaga tudi kdo v 
okolici naše občine, če izvzamemo Litijo in najboljše v Ljubljani. A čas gre na-
prej in slej ko prej se bo tudi pri nas našla ekipa, ki bo prevzela primat. Letos 
bosta zgoraj omenjeni ekipi veliko konkurenco delali predvsem Bar pri Livarni 
in FSK Mafijozi. 
Lestvica po drugem krogu (dve ekipi sta le s po eno tekmo): 
  EKIPA tekme zmage remiji porazi TOČKE zadetki razlika

1. BAR PRI LIVARNI 2 2 0 0 6 12 : 3 +9
2. FSK MAFIJOZI 2 2 0 0 6 9 : 2 +7
3. V.I.P. STUDIO 1 1 0 0 3 6 : 0 +6
4. MSU TEAM 2 1 0 1 3 5 : 6 -1
5. KICBIL BAR 1 0 0 1 0 0 : 6 -6
6. FC AMBRUS 2 0 0 2 0 3 : 5 -2
7. ŠDM AMBRUS 2 0 0 2 0 0 : 13 -13

Trenutno na listi najboljših strelcev vodi Anže Ivanjko (FSK Mafijozi) s 4 goli, 
pred Janezom Permetom (Bar pri Livarni) s 3 goli. 
Liga bo imela 7 krogov (po sistemu vsak z vsakim) in se bo zaključila 24. janu-
arja, glavni derbiji pa šele pridejo.  

Simon Bregar
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Tiho skromno si živela,
a kot luč svetila nam.
Kot bi sveča dogorela,
ugasnil je tvoj svetli plamen.

ZAHVALA

V 78. letu se je od nas za vedno poslovila

EMILIJA STRMOLE, rojena Pevec
po domače Razdrehova Milena, z Brega pri Temenici

Iskrena hvala vsem, ki ste z nami delili bolečino v težkih tre-
nutkih, nam izrekali sožalje ter darovali cvetje in sveče.
Hvala vsem, ki ste darovali za svete maše in dober namen 
ter vsem, ki ste jo tako številno pospremili na njeni zadnji 
poti.
Hvala vsem, ki ste jo cenili in imeli radi.

Vsi njeni

Ni večje bolečine, 
kot v dneh žalosti nositi v srcu 
srečnih dni spomine …
(Dante)

ZAHVALA 
V 66. letu nas je zapustil ljubljeni oči, dedek in brat

JOŠKO HROVAT iz Ivančne Gorice
(14. 8. 1950–17. 11. 2015)

Iskreno se zahvaljujem vsem sorodnikom, prijateljem, so-
sedom, sošolcem in znancem za vso podporo. Hvala tudi 
govornikom za izrečene besede slovesa in vsem, ki ste ga 
pospremili na njegovi zadnji poti.
Oči, pogrešale te bomo …

Hči Teja z Lino in sestra Magda

Prazen dom je in dvorišče,
naše oko zaman te išče,
ni več tvojega smehljaja, 
utihnil je tvoj glas
bolečina in samota sta pri nas.
Zato pot nas vodi tja,
kjer sredi tišine spiš,
a v naših srcih še živiš.

V 97. letu starosti nas je zavedno zapustila draga mama, 
babica in prababica

MARJETKA ČERNIVEC
po domače Kotnikova mama

Kitni Vrh 1, Zagradec
(1919–2015)

»Mirno in spokojno si zaspala draga mama, v večni sen od 
nas odpotovala. 
Naj bo srečno tvoje potovanje in pogosto vračaj se nam v 
sanje!«
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, va-
ščanom, prijateljem, znancem za vsak stisk rok, pisno so-
žalje, podarjeno cvetje, sveče in svete maše. Posebna za-
hvala velja gospodu župniku Sašu Kovaču za lepo opravljen 
obred, pevskemu zboru Zagradec za zapete žalostinke, go-
vorniku gospodu Slavku Blatniku za poslovilne besede, po-
grebni službi Novak iz Žužemberka za organizacijo pogreba 
ter izvajalcu Tišine.
Hvala vsem, ki ste v teh dneh bili z nami, spoštovali in cenili 
našo mamo ter jo pospremili na njeno zadnjo pot.
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči njeni najdražji

V SPOMIN
MATEJ ŠEMROV

(17. 9. 1981–11. 12. 2003)

Matej, med nami te ni že dolgih dvanajst let. V naših srcih 
si živ in boš vedno ostal.

Pogrešamo te!

Veseli s teboj smo živeli,
žalostni, ker te več ni.
Ostali so živi spomini
z nami potuješ vse dni.

ZAHVALA
V 90. letu življenja je za vedno zaspala in odšla v večnost 
naša draga mama in stara mama

MARIJA KRALJ
01.02. 1926–17. 11. 2015

Velika Dobrava

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ji v 
težkih trenutkih stali ob strani, jo obiskovali ter pomagali. 
Vsem tistim, ki ste se od nje poslovili v tako velikem številu, 
darovali sveče, cvetje, svete maše, izrekli ustna in pisna so-
žalja ter jo pospremili na zadnji poti.
Posebna zahvala vsem sosedom za pomoč in župniku Jane-
zu Mihelčiču za lep poslovilni obred.

Vsi njeni

V SPOMIN
Minili sta dve leti od smrti 

SILVA PODOBNIKA 
1948–2013

Solze so se posušile, a pozabljen nisi. Kar je skrito globoko 
v srcu, se ne more izbrisati, niti pozabiti.

Hvala vsem, ki se ga spominjate.
Vsi njegovi

ZAHVALA
12. novembra 2015 nas je za 
vedno zapustil mož, oče, ded in 
praded,

JOŽE MIŠMAŠ,
pek iz Krke

(rojen 29. 3. 1940)

Za izrečeno sožalje se zahvaljujemo vsem sorodnikom, pri-
jateljem, znancem, sovaščanom in vsem drugim, ki ste se 
prišli posloviti od njega. Hvala tudi za darovano cvetje, sve-
če in maše.
Posebna zahvala krškim gasilcem in ostalim gasilskim dru-
štvom, ki so se mu poklonila. Za poslovilne besede se naj-
lepše zahvaljujemo Jožetu Bregarju, Mirotu Svetinu in Ro-
manu Mestniku. 
Hvala krškemu župniku Marku Burgerju, cerkvenemu pev-
skemu zboru in pogrebni službi Perpar za lep poslovilni 
obred.
Hvala tudi dr. Zupančiču in ostalemu zdravstvenemu osebju 
zdravstvenega doma Ivančna Gorica za vso pomoč in potr-
pežljivost.

Vsi njegovi in ostali žalujoči 
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5 minut. Praženi mešanici dodamo stročji fižol, brokoli, krompir, fižol v zrnju, 
česen, peteršilj ter na hito prepražimo (3 min). 
Praženi mešanici prilijemo 1,25 l hladne vode, dodamo začimbe (sol, poper, 
lovorjev list, kumina), jušno kocko in rdečo papriko, ki smo jo zmešali z nekaj 
žlicami hladne vode.
Ko enolončnica zavre, na srednjem dovodu toplotne energije, kuhamo 35 mi-
nut.

Zelenjavna enolončnica z lečo
Sestavine: 2 šalotki, 1 por, malo stebelne zelene, 2 oranžna korenčka, 2 rume-
na korenčka, polovica gomoljne zelene, 2 pesti čičerike, 2 pesti rjave leče, 3 
stroki česna, 1 limona, 200 g paradižnikovih pelatov, lovorjev list, oljčno olje, 
šetraj, timijan, sol in poper, 100 g mlade, sveže špinače, malo sveže naribane-
ga parmezana
Priprava: Dan pred pripra-
vo čičeriko namočimo v 
vodi, ki ji dodamo nekoliko 
limoninega soka. Ta naj bi 
preprečeval napihovanje. 
Čičeriko v vodi namakamo 
24 ur. Nato jo olupimo, saj 
naj bi tudi njena lupina 
povzročala napihovanje.
Po namakanju čičeriko po-
sebej skuhamo v nesoljeni 
vodi, pri čemer ob vretju vodo zamenjamo in dolivamo svežo. Čičeriko kuha-
mo približno 1 uro.
Na oljčnem olju popražimo sesekljano šalotko, por in na drobno narezano 
stebelno zeleno. Postopoma dodajamo na manjše kocke narezano korenje, 
zeleno in vse skupaj rahlo pražimo. Dodamo paradižnikove pelate in česen 
in še nekoliko podušimo. Zalijemo z nekaj vode, nato pa dodamo čičeriko in 
dobro oprano lečo ter začimbe. Juho kuhamo približno eno uro. Tik pred kon-
cem dodamo še oprano, mlado špinačo, nekoliko pokuhamo in postrežemo. 
Ko je juha na krožnikih, se nanjo nariba še nekaj parmezana.

Divjačinski golaž 
Sestavine za 10 oseb: 2,5 kg divjačine, 1,5 kg čebule, 2 dl olja, 2 rdeči papriki, 
1 jajčevec, sveže gobe, sol, 1,5 l vode, 4 jedilne žlice mlete sladke paprike, 
muškatni orešček, 2 žlici česna v prahu, 4 dl paradižnikove mezge, mlet poper, 
poper v zrnju, 4 žlice gorčice, 10 - 15 brinovih jagod, 2 lovorjeva lista, bazili-
ka, majaron, 1 rdeč korenček, paradižnik, vrečka parmezana, 2 žlici brusnične 
marmelade, 3 dl cvička, kisla smetana.
Priprava: Meso narežemo na kocke. Čebulo, papriki, jajčevec in gobe zrežemo 
na tanke rezine. Vse skupaj damo v posodo, v katero smo dodali olje. Vsebino 
posolimo in dušimo toliko časa, da izpari večina vode (približno 2 uri). Na za-
četku moramo dobro mešati, da se sestavine ne prismodijo.
V drugo posodo nalijemo vodo. Dodamo ji mleto sladko papriko, malo nastr-
ganega muškatnega oreščka, česen v prahu, paradižnikovo mezgo, mlet poper 
in poper v zrnju, gorčico, brinove jagode, lovorjeva lista, baziliko in majaron 
po okusu. Vse skupaj dobro premešamo in vlijemo v posodo z mesom. Vsebi-
no zgostimo z naribanim korenčkom in narezanim olupljenim paradižnikom. 
Po pol ure kuhanja dodamo parmezan, brusnično marmelado in cviček. Pre-
den postrežemo, dodamo še kislo smetano.

Piščančja enolončnica s kvinojo
Sestavine: 200 g piščančjega fileja, 50 g čebule, če-
sen, 300 g cvetače, 200 g brokolija, 200 g korenja, 
50 g pora, 2 ohrovtova lista, 50 g zelene (gomolj), 
70 g kvinoje, 1,5 l vode, sol, poper, drobnjak, peter-
šilj, muškatni orešček, košček masla
Priprava: Posodo premažemo s koščkom masla 
(najbolje kokosovega), popražimo sesekljano čebu-
lo, dodamo na koščke narezan piščančji file in ga 
popečemo. Dodamo še sol in poper ter sesekljan 
česen, premešamo in zalijemo z vodo. Zelenjavo 
operemo, jo narežemo na koščke in jo dodamo v 
posodo. Po nekaj minutah dodamo oprano kvinojo 
in preostale začimbe ter kuhamo 15-20 minut. Ko 
je enolončnica kuhana, nekaj zelenjave pretlačimo 
s paličnim mešalnikom, jo vrnemo nazaj v posodo 
in premešamo.

Kostanjev golaž
Sestavine: 250 g kostanja, 1 čebula, 100 g slanine, nemastne, 500 g govejega mesa, 3 žlice olja, 1 lovorjev list, sol in 
poper, muškatni orešek, 550 ml zelenjavne jušne osnove
Priprava: Kostanj v pečici pečemo 15 minut na 220 °C in ga nato olupimo. Čebulo olupimo in drobno nasekljamo, nato 
na kocke narežemo še slanino. Goveje meso narežemo na dva centimetra velike kocke.
Slanino popečemo na olju, jo odstranimo in nato zaporedoma popečemo še meso. Na hitro zraven mesa popečemo 
še čebulo. Dodamo lovorjev list, sol poper, slanino in juho. Golaž pokrijemo in ga damo v pečico za 1,5 ure na 200 °C. 
Dodamo kostanj in pokrito pečemo še 15 minut. Golaž začinimo s soljo, poprom in muškatnim oreškom. Takoj postre-
žemo.

Enolončnica z rižem in ovčjim sirom
Sestavine: 500 g krompirja, 1 rdeča čebula, 2 korenčka, 2 stebli belušne zelene, 200 g riža, 3 žlice olivnega olja, 100 g 
ovčjega sira, približno 7 dl perutninske jušne osnove, sol, črni poper v zrnu, majhen šopek peteršilja, 2 lovorova lista 
Priprava: V posodi segrejemo olivno olje, na katerem med občasnim mešanjem do mehkega prepražimo sesekljano 
čebulo, korenček in belušno zeleno. 
Krompir olupimo in zrežemo na približno 5 milimetrov velike kockice. Stresemo jih k prepraženi zelenjavi, potem pa 
vse skupaj med mešanjem počasi pražimo še 5 minut. 
Zelenjavo zalijemo s polovico vroče perutninske osnove. Dodamo lovorova lista, zavremo in počasi kuhljamo 20 minut.
Okroglozrnati riž operemo pod tekočo hladno vodo in odcedimo, nato pa ga vmešamo v juho. Prilijemo preostalo 
jušno osnovo, vse skupaj pa začinimo s soljo in sveže mletim črnim poprom. Zavremo in počasi kuhljamo še 20 minut; 
vmes nekajkrat premešamo. Gl. nasveti.
Peteršilj osmukamo in drobno sesekljamo; juhi ga za 2 žlici primešamo minuto pred koncem kuhanja.

Zimska enolončnica
Sestavine: 100 g mesnate slanine, 150 g kuhane šunke, 1/2 pikantne klobase, 250 g stročjega fižola, 1 mala konzerva 
belega fižola (405 g), 1 srednje velika čebula, 300 g brokolija, 4 srednje velike krompirje, 4 stroke česna, 4 žlice olivnega 
olja, 1 žlica mlete rdeče paprike, 1 jušna kocka (koncentrat za govejo juho), 1/2 čajne žličke soli, dva ščepca tribarvnega 
grobo mletega popra, sveži peteršilj, en ščepec mlete kumine, dva lovorjeva lista
Priprava: Najprej slanino in šunko narežemo na tanjše rezance, klobaso pa narežemo na srednje debele kolobarje. 
Stročjemu fižolu odstranimo konice in ga narežemo na štiri dele, fižol splaknemo pod tekočo vodo. Brokoli razcvetka-
mo in operemo, krompir olupimo, narežemo na manjše kocke in operemo.
Na olivnem olju pražimo sesekljano čebulo toliko časa, da oveni. Nato dodamo slanino, klobaso in šunko ter pražimo 

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Iz enega lonca
Enolončnice so krepke domače jedi in predvsem v zimskem času zelo prijeten vir to-
plote. Kuhanje v vodi je bil nekoč najpogostejši način priprave. Spomnimo se številnih 
jedi, ki so se pripravljale v loncu. Ne nazadnje enolončnice poznajo vse kuhinje sveta.
Če enolončnici dodamo kos polnovrednega 
kruha, dobimo celovito kosilo. Enolončni-
co lahko pripravimo vnaprej, to je posebej 
praktično, če ob delavnikih člani družine 
prihajajo domov ob različni uri. Ker jih lah-
ko pogrevamo, so dobre tudi naslednji dan. 
Dobra enolončnica mora biti gosta, da nas 
nasiti in si po njej zaželimo le še kakšno 
manjše pecivo. 
Z dobro izbiro začimb in zelišč lahko zmanj-
šamo količino dodane soli, kar je še kako 
pomembno v zdravi prehrani. Največkrat se 
uporabijo lovor, timijan, majaron, peteršilj, 
poper, sol in kumina. Za močnejši in boga-
tejši okus lahko pri kuhi za zalivanje name-
sto navadne vode uporabimo čisto govejo, 
kokošjo jušno ali zelenjavno osnovo. Prav tako ne smemo pozabiti dodati sveže strt česen, tik preden enolončnico 
postrežemo.
Da bo enolončnica še okusnejša, jo lahko obogatimo z žlico kisa, vina ali limoninega soka. Če je preredka, jo lahko 
zgostimo z nekaj koščki krompirja, podmetom ali s prepraženo narezano čebulo in korenčkom, ki ju zmečkamo 
in dodamo jedi. Za krepkejšo enolončnico poskrbimo tako, da vanjo zakuhamo testenine, riž, stročnice, žličnike, 
cmočke ali vlivance. Lahko pa dodamo tudi različna žita (ješprenj, pira, kvinoja, riž, pšenica …).
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NAGRADNA KRIŽANKA Za brihtne glav′ce
Kviz iz pretežno domačih surovin

1. Glavno dela poeta je:
     a) izdelava palet
     b) zláganje pesmi
     c) konstruiranje skakalnic

2.  Dan samostojnosti in enotnosti 
Slovenci praznujemo:
      a) 26. XII.
      b) 25. VI.
      c) 31. X.

3. Kateri književnik ni bil France?
    a) Prešeren
    b) Trdina
    c) Levstik

4. Lučarjev, Veliki, Blatni, Rdeči …
Štirim pridevniškim delom zemljepi-
snih imen dodaj še vsem skupno sa-
mostalniško ime! …

5. Kateri brat je moral nekdaj po 
svetu?
    a) prvi
    b) deseti
   c) dvanajsti

6. Katera »naravna beseda« prihaja 
iz neživega sveta?
     a) žgolenje
     b) žuborenje
     c) šelestenje 

7. V morski vodi poleg slanega pre-
vladuje še en okus. Kateri?
     a) kisel
     b) sladek
     c) grenak

8. V stari slovenščini so O₂ imenovali:
     a) mokrec
     b) suhec
     c) kislec

9. Najdi besedo, ki izvirno pomeni 
majhen bog. 
     a) Božiček
     b) možiček
     c) kraljiček

10.  Kakšna je ženska, ki jo kaže po-
doba?
        a) alternativna
        b) avtoritativna
        c) sugestivna

Vaše rešitve preverite v rahlo prikritih 
odgovorih!

Pokrovitelj nagradne križanke: TURISTIČNA KMETIJA FAJDIGA, Temenica 4, Šentvid pri Stični
Spoštovani bralci! Pošljite pravilni gesli tokratne nagradne križanke na naslov urednistvo@klasje.net, ali po navadni pošti 
z dopisnico na naslov: Uredništvo Klasja, Sokolska ulica 5, 1295 Ivančna Gorica, najkasneje do 15. januarja 2016. Izžre-
bali bomo 3 praktične nagrade pokrovitelja TURISTIČNA KMETIJA FAJDIGA, Temenica 4, Šentvid pri Stični. 1. nagrada: 2x 
kosilo s sladico; 2. nagrada: 1x kosilo s sladico; 3. nagrada: 2x dnevna sladica in kava. 
________________________________________________________________________________________________
Pravilni gesli nagradne križanke iz zadnje številke sta: »SLOVENSKI ZAJTRK« in »PETROVA POT«. Izžrebani nagrajenci, ki 
prejmejo praktično nagrado pokrovitelja Kavarna Sonček, Stantetova ulica 9, Ivančna Gorica so: 1. nagrada: 4 x tortica 
po izbiri iz dnevne ponudbe in 4 x topli napitek po izbiri (kava/čaj/kakav): FRANČIŠKA JERE (Ivančna Gorica); 2. nagrada: 
2 x tortica po izbiri iz dnevne ponudbe in 2 x topli napitek po izbiri (kava/čaj/kakav): SANDI PRIJATELJ (Ivančna Gorica); 
3. nagrada:1 x tortica po izbiri iz dnevne ponudbe in 1 x topli napitek po izbiri (kava/čaj/kakav): EVA CIGLAR (Male Če-
šnjice). Za koriščenje nagrad pokličite tel. št. 040 461 592. Čestitamo!

Hudomušnice
Kolesar se drveč zaleti v pešca. Oba zgrmita na tla in med obojestranskim otepanjem prahu in oti-
pavanjem bušk pravi biciklist pešcu: »Imeli ste neznansko srečo.«
»Kaj, temu pravite sreča?«, vzroji pešec.
»Sreča, sreča! Veste, običajno  vozim tovornjak.«

»Odkar smo prišli z dežele v mesto, smo zelo srečni,« se pohvalijo novopečeni meščani.
 »Kaj pa vas dela tako srečne,« so radovedni staroselci?
»Hodimo na deželo in občudujemo naravo.«

Žena pride iz veleblagovnice in pripelje poln avto robe. Mož je ves navdušen, zato jo pohvali: »Za 
tiste denarce, ki sem ti jih dal s seboj, si res veliko nakupila.«
»Bodi no pameten,« malomarno zamahne žena,« kaj še nisi slišal za ugodne nabavne kredite?«

Okradeni: «Pomagajte, vzeli so mi denarnico in vse dokumente!«
Policist rutinsko: »Ob kateri uri?«
»Za božjo voljo, kako pa naj vem – ukradli so mi tudi uro.« 

Vsak mesec ena. 
Katera ena? Ena modra!

»KO DENAR POIDE, PAMET PRIDE«
OPOMBA: Vse stare modrosti so na splošno veljale do nedavna.

(Zdaj se je tudi to obrnilo na glavo.)

Sudoku
Rešujemo tako, da 
v vsak stolpec in 
vsako vrstico vne-
semo številke od 
1 do 9. V nobeni 
vrstici, stolpcu ali 
v očrtanem kva-
dratu  se številka 
ne sme ponoviti
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Zibelka
Marija Kovačič

Odkar je bog človeka storil
na zemljo ga postavil,

 mu dušo dahnil je
in mu takole pravil:

»Jaz sem ti življenje dal,
razuma po naravi.

Naredi kar koristno bo,
a pamet ne zlorabi.« 
Adam je preudarjal, 

kaj mu je storiti.
Evo je pogledal:

»Seveda, zibel moram 
zbiti!«

Od  tistih davnih časov 
se človek v njej uspava,

v prostranstvo božje,
blagodejno splava.

Frtavčkov Gustel in Karenčkova 
Nežka sta se aglasila

Bil je pust decembrski večer, taku 
dougačasn, de sa bli še psi pa 
mačke tih, gavejih žival pa taku 
al taku nej več v vasi, de bi mu-
kale in šundr delale. Taku je blu 
vse zaspanu, de bi mi hmal ači 
skp zlejzle, če na bi bil nus vmejs. 
Naankat pa kar dvakat patarka; 
naparu palahkə, pol pa bl mačnu. 

Bla sta Frtavčkov Gusti pa Karenčkava Nežka: »Klasjevga Poldeta iščeva,« 
sta rekla aba v ana štima, v čist tprevi stari liblenščini. »Jest sm, səm djal«  
in mravlinci sa šli pa men, taku sta me pisan gledala.  Ohoo,«  sta zategnla 
pa gsposk, »ti si tisti, ki najino štimngo krade. Lohka bi naju kaj vprašal, 
kene, pa obene štime, ket bi bil mutast; toko se na dela človk božji, vprašat 
je treba. Človk mora bit pušten pa manirlih, šele pol je hvale in zaupanja 
vredn, taka je manira.« Saj nejsm nič slabga mislu,« sm se branu. »Samu 
stare cajte sm hotu z novmi cajti prglihat, k sa si taku padobni!«
Sej glih tu je fouš,« sta rekla, »nuvinar mora pisat od tisga cajta v katerm 
živi, ne pa stare stvari na šporhat pugrevat. Midva sva te pusvarla ti pa 
kokr češ!«
Buh vama paplačaj, de sta me apumnla. Ad zdaj naprej bom samu ad da-
našnih cajtu pisal, še narbil pa ad občine Padivančna, k se taku faj rihta, 
de nej za pavejdat. Če se bo pa kaj zatknil bom pa vaju na pamuč paklicav. 
Prov? No ja prav, če že toko češ. Ampk glej, de navš toko k nakter k nekaj 
rečejo, pol pa okul obrneja; tacga oben na mara.« Pol sta pa zginla.
Frtavčkov in Karenčkava imata prov. Pa novim lejti boma samu še ad dana-
šnih catu pisav v tej rihti; če na boa šlu, pa buh pamagaj.

Klasjev Polde

Stara »novica«
»Tičnica je bila hosta, v katero smo najraje zahajale. V nji so rasla redka dre-
vesa, da so sončni žarki zlahka prodirali vanjo. Tla v nji so bila pokrita s sve-
tlozelenim mahom, tja so se izgubljali najredkejši metulji, tam so rasli najte-
mnejši jurčki. V nji je vladal globok mir, ki ga je motil edinole glas brezštevilnih 
ptičkov, po katerih je gozd dobil svoje ime.«
Vera Albreht: Nekoč pod Gorjanci, MK 1960

Komentar: To je tretji literarni opis 
kake tičnice, ki sem ga doslej zasle-
dil v naši prozni književnosti. Prvi 
je Cankarjev, najgloblje čuteč, drugi 
Pušev, prav tako poln slutenj - tale 
tretji, izpod peresa Vere Albrehtove, 
je preprostejši, vendar kljub temu 
zadene nekaj potez, ki so značilne za 
svetišča naših naravo častečih pred-
nikov.
V njem zaslutimo obredni prostor, 
ki se je na srečo čudovito ohranil na 
mnogo tičnicah po slovenskem sve-
tu. 
Pisateljica kajpak ne pozna bistva 
teh naravnih templjev, vendarle dá 
vedeti, da so ta tla nekaj posebne-
ga. Glede imena sporoča velikokrat 
slišano razlago o pojočih tičkih, kar 
pravzaprav niti ni tako daleč od bistva tega materialno-duhovnega pojava. 
Zanimivo je, da pisateljica uporablja namesto predloga »na«, predlog »v«, 
torej v Tičnici, kar sem doslej slišal prvič, gre namreč za vzpetino. V okolici 
Šentjerneja smo raziskali najmanj tri tičnice, vendar nobene ne ustreza opi-
su Albrehtove. Morda gre za doslej meni neznano svetišče naših starih. Joj, 
koliko tega bo za zmeraj odšlo v pozabo – naši »Mrji« in »Drji«, ki rastejo kot 
gobe po dežju, pa nič.  

Leopold Sever

Mala oglasa
Ugodno oddamo v najem lokal v velikosti 50 m2, v pritličju, v centru Ivančne 
Gorice (za lekarno). Deluje 25 let neprekinjeno, je opremljeno, zagotovljeno 
parkirišče in WC. Ugodno. Informacije: 051 613 861 (Ljubica Groznik).
-----------------------------------------------------------------------------------------------------
Prodamo suha bukova drva, po potrebi narežemo na želeno dolžino in na-
cepimo na želeno debelino. Na dom dostavimo tudi manjše količine (npr. 1 
m3) in zložimo na želeno mesto. Cena po dogovoru. Informacije: 051 656 298 
(Robert).

Od začetka 1. svetovne vojne je minilo že 101 leto

Paberkovanje domačih sledi iz tega časa
Udeležencev velikega spopada kajpak ni več med živimi, 
celo njihovi otroci so sila redki. Nekaj pa jih je še, ki so se 
s preživelimi vojaki neposredno pogovarjali. Med njimi je 
tudi ilustrator veselih zgodb v 
Klasju Tone Drab iz Radohove vasi. O spominih na vojno 
se je svoje dni pogovarjal z več veterani, med drugim tudi 
z Žerjavovim očetom Francetom z Doba. France je bil kre-
pak fant, zato so ga dali k težki artileriji (Festung artileri). 
To je bila še sreča, kajti kanonirji niso bili tako izposta-
vljeni kot pešaki v rovih, zato je živ dočakal konec vojske. 
Večinoma se je vojskoval v tirolskih Alpah, na oddih pa so 
ga največkrat pošiljali v Trst. Ondi je bilo veliko počivajo-
čega vojaštva, zato so se tja z vseh koncev zgrinjala lahka 

dekleta različnih narodnosti in si iskala zaslužek. Zlasti ak-
tivne so bile italijanske »puelle«. V takih razmerah je bila 
okužba s spolnimi boleznimi dokaj pogosta. Zreli možje 
so se najbolj zabavali, ko so v plačano ljubezen 
uvajali mlade, neuke in zategadelj nerodne fante. Za de-
nar je bila trda, zato so si izmislili vse sorte potegavščine. 
Nepismeni Janez je prosil sobojevnika Jožeta, naj zanj na-
piše pismo, v katerem med drugim lepo pozdravlja ženo 
in otroke. Pisar pa je na koncu samovoljno dodal: »Sem 
v hudi stiski, ker sem zlomil puško, za kar mi preti težak 
zapor, če ne bom škode nemudoma plačal!« Skrbna žena 
je takoj prodala vola in možu poslala denarjev. Ko so nov-
ci pošli, je prevara prišla na dan in nazadnje se je z njo 
ukvarjalo celo vojaško sodišče. 
Ali pa tale: Pred odhodom na fronto je dolgi vrsti no-
vincev vseh narodnosti navdušujoče govoril poveljujoči 
častnik. Tedaj se je v bližini razpočila laška granata in vsi 
novinci so popadali v jarke, samo Slovenci so ostali kot 
vkopani. Po vrnitvi pobeglih, je častnik vrle Kranjce dal 
vsem za vzor in jim obljubil nagrado: »Kaj si želite,« jih je 
vpraša? Nekaj časa je bilo vse tiho, nato pa so vrli Kranjci 
odgovorili v zboru: »Frišne gate!« 

Italijanski kralj Viktor Emanuel – zaradi majhne postave 
so mu zasmehljivo rekli Viktorček – peče kostanj za itali-
jansko vojsko; karikatura v Ilustriranem glasniku, novem-
ber 1915

Posredovalec pripovedi – dobrodušni Tone Drab

Sedi na denarju 
kot koklja na jajcih

Pomislek: 
Če so kovanci, 

najbrž nekoliko žuli

Ljudska primerljivka

Rešitev Sudoku:
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197. rekord:  
Buč, da si jih še  
zamisliti ne moreš
Tu ne mislim toliko na število, niti ne na debelino, pač pa na sortnost. 
Toliko različnih buč kot so jih letos skupaj zbrali pri Rogačevih v Radanji 
vasi, zlepa kdo ne spravi skupaj. Ko sem prišel na dvorišče, se je vse 
rumeno svetilo, kot bi stopil v votlino Ali Babe in njegovih razbojnikov. 
To kajpak ni bilo od zlata, temveč od buč vseh odtenkov rumene barve. 
Po teži je najbolj ritasta potegnila pol stota, 
najdrobnejša pa deset dekagramov, da barvnih odtenkov sploh ne 
naštevam. Če bi kdorkoli dejal, da to ni rekord, si zaslužil jako debelo 
figo pod nos. Kdo pa sta dekleti, ki se tako dobrovoljno držita? To sta 
domači dvojčici Anita in Melita. Dobrovoljni sta zategadelj, ker ju je 
fotografiral mlad fant Stoparjev Gašper. Če bi to storil priletni Klasjev 
Polde, dobrovoljnost zagotovo ne bi bila tako pristna.
Bodi tako ali drugače, Sinjurjevi iz Radanje vasi, kakor se pišejo, si ne-
dvomno zaslužijo Klasjev rekord. Poleg Anite in Melite naj se z večno 
slavo ovenčajo še mama Pavla, ata Rajko in drugi domači. Čestitke pre-
ko interneta z vsega planeta.

Leopold Sever

Kako je Katarina strah  
pred maščobami zgubila
Gospa Katarina je bila do upokojitve 
kuharica in točajka, to se pravi gostin-
ka na vsej črti. Zdravje ji je v glavnem 
dobro služilo, z izjemo par ščepcev 
krvnega sladkorja in nekaj milibarov 
pritiska čez mero. V tem oziru popol-
no zdravje torej. A kaj, ko so zdravniki 
ravno v tistem času dognali, da se je 
na človeštvo spravila nova nadloga – 
holesteroli. Holesteroli so na slabem 
glasu že zategadelj, ker so si blizu z 
alkoholi, o čemer priča njihova imen-
ska končnica -oli. Nekateri sodeluje-
jo pri presnovi, sicer pa so bolj lene 
narave, zato se na veliko odlagajo na 
žilnih stenah in ovirajo pretok krvi, 
kar seveda ni dobro.
To je opazil tudi Katarinin zdravnik pri 
pregledovanju njenih krvnih slik, zato 
je vedno bolj odločno zmajeval z gla-
vo: »Gospa, manj mastno jejte, manj 
mastno, sicer vas bo ugonobilo!« Ka-
tarina je dohtarja ubogala v največji 
meri, ki jo je dopuščala njena služba, 
čeprav ni bilo lahko. Ko ji je bilo naj-
težje, pa je kot strela z jasnega prišlo 
olajšanje; v oštarijo je vstopil njen 
zdravnik s še tremi kolegi in naročili 
so svinjsko pečenko. Po naključju je 
bilo tedaj na razpolago le mastna svi-
njina, zategadelj jo je Katarina skoraj 
boječe postavila pred dohtarje, mi-
sleč, da bodo visoko zavihali nosove. 
Kje pa! Tako so spraznili krožnike, da 
jih skoraj ni bilo treba pomivati in še 
naokoli so se ozirali, kje bi bilo kaj za 

pod zob. »Maščobe potemtakem le 
niso tak bavbav, če jih dohtarji tako 
mlatijo« je z olajšanjem ugotovila 
»bolnica« in si po tistem brezskrbno 
privoščila marsikaj iz velike družine 
»oli«. 

Ubogi zdravniki bodo morali odsi-
hmal bolj paziti pri použitju kakega 
ocvirka, da ne bo zdravstvenega po-
hujšanja v dolini Šentflorjanski.

Leopold Sever

Buče so bolj brihtne kot si mislimo

Buče imajo več pameti kot zelje, 
ohrovt, nadzemna koleraba in dru-
ge glavnate rastline skupaj. Samo 
spomnite se s kakšnimi vragolijami 
so buče nastopale v Klasjevem re-
korderskem kotičku: težke kot slon, 
debele kot krčmarice, lepe kot sve-
tovne misice, grde kot čarovnice z 
bradavico, vitke kot Pepelka; zvedave 
kot najbolj opravljiva soseda binglja-
jo z drevja kot rajske kače in zapelju-
jejo Adamove in Evine potomce – pa 
kaj bi našteval, saj jih poznate buče 
bučaste.
Že sem mislil, da so debelinke pokazale 
ves intelektualni potencial, ko so me 
letos presenetile, tokrat kolektivno.                                                                                                                                      
Takole je bilo. Grem po vrtu, veter je 
pihal in hladno je bilo. Kar mi padejo 
v oči bingljajoče buče na  vrtni gre-
di, ne kot posameznice, bolj njihova 
lega. Čim dlje sem jih motril, bolj se 
mi je zdelo, da mi hočejo povedati 
nekaj globljega, s čustvi prežetega. 

Končno se mi utrnilo: buče so se na-
črtno razvrstile v obliki notnega zapi-
sa. »Toda katero neki vižajo,« me je 
obšlo? Ker se na note ne spoznam 
preveč, pokličem na pomoč glasbeni-
ka Ceneta. Ta mi je najprej potožil, da 
ga je zapustila partnerica, zato je bolj 
žalostno strmel v notni zapis bučastih 
celink, polovink in četrtink. Nato se 
je zresnil in zapel: »Imel sem ljubico 
pa sem jo zgubu, srečen bo tisti fant,  
ki jo bo dubu.« »Tale bo,« je odločno 
pristavil. Seveda sem takoj vedel, da 
je Cenetova razlaga notnega zapisa 
pod močnim razpoloženjskim vpli-
vom in zato nestvarna.
Pa sem povabil še sošolca Naceta 
iz nižje gimnazije, ki je sočasno obi-
skoval tudi glasbeno šolo. Prišel je 
précej, a se je bolj kislo držal, češ, da 
ga črviči po trebuhu. Ko je použil dve 
šilci slivovke,  je oživel in zapel kot je 
mislil, da veleva bučno notovje: »Ma-
rička je šla v koprive scat, tralala, se 

kislo pol držala je, hopsasa … In tako 
naprej – kaj  bi ponavljal to prosta-
štvo, lepo vas prosim.
Rajši sem se obrnil na tenkočutni 
ženski svet in poklical nekdanjo so-
delavko, glasbenico Alenko. Punca je 
bila svoj čas dobra baba, pa se je pre-
vzela – in ostala sama. Nostalgično 
je ošvrknila »note« in potem pojoč 
pojasnila : »Venite rožice moje, zakaj 
bi še cvetele, zapustil fant je mene, 
venite vé z menoj!«
Na, povsod isti šmorn,« sem si dejal 
in se naslonil na lastne moči, kot ve-
leva hrvaški pregovor «uzdaj se use i 
u svoje kljuse«. Natanko sem preučil 
note, pavze, nižaje in višaje z dvakrat 
podčrtanim C-jem, dodal violinski 
ključ in naenkrat sem se počil po gla-
vi: »Osel zmešani, saj tu  je vendar 
zapisana praznična voščilnica za sre-
čo v novem letu častitim bralkam in 
bralcem Klasja. Evo vam staro ljud-
sko »vižo in špižo« v ta namen:

Iz zakladnice naših domačij
V starejših časih, ko so bile kovine jako drage, so si ljudje pri spajanju po-
sameznih kosov lesa pomagali na različne načine. Spoj, ki ga kaže podoba, 
je grob vendar domiseln izdelek prednamcev. 
Sporočite poimenovanje tega spoja z vsemi sestavinami. Oglasite se tudi 
v primeru, če niste povsem prepričani v pravilnost imen.  V januarsko-fe-
bruarski številki Klasja bomo objavili pregled izrazja, ki ste nam ga sporočili 
med letom. Upam, da se v decembru kaj vidimo.  
Svečan prehod iz starega v čim srečnejše novo leto vam želi Leopold Sever. 

Andrele bandrle, zlata kolesa, 
da se popeljemo v nova  čudesa.
Angelci vriskajo, duše pa piskajo:
dideldo, dideldo, kako je lepo.

Leopold Sever


